
Haydi Meclis'e! 
Biz bir ülkenin gelecek vizyonunun bilgi ve iletişim teknolojilerinin katkısıyla 

şekilleneceğine inanıyoruz. Onun için de "Haydi bilişimciler Meclis'e!" diyoruz. 

Türkiye 4 yıl ara

dan sonra yeniden seçim havasına 

girdi. Nisan ayında yapılacak olan 

genel seçimler için geçtiğimiz 

günlerde kamu kuruluşlarında çalı

şan milletvekilleri aday adayları 

bu görevlerinden istifa ettiler. Bil

gi ve iletişim sektörünün sorunla

rını Meclis'e taşıyacak olan yeni 

milletvekilleri adayları arasında 

ise TBD Başkanı Rahmi Aktepe, 

SSK Bilgi İşlem Daire Başkanı 

Fatih Atabek var. Ayrıca geçtiği

miz dönemde bilişim sektörünü 

TBMM'de temsil eden Prof. Dr 

Ziya Aktaş da yeniden aday oldu

ğunu açıkladı. 

Daha önce yerel seçimler için 

açıkladığımız kararımız genel se

çimler için de geçerli. Biz genel 

seçimlerde de oyumuzu bilgi top

lumundan, bilgi ve iletişim sektö

ründen yana kullanacağız. Politi

kaya girme karan alan bilişimcile

ri destekleyeceğiz. 

Biz bilişim sektöründe bir hü

kümetin atacağı en pratik adımın 

vizyon geliştirmek olduğunu 

düşünüyoruz. Bu vizyonun da o 

ülkenin geleceğini 

şekillendirdiğine inanıyoruz. 

Ulaşılmak istenen bu gelecek 

vizyonuna katkı verecek olan her 

adayın da arkasında olacağız. 

(Sayfa 4) 

Sybase Türkiye'ye geliyor 

Sybase Inc. ile İnfo Sybase ara

sındaki distribütörlük anlaşması geç

tiğimiz günlerde sona erdi. Sybase 

ürünleri, bundan sonra Sybase'in 

Türkiye'de açacağı yeni ofisi aracılı

ğıyla dağıtılacak. Sybase Türki

ye'nin başına, 14 Aralık 1998 tari-

hinde İnfo Sybase Genel Müdür'lük 

görevinden ayrılan Levent Şensez

gin'in getirileceği söyleniyor. 

Geçtiğimiz yıl içersinde yeniden 

yapılanma çalışmalarına başlayan İn

fo Holding'e bağlı bir kuruluş olan 

İnfo Sybase'in ise bundan böyle İnfo 

Veri Tabanı Hizmetleri Anonim Şir

keti olarak anılacağı belirtiliyor. Ha

ziran 1999 itibariyle yeni yapılanma 

çalışmalarını tamamlamayı planlayan 

İnfo Veritabanı Hizmetleri Anonim 

Şirketi'nin bugüne kadar Sybase Inc. 

ürünleri ile sınırlı olarak verilen hiz

metleri tasarım ve işletme unsurları 

ön plana alınarak diğer veri tabanları 

ürünlerini de kapsayacak şekilde ver

meye devam edeceği açıklanıyor. 

Sybase ile sona eren distribütörlük 

anlaşmasına bağlı yükümlülüklerin 

ise Sybase tarafından belirlenecek şe

kilde yerine getirileceği bildiriliyor. 

ISS'lik şarta 
bağlanıyor 

Internet Üst Kurulu'nun 12. top

lantısında Türkiye'de ISS olma ko

şullan tartışıldı. DNS konusunda 

da yeni bir yapılanmanın gerçek

leştirilmesi gerektiği belirtildi. 

(Sayfa 17) 

Logosoft 
"Compaq Intel 
PC' dağıtımını 
bıraktı 

Logosoft, Compaq Intel PC da

ğıtımını bırakıp yalnızca Compaq 

Alhpa sistemlerinin dağıtımını ya

pacağını açıkladı. (Sayfa 6) 

Bilişim'99'un 
ana sponsoru 
Turkcell 

Bilişim'98'in ana 

sponsoru olan Turkcell, 

bu yıl da Bilişim'99'un 

ana sponsorluğunu üst

lendi. Turkcell Büyük 

Şirketler Temsilcisi Mine 

Alpar, kullanılan son tek

nolojileri duyurmak açı

sından Bilişim'in çok iyi 

bir fırsat olduğunu söy

ledi. (Sayfa 2) 

EVRENSEL 
Akın Evren 

Ankara'ya... 

Seçim yasalar ı g e r e ğ i , a d a y belir leme süreçleri 

geçtiğimiz hafta başladı. A d a y o l a c a k 

bürokratların görevlerinden a y r ı l m a l a r ı , siyasal 

partilerin a d a y l a r ı n ı nasıl saptayacakları gibi 

konular haftanın gündemini oluşturdu. 

(Devamı 2. sayfada) 

118 ihalesi için geri sayım 
Türk Telekom'un Bilinmeyen Nu

maralar Danışma Servisi ihalesi için 

son teklif verme tarihi 27 Ocak 1999 

olarak belirlendi. İşletmesi iki yükle

nici şirket tarafından yapılacak çağrı 

merkezi projesi, 3 çağrı merkezinden 

oluşacak ve yaklaşık bin operatörlük 

kapasitede olacak. İhaleye teklif 

veren şirketlere, daha önce uluslarara

sı çağrı merkezi projeleri gerçekleştir

miş olan yabancı şirketlerle ortaklık 

koşulu getiren TT, teknik şartname 

bölümünde de zorlu koşullar öne sü

rüyor. Bu projenin başlangıç olarak 

10-15 milyon dolarlık bir maliyeti 

olacağı tahmin ediliyor. (Sayfa 2) 

Akademedia 
piyasada 

Akademedia'nın lise düzeyine 

yönelik uyarlamasını piyasaya sü

ren Sebit, şu anda da ortaokul 

uyarlaması üzerinde çalışıyor. Ha

ziran ayına kadar 20 bin adet ürün 

Türkiye piyasasına sürülecek. 5 yıl 

içinde ise ürünün 36 ülkeye pazar-

lanması hedefleniyor. (Sayfa 3) 
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EVRENSEL 
(Baştarafı 1. sayfada) 

Siyasal partilerin önemli bir kısmının "ön seçim" y a p m a 

y a c a k l a r ı tahmin ediliyor. Y a n i b i z "Müntehib-i S a -

ni'ler (İkincil S e ç m e n ) , Müntehib-i Evvellerin (Birincil 

Seçmen) ( O n seçim y a p ı l d ı ğ ı n d a parti delegeleri) seç

tiği a d a y l a r a deği l , parti genel merkezlerinin saptadı

ğ ı a d a y l a r a o y vereceğiz. 

Bu yöntemi demokrat ik b u l m a y a n l a r , siyasal partilerin 

üye tabanlar ının iradesinin seçime yansımadığını ileri 

sürerler ve bunun "Genel M e r k e z Diktası" olduğunu 

bile söylerler. Siyasal partilerin t a b a n ı n d a çalışma 

y a p m a y a n ve b i r "ön seçim" şansı o l m a y a n birçok ki

şi ise parti yönetici kadrolarının kendi siyasal gelecek

lerini belirlemesini bekler. Bu yöntemle, ön seçimle se

çilme olasılığı b u l u n m a y a n birçok "toplumsal d e ğ e r " i n 

meclise girmesinin ve kabinelerde görev almasının ko

laylaştığını savunurlar. 

Ben her iki yöntemin de geçerli o l d u ğ u n a i n a n a n l a r d a 

nım. H e r siyasal parti bu iki yöntemi ne o r a n d a uygu

l a y a c a ğ ı n ı kendi kitle tabanının istekleri doğrultusun

da belirler, isteyen oy verir, isteyen vermez. 

Sektör açısından önemli o l a n , endüstrinin sorunlarının ve 

isteklerinin bil incinde o l a n deneyimli sektör temsilcile

rinin yeni mecliste y e r almalar ıdır. Biz, bu süreçte yer 

a l a c a k herkesi destekliyoruz. 

Sonuna yaklaştığımız meclis d ö n e m i n d e , az sayıda, sek

törden parlamenterin o r a d a bulunmalarının -en a z ı n 

d a n moral - y a r a r sağladığını gördük. Bilişim politi

kalarının oluşturulmasından, k a y n a k paylaşımında 

önceliklerin belirlenmesine k a d a r birçok k o n u d a , b i 

linçli temsilin g e r e ğ i n d e n hiç kuşkumuz yok. Bu y o l d a 

uğraş vereceklere başarı lar. 

Bilişim endüstrisinin ülkemizde kökleşmesi için meslek or

dusu, meslek örgütleri, meslek destekçileri ve "loby"ci-

leri, meslek medyası, meslek okulları bir koca bütünün 

birbirini t a m a m l a y a n parçalar ıdır. Bu birimlerin her-

bir inde bir diğeriyle uyumlu işleyen demokratik süreç

ler ve canlılık ülkedeki demokratik rejimin destekçisi 

ve güvencesidir. 

Katılım yoksa demokrasi yoktur. 

G e l e c e ğ e umutla baktığınız bir hafta di lerim. 

Bilişim'99'un ana 

sponsoru Turkcell 

G
eçen s e n e 

Bili

şim'98'in 

ana sponsoru 

olan Turkcell, bu yıl da Bili-

şim'99'un ana sponsorluğu

nu üstlendi. Bilişim'98'de 

dünyanın en büyük Cyber-

guru'larından Don Taps-

cott'un verdiği konferans gi

bi etkinliklere imza atan 

Turkcell, Bilişim'98 etkinlik

lerinin gördüğü büyük ilgi

den aldığı hızla Bilişim'99 

için kollan sıvadı. 

Geçen yıl Turkcell kartını 

gösteren ziyaretçilere fuarı 

ve tanıtım seminerlerini üc

retsiz izleme olanağı sağlan

mıştı. Bu seneki etkinliklerde 

de bu uygulamanın devam 

edeceği ve buna birçok yeni 

kampanyanın da ekleneceği 

bildiriliyor. Ayrıca Turk-

cell'in faturalarının Bili

şim'99 logosu taşıyacağı be

lirtiliyor. 

Turkcell, Bilişim 

etkinliklerini tanıtım 

çalışmaları için 

önemli bir platform olarak 

görüyor. Turkcell Büyük Şir

ketler Temsilcisi Mine Alpar, 

yapılan yenilikleri ve kulla

nılan son teknolojileri duyur

mak açısından Bilişim etkin

liklerinin çok iyi bir fırsat ol

duğunu söylüyor. Alpar, Tür

kiye'nin bilgi ve iletişim tek

nolojilerini kapsayan en bü

yük etkinliğinin Turkcell'de-

ki gelişmeleri geniş kitlelere 

ulaştırmak için oldukça 

önemli olduğunu vurguluyor. 

118 ihalesi için 
geri sayım başladı 

BELIZ KUDAT 

T
ürk Telekom'un aç

mış olduğu Bilin

meyen Numaralar 

Danışma Servisi 

ihalesinin sonuçlanması için 

geri sayım başladı. Türki

ye'deki bilişim şirketleri, son 

teklif verme tarihi 27 Ocak 

1999 olan "118 ihalesi" olarak 

adlandırılan ihale için artık 

tüm çalışmalarını tamamlamak 

durumundalar. Türkiye çapın

da kapsamlı bir çağrı merkezi 

kurulmasını öngören bu ihale

nin sonuçlanması ile, Bilinme

yen Numaralar Danışma Servi

si, Türk Telekom'un deneti

minde ve Türk Telekom ile or

tak olacak iki yüklenici şirket 

tarafından işletilecek. 

En az üç adet çağrı merke

zinin kurulmasını öngören 

şartnameye göre proje kapsa

mında çağrı merkezlerini ara

yacak herkese verilmesi gere

ken bilgiler şunlar: Türki

ye'deki şirket, resmi daire ve 

şahıslara ait telefon (araç, 

GSM ve normal telefon), faks, 

çağrı abone numaraları; abone 

numarasından abone adres ve 

ismi; adresten abone numarası; 

alan kodu ve meslek grubu bil

gileri. Bu büyüklükteki bir 

projenin başlangıç olarak 10-

15 milyon dolara mal olacağı 

tahmin ediliyor. 

Yabancı ortak koşulu 
Teklif verecek şirketlerde, 

yabancı ülkelerde çok sayıda 

operatör aracılığı ile bilinme

yen numaralar ve buna benzer 

danışma hizmetini yürütmüş 

bulunması; yüzde 15 hisseye 

sahip yabancı bir iş ortağının 

olması; servisin kullanacağı 

çok sayıdaki operatörü yönet

me, veritabanı desteği, tasarı

mı ve işletmesi yapabilme ve 

Türkiye'de proje yönetimi-

sistem destek konularında iş 

ortağının olması gibi özellikler 

aranıyor. Yabancı bir iş ortağı 

ile projeyi gerçekleştirme ko

şulu, ağır bir koşul olarak nite

lendiriliyor. 

Ödeme süreye bağlı 
İhale teknik olarak güçlü bir 

bilgi ve iletişim teknolojisi ge

rektiriyor. Projeyi gerçekleşti

recek olan şirketler, çağrı mer

kezine gelecek çağrıların yüz

de 90'ına cevap vermek zorun

dalar. Gelen çağrılar için ope

ratör cevaplama süresi her 

çağrı merkezi için ortalama 45 

saniye olarak belirlenirken, ve-

ritabanında arama süresi 15 

milyon kayıtta en az 1 en çok 

2 saniye olarak tanımlanmış. 

Öte yandan hizmeti sağlayacak 

olan yüklenici şirkete Türk Te

lekom'un cevaplama süresini 

esas alarak ödeme yapacak ol

ması, servis sağlayıcılara top

lam hizmet süresini minimize 

ederken, gelirlerini azaltması 

anlamına geliyor. Bu da şart

namede bir çelişki yaratıyor. 

25 şirket şartname aldı 
Başlangıç olarak bin opera

törün çalışması planlanan pro-

jeyi hayata geçirecek şirketler, 

sözleşme bitiş tarihi olan 5 yıl 

sonunda, sistemi en az 5 yıllık 

abone artış kapasitesine cevap 

verecek oranda yazılım gün

celleştirmesi yaparak devret

mek zorundalar. Herhangi bir 

anlaşmazlık söz konusu oldu

ğu taktirde Türk Telekom, an

laşmayı feshedebilme yetkisi

ne de sahip. Türk Telekom ay

rıca, şartnamede bulunan ko-

şulların yerine getirilmediğini 

veya aksadığını tespit ederse, 

işletmeyi yapan şirketlere para 

cezası da öngörebilecek. 

Bilinmeyen numaralar ser

visi ile ilgili olarak kullanıla

cak her türlü donanım, TT te

sislerine kurulacak bilgisayar 

altyapısı, tüm personel ve çalı

şanların maaşları gibi yüküm

lülükler de ihaleyi alacak şir

ketler tarafından temin edile

cek, kurulacak ve işletilecek. 

Edindiğimiz bilgilere göre, 

şu anda ihale şartnamesi alan 

25 civarında şirket bulunuyor. 

İki yüklenici şirkete verilmesi 

tasarlanan ihalenin bir konsor

siyum tarafından alınabilmesi

ne de olanak sağlanıyor. 

Türk Telekom'un Bilinmeyen Numaralar 
Danışma Servisi ihalesi için son teklif verme 

tarihi 27 Ocak 1999 olarak belirlendi. 
İşletmesi iki yüklenici şirket tarafından 
yapılacak olan çağrı merkezi projesinin 

başlangıç olarak 10-15 milyon dolarlık bir 
maliyeti olacağı tahmin ediliyor. 
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Akademedia piyasada 
ASLI EVREN 

A
ralık başı itibariyle 

300 adet Akademe

dia ürününü piyasa

ya süren Sebit, aldı

ğı olumlu tepkilerle Ocak ba

şında 2 bin 700, Haziran'a ka

dar ise 20 bin ürünü piyasaya 

sürmüş olmayı hedefliyor. Se

bit, dünya pazarlarına açılma 

vizyonu doğrultusunda da ilk 

adımlarını Çin ve Amerika 

Birleşik Devletleri'nde atıyor. 

Çin'de KoçSistem'le birlikte 

imzalanan anlaşmayla Çin'de 

üretime geçen şirket, ABD'de 

ise Silikon Vadisi'ndeki ofisini 

kurdu. Şirketin şu anda üzerin

de çalıştığı konu ise Akademe-

dia'nın altı, yedi ve sekizinci 

sınıflar için hazırlanan orta

okul uyarlaması. Üzerinde çok 

iddialı konuştukları bir çağrı 

merkezi de hazırlamakta olan 

Sebit, bir diğer taraftan 2000 

yılında bir Sebit kampusuna 

yerleşmeye hazırlanıyor. 

Şirketin Genel Müdürü Ah

met Eti, projelerini ve hedef

lerini gazetemize anlattı. İlk 

teslimat için 300 adet ürün is

tediklerini belirten Eti, sözleri

ne şöyle devam etti: "Akade-

media'nın lise uyarlaması için 

iki senedir yatırım yapıyorduk, 

ürünü tamamladık. Başlangıç 

olarak fikir oluşması için 300 

ürün gelmişken 600 tane satıl

dı. Aldığımız tepkiler çok 

olumlu. Şu anda memnuniyet 

sağlayacak faktörleri artırmaya 

çalışıyoruz. Çağrı merkezimizi 

geliştiriyoruz, yoğun bir tem

poyla ortaokulu oluşturuyoruz. 

Dağıtım kanallarını kuruyoruz. 

Ocak başında 2 bin 700 adet 

ürün geliyor. Müşteri destek 

hatlarını kurup ürünü tamamen 

oturtarak Haziran ayına kadar 

20 bin ürün satmış olmayı he

defliyoruz." 

1999 yılı içinde Amerika, 

İngiltere, Almanya, Fransa, 

Çin, Japonya ve İskandinavya 

ülkelerine, beş yıl içinde de 36 

ülkeye pazarlanması hedefle

nen Akademedia'nın dünyaya 

açılma çalışmaları için ise Eti 

şunları söyledi: "Dünya vizyo

numuz da aynen devam ediyor. 

İlk olarak Çin ve Amerika'dan 

başladık. Böylece dünyanın iki 

ucunu tuttuk, bundan sonra da 

ortayı dolduracağız. Çin'de 

KoçSistem'le birlikte bir an

laşma imzaladık ve üretim 

başladı. Orada eğitmenler ve 

bizden arkadaşlar çalışıyor, 

Çinlileri eğitiyoruz, Çin'e yö

nelik Akademedia hazırlanı

yor. Bir sene içinde Çin'de sa

tışlar başlayacak. Amerika'da 

Silikon Vadisi'ndeki ofisimizi 

kurduk. Ürünün Macintosh'ta 

da çalışmasına yönelik olarak 

Apple ile bir anlaşma yaptık. 

International Sebit Corporation 

olarak Silikon Vadisi'ne yer

leştik. Şu anda yapıyı tamam

lamak üzereyiz. Avrupa faali

yetlerine de başlıyoruz. 36 ül

keye yayılma vizyonumuzu 

engelleyecek yaklaşımlardan 

uzak duruyoruz." 

Akademedia 6,7,8 geliyor 
Sebit, bir yandan lise ürünü

nün dağıtımıyla uğraşırken, di

ğer taraftan da Akademe

dia'nın ilköğretim 6,7,8. sınıf 

uyarlamasını hazırlıyor. Bu 

derslerle ilgili olarak Milli 

Eğitim Bakanlığı'nın yazılım 

ihalesine Meteksan'la birlikte 

teklif verdiği öğrenilen şirket, 

böylece Akademedia'nın 6-12. 

sınıf derslerini kapsama hede

fine de yaklaşıyor. Eti, şirketin 

son durumunu da şöyle özetle

di: Türkiye'de hizmet sektörü 

çok zayıf, gelişse de herkes al

dığı üründen istediği hizmeti 

alamıyor. Bunu değiştirmek is

tedik, hele eğitim gibi bir ko

nuda en ufak bir hata olmama

lı. İnsanlar iyi servis almayı 

hak ediyorlar. Çağrı merkezi 

bizim çok ciddi yaklaştığımız 

bir konu. Bu servisimiz belki 

diğer firmaları motive 

edecektir. 

2000'de Sebit kampusu 
Bütün bu projelerle şirketin 

giderek büyüdüğünü ve perso

nel sayılarının arttığını kayde

den Eti, şu anda üç binada ça-

lıştıklarını belirtti ve 1999'da 

başlayacakları kampus proje

sinden şöyle bahsetti: 

"1999 yılı ortalarından iti

baren Ankara'da bir Sebit 

kampusu kuracağız. Yılbaşın

dan itibaren mimari projeleri 

hazırlamaya başlayacağız. He

defimiz, 36 ülkeye yayıldığı

mız zaman bu sisteme yetecek 

bir fiziksel yapı oluşturmak. 

İnsan kaynağına yakın olması 

açısından üniversitelere yine 

yakın olacak bir kampusa yer

leşeceğiz. Bin kişiyi içine ala

bilecek bu yapının inşaatına 

1999'un ikinci yansında başla

mayı, 2000 ortasında da bu 

kampusa yerleşmiş olmayı 

planlıyoruz. Diğer taraftan 

projemizin gelişmesi yolunda 

dünya çapında eğitim teknolo

jileri konusunda uzmanlaşmış 

kişileri buraya getirmeyi ve 

onların deneyimlerinden yarar

lanmayı hedefliyoruz. 

Akademedia'nın lise 
düzeyine yönelik 

uyarlamasını piyasaya 
süren Sebit, şu 

anda da ortaokul 
uyarlaması üzerinde 

çalışıyor. Haziran 
ayına kadar 20 bin 
adet ürün Türkiye 

piyasasına 
sürülürken, beş yıl 
içinde ürünün 36 

ülkeye pazarlanması 
hedefleniyor. 

TİTİZCE 
M. Tınaz Titiz 

Piramit'in tabanında 
"temiz akıl" olmalı! 

Yu r d u m u z d a Susurluk ile başlayıp ses 

kasetleriyle hız a l a n bir "Temiz Eller" 

olgusu sürüyor. Y a ş a m ı n bin türlü sıkıntısından 

bunalmış insanlarımız, bu olguyu herkesten f a z l a 

dikkatle izliyor. Çünkü, sıkıntılarının kaynağının kirlilik 

olduğunu biliyor ya da hissediyor ve bu nedenle de 

kirliliklerin o r t a y a çıkmasını, sıkıntılarını sona erdirecek 

bir kurtarıcı o l a r a k değerlendiriyorlar. 

Bu beklenti y a l n ı z sokaktaki insanlarca değil, toplum 

sorunlarıyla d a h a temelden ilgilenen - y a d a ilgilenmek 

" d u r u m u n d a " o l a n - insanlarımızca d a paylaşılıyor, 

hatta onlarca oluşturuluyor. 

A c a b a bu beklenti gerçekçi midir? Y a n i gerçekten, 

böylesine bir süreç sonunda toplum temizlenir mi? 

Bütün toplumsal eğrilikler - y a da en a z ı n d a n belli 

başlı ları- o r t a d a n kalkar, toplumumuz bir "temiz 

toplum" haline dönüşebilir mi? 

Bu soruya yanıt vermek için benimsenmesi gereken ilke, 

a d ı n a "melanet hiyerarşisi" denilebilecek bir olgudur. 

Bir kural o l a r a k denilebilir ki, hiçbir yanlış, d a h a küçük 

yanlış(lar)ın üzerine o t u r m a d a n v a r o l a m a z . 

Bu basit kural iyi kullanılabilirse, en büyük sorunları d a h i 

ç ö z m e d e kullanılabilecek y a r a r l ı bir alet olabilir. 

D a h a s ı , bu alet kul lanı lmadan hiçbir ( a m a hiçbir) 

sorun çözülemez. 

H a n g i sorun çözülmek isteniliyorsa, o sorunun alt ında, 

o soruna t a b a n oluşturan d a h a küçük sorun(lar)a, 

sonra da onların alt larındaki d a h a küçük sorunlara 

bakılmalıdır. Artık bütün d ü n y a için bir düşünce biçimi 

haline gelen ve içinden yeni ticari isimli yaklaşımları 

d o ğ u r a n - T o p l a m Kalite'nin temel a r a ç l a r ı n d a n biri 

o l a n "Kök N e d e n " kavramı d a bunu söylemektedir. 

Böylece, küçük bir yetmezl iğin, yanlışın, umursamazl ığın 

üzerine hangi i n a n ı l m a z büyüklükteki sorunların inşa 

olabi ldiği düşünülüp çıkarılabilir. 

Temiz Toplum ideali de -aynen melanet hiyerarşisinde 

olduğu gibi-, d a h a basit -görünüşlü- "temizlikler"in 

üzerine oturur. Bunlardan birisi de "Temiz Akıl"dır. 

Tüm eylem ve tutumlarımızı şekillendiren "değer 

ölçülerimiz" olduğuna g ö r e , bunların içinde z a m a n l a 

oluşmuş virütik değerlerin ne gibi melanetleri 

d o ğ r u d a n ürettiğini y a d a o n l a r a yataklık ettiğini 

görebilmeliyiz. 

Yüzlerce "temiz" d e ğ e r ölçüsünden oluşan bir değerler 

sistemine sahip y a r ı - p e y g a m b e r gibi bir kişinin bu 

d e ğ e r kümesi içine sadece bir t a n e virütik d e ğ e r 

karışsa - ö r n e ğ i n " b a n a ne" gibi-, bu kişi ve gibi lerden 

oluşan toplumun nasıl yavaş y a v a ş kendini 

öldüreceğini artık net o l a r a k görebilmeliyiz. 

Temiz toplum, d e ğ e r ölçüleri içindeki virüslerin farkına 

varmış ve b u n l a r d a n a r ı n m a iradesini gösterebilen ' 

toplumların erişebilecekleri bir idealdir. 

tinaz.titiz@vestelnet. com 
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HARMAN 
Sinan Oymacı/Trio Çözümevi 

"Byte"tı gitti! 

Bilişim teknolojisi sektöründe yer alan 
herkesin bildiğinden emin olduğum bir 
dergi var bu hafta gündemimde; "Byte". 
Uzunca bir süredir yayın hayatında olan 
bu dergi A.B.D'de yayınlanıyor, çeşitli 
ülkelerdeki farklı uyarlamalarla 
okurlarının karşısına çıkıyordu. İngilizce 

yayınlanan bu dergi, o dönemlerde yurtdışı gelişmelerden 
haberdar olabilmek, teknolojiyi izlemek için hemen hemen 
tek kaynağımız idi. 

Ardından her ne olduysa geçtiğimiz yaz, abonesi olduğum bu 
dergiden bir mektup geldi. Derginin "CMP Media Inc." 
tarafından satın alındığı, yaz aylarında geçici bir süre 
yayınlanmayacağı, ardından abonelere gelişmelerin 
bildirileceği söyleniyordu. Çok ümitli olmadan beklemeye 
geçtim. Ne yazık ki, korkularım doğrulandı. Yılbaşından 
önce aldığım yazıda; "Grup olarak ürün yelpazelerini 
dikkatlice gözden geçirdikten sonra, "Byte" dergisini artık 
basılı olarak çıkarmama kararı aldıklarını, onun yerine 
1999'un ilk çeyreğinde, "byte.com" adresinde Internet 
üzerinden yayınlayacaklarını" belirtiyorlardı. 

Ayrıca, eğer istersem aboneliğimin yine kendi gruplarının 
çıkardığı "Windows Magazine" isimli dergi ile devam 
edebileceğini de dipnot olarak düşmüşler. Konuya iki ayrı 
yorum getirebilirim. 

İlki, bu örnekte görüldüğü gibi "CMP Media Inc." grubunun, 
basılı yayın organlarının etkisini yitirmiş olacağını 
düşünmesi ki, ben bu kanıda değilim. Basılı haber ve yayın 
organları her zaman geçerliklerini koruyacaklar. Her ne 
kadar bazı dergilerin Internet'teki elektronik şekillerini 
okusam da, Pazartesi sabahları masamda BT/haber'in 
basılı uyarlamasını görmek ayrı bir keyif. 

İkincisi, "Windows" her alana o kadar dal budak salmış ki, 
"Byte" dergisinin yerine alternatif bir dergi şeklinde 
karşımıza çıkıyor. Eh, buna da pek katılamıyorum. 

Düşünebiliyor musunuz? Seyahate çıkacaksınız. Otogarda, 
istasyonda veya havalimanındasınız. Yolda okuyacak bir 
şey arıyorsunuz. Yanınızdaki bilgisayarı duvardaki bir 
vericiye bağlayıp, yayınların son sayılarını yüklemek ve 
oradan okumak mı, kağıda basılmış uyarlamalarını alıp 
okumak mı? Hangisini tercih edersiniz? Sizi bilemem ama 
ben basılı olanı tercih ederim. 

"Taxi". Luc Besson'un senaryosunu yazdığı filmin başrollerinde, 
Samy Naceri ve Frederic Diefenthal yer alıyor. Yönetmen, 
Gerard Krawczyk ve Gerard Pires. Luc Besson, "Nikita", 
"Leon", "Fifth Element" gibi filmlerinde hem yazarı hem 
yönetmeni. 

Pizza dağıtıcısı bir genç uzun süre hayalini kurduğu şekilde 
taksi sürücüsü olmak için gerekli izni alır. O kadar süratli 
araba kullanıyordur ki, polis tarafından cezasının indirimi 
karşılığında banka soyguncularını yakalamak üzere 
görevlendirilir. Bu arada, Almanlarla Fransızlar arasındaki 
çekişme de anlatılıyor. 

Güzel bir komedi filmi. Araba takip sahneleri, müzikler, 
espriler çok iyi. Fransız sinemasının iyi örneklerinden. 
Kaçırmayın. 

Fransız yazar, Honore de Balzac (1799-1850); "Hiç kimse bir 
alışkanlığa veda etmek cesaretini gösteremez". 

sinanoym@triosh. com 

Web'de tasarım kriterleri 

M
icrosoft Türkiye tarafından kendi yerinde düzenlenen 

"Sitebuilders" toplantısında 'Web'te Tasarım Kriterle

ri' anlatıldı. Bilindiği gibi Microsoft Türkiye bir süre

dir "Sitebuilders" adı altında web sitesi yapımını konu alan 

bir dizi seminer gerçekleştiriyor. En son 7 Ocak 1999 tari

hinde gerçekleştirilen seminerin konusu ise Web'te Tasarım 

Kriterleri'ydi. Cavit Önen sunduğu seminerde, başlıca doku 

yapısı, biçim ve denge uyumu gibi tasarımda göz önünde bu

lundurulması gereken noktalar üzerinde duruldu. Önen, ba

şarılı bir web sitesi yaratmak için eğitimin şart olmadığına 

değinirken, tasarımda öğelerin amaca uygun şekilde bir bü

tün haline getirilmesi gerektiğim vurguladı. 

Haydi Meclise! 
ASLı EVREN 

H
ükümet kurulması 

çalışmaları devam 

ederken Nisan ayın

da yapılacak olan 

milletvekili ve mahalli genel 

seçimlerin heyecanı da sürü

yor. Bilindiği gibi geçtiğimiz 

günlerde Seçime girecek olan 

milletvekilleri aday adayları 

kamu kurumlarındaki görevle

rinden istifa ettiler ve aday ol

duklarını açıkladılar. Bilgi ve 

iletişim sektörünün sorunlarını 

Meclis'e taşıyacak olan yeni 

milletvekilleri aday adayları 

arasında TBD Başkanı Rahmi 

Aktepe, SSK Bilgi İşlem Da

ire Başkanı Fatih Atabek de 

var. Ayrıca geçtiğimiz dönem

de bilişim sektörünü 

TBMM'de temsil eden Prof. 

Dr. Ziya Aktaş da yeniden 

aday olacağını açıkladı. Yeni 

adaylar TBMM'de bilişimci 

sayısının artmasıyla bilgi ve 

iletişim sektörünün 

sorunlarının daha rahat 

duyurulacağını ve sektör 

lehine kararlar 

çıkarılabileceğine inandıklarını 

belirtirken sektörden destek 

beklediklerini de söylediler. 

Konu hakkında 

görüştüğümüz hemen herkesin 

ortak dileği, sektörü mecliste 

temsil eden sektör üyelerinin 

giderek artması. Sivil toplum 

örgütleri de bu sayının artması 

dileğinde bulunurken bilişimci 

adayların parti ayrımı 

yapılmadan desteklenecekleri 

mesajını verdiler. 

BT/haber olarak politikaya 

girme karan alan bilişimcilerle 

görüştük. TBD Başkanı 

Rahmi Aktepe, politikaya 

girmesinin sebebini sektör 

sorunlarının nihai çözüm 

yerinin parlamento olması 

olarak açıkladı ve şunları 

söyledi: 

"Sorunların en büyüğünü 

yasal düzenlemeler oluşturu

yor ve bu sorunların çözümü

nü de parlamento bünyesinde 

yapmak gerekiyor. Bu yüzden 

meclisin içinde bir parlamen

ter olarak bulunmanın sorun 

çözümünü daha da kolaylaştı-

racağı düşüncesiyle parlamen

toya girme gereğini hissettim. 

Bu konuda da tüm sektörün 

desteğinin arkamda olduğunu 

hissediyorum. TBD başkanlı

ğım süresince sektörün her ke

siminin nabzım elimde tutma 

gibi bir fırsat yakalamıştım. 

Bu fırsatın parlamento aracılı

ğıyla sektöre en iyi şekilde 

yansıması için elimden geleni 

yapacağım." 

Aktepe ayrıca meclise 

girdiği taktirde halledilmesi 

gereken en önemli konuyu 

yazılım teşvikleri, bilişim 

hizmetleri sınıfının 

oluşturulması ve bilişimin bir 

sektör olarak kabul ettirilmesi 

olarak görüyor. Gelişmiş 

ülkelerle aramızdaki farkı 

kapatmanın yolunun bilişim 

sektöründeki sorunları genel 

şikayetlerden ayırarak çözmek 

olduğunu da vurgulayan 

Aktepe, şöyle devam etti: 

"Bunun için de aramızdan 

olukça fazla kişinin meclise 

taşınması ve bu konuda da 

sektörün tüm desteğini vermesi 

gerekiyor." 

SSK Bilgi İşlem Daire 

Başkanı Fatih Atabek ise 

kamu sektöründe gelişmiş 

teknolojinin yeterince 

anlatılamaması ve 

kullanılamamasının nedenini 

Meclis'te bilişim sektörünü 

temsil eden yeterli sayıda 

parlamenter olmayışına 

bağladı. Atabek: 

"Bu arada bizler sektörden 

destek bekliyoruz. Sektörün 

daha iyi tanıtılması ve daha iyi 

anlaşılabilmesi için sektörün 

de aynı oranda bizi 

desteklemesi gerekmektedir. 

Biz politikayı ve siyaseti 

bilmiyoruz, teknokrat ve 

bürokratız. O açıdan sektörün 

Nisan ayında yapılacak olan 

milletvekili genel seçimlerinde 

aday olacağını açıklayan iki 

yeni bilişimcinin yanı sıra 

Meclis deneyimi olan Ziya 

Aktaş da yeniden Meclis'e 

girebilmek için yarışacak. 

Ancak Aktaş şu günlerde 

daha çok kurulacak yeni 

hükümetin heyecanını yaşıyor. 

İstanbul milletvekili ve 

TBMM Bilgi ve Bilgi 

Teknolojisi Grubu Başkanı 

Prof.Dr. Ziya Aktaş, 

milletvekili olduktan sonra 

bilişim konulan ile ilgili 

çalıştığını ve daha fazla 

bilişimcinin Meclis'te olması 

durumunda ise daha büyük 

yankı yaratacağını belirterek 

şunları söyledi: 

"Türkiye dışında Balkan 

ülkeleri de dahil pek çok 

ülkede o ülkedeki bilgi ve bilgi 

teknolojisi alanında ülke 

stratejisi belirleyecek ve 

politikalar üretecek bir 

kurumsal yapı var. Çok acıdır 

ama sivil toplum kuruluşları 

dışında Türkiye'de sürekli ve 

yetkili bir kurumsal yapı hala 

yok. Bunun gerçekleşmesi en 

içten dileğim." 

Aktaş, tekrar adaylık 

konusunda da: "Ülkeye, bu 

ülkenin halkına ve bilgi 

sektörüne bir şeyler 

verebilmeye çalışmak kimi 

yorgunluklarına hatta bazı düş 

kırıklıklarına rağmen güzel. 

Dahası, geçen üç yıl içinde 

yeni bir meslek öğrendim gibi 

geliyor bana. Bu birikimimle 

bir sonraki dönemde de 

ülkeme, halkıma ve partime 

daha yararlı olabileceğime 

inanıyorum" dedi. 

Sivil toplum 
örgütlerinden tam destek 

Sektörün sivil toplum 

örgütleri bu konuda oldukça 

olumlu düşünmekle beraber 

milletvekili aday sayısının 

artması gerektiğini de 

vurguluyorlar. TBV Başkanı 

Faruk Eczacıbaşı, önemli 

olan konunun bir sektör 

adamının Meclis'e girip 

Meclis'te o sektörü temsil 

etmesi değil, bilişim alanında 

fikir ve vizyon sahibi olan ve 

birtakım dengeleri yeniden 

oluşturmayı kendine misyon 

edinmiş insanların Meclis'te 

yer alması olduğunu 

söyleyerek: "Bilişim önemli 

bir altyapı unsuru. Altyapı 

unsuru olan, o konuda vizyon 

sahibi insanların meclise 

girmesinde özellikle yarar var. 

Az kişiyle amacına 

ulaşmayabilir. Böyle bir 

vizyonun mecliste ağırlıklı 

olarak temsil edilmesi lazım. 

Dezavantajımız, bu işin uzun 

vadeli bir görüş gerektirmesi. 

Oysa kısa dönemli, kısır, 

yüzeysel konular gündemi 

işgal ediyor, vakit alıyor ve 

insanların enerjisini tüketiyor. 

Derdinizi anlatmakta 

dezavantajlı bir konumdasınız. 

Meclis'e vizyon sahibi 

insanları sokmak için doğru 

olanı anlatmak, insanları 

hırslandırmak, gençleri 

yetiştirmek gerekli. Çözüm 

yollan önermeliyiz, çözüm 

yollarını benimsetmeliyiz. 

Bütün bunları yaparsak 

Meclis'te bizi temsil eden 

vizyon sahibi insanların 

sayısını arttırabiliriz." 

görüşünü savundu. 

TÜBİSAD Genel Sekreteri 

Fatih Ertimur da konudan 

duydukları memnuniyeti dile 

getirerek her türlü desteğe açık 

olduklarını belirtti. Ertimur 

şunları söyledi: 

"Meclis'te sektörün meslek 

grupları ne kadar yaygın 

temsil edilirse o kadar 

seviniriz. Bu bütün partiler 

için geçerli. Bunun her şeyden 

önce sektörün sorunlarının 

yasama organına getirilme 

açısından yararlan var. 

Önümüzdeki seçimlerde daha 

çok aday ve daha fazla temsil 

bizim için iyi olacaktır. Bu 

sayıyı kısa vadede arttırmak 

için bir yol yok. 

Sektörümüzdeki teknik 

kökenli insanların fazlalığı ve 

insanların politikadan soğumuş 

olmaları bunun en başlıca 

nedenleri. Böyle girişimleri 

hangi partiden olursa olsun 

destekleriz. Ancak umarım tek 

bir partiden tek bir aday 

olmaz. Daha geniş bir 

yelpazeden daha çok adayla bu 

temsil gerçekleşebilir." 

http://byte.com
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AYRINTI 
Kemal Balcı/Gazeteci-Yazar 

Büyük umutlar 

Mi lyonlarca insan yeni yıla büyük umut
larla g i r d i . Kimi p iyango bileti a ldı ki

mi loto kuponları doldurdu. Mi lyarder 
olma hayali ile yatanlar düş kırıklığı ile 
uyandılar. Oysa sans perisi gülse, kim 
bil ir nelere sahip olacaklardı. O l m a d ı . 

Yeni yıla milyarder giren şanslı gar ibanın 
en büyük arzusu en yerlisinden bir otomobi ld i . Ger i kalan 
milyarlarıyla ilgili hayali bile yoktu. 

Oysa yeryüzünde gerçek anlamda büyük umuttan olanlar da ya
şadı. Hayallerini gerçekleştirmek uğruna milyarlar harcarken 
hiç bir zaman sosyal statülerini yükseltme peşinde koşmadılar. 
Halta, ucuz otel odalar ında sefalet içinde ö lüp gittikleri söy
lendi. 

Bunlardan b i r i , olan Nikola Tesla, bugün kullandığımız üç fazlı 
alternatif akım üreteçlerinin mucidiydi. Kendi adını taşıyan in
dükleme bobin i ile 40 metreye sıçrayan yapay şimşekler üret
mişti. Hayal gücünün zenginl iği , bugünkü radyo ve televiz
yonlarda kullanılan transformatörleri yarattı. Thomas Edi-
son'un doğru akım sistemine karşı geliştirdiği alternatif akım 
sistemi, eşi görülmemiş boyutlarda bir ticari savaşa yol açtı. 
Zafer, Tesla'nın olurken Edison yeni ldi. 

Tesla, Marconi 'den üç yıl önce radyo dalgalarını da buldu. A n 
cak bu icadını haberleşme amaçlı kullanmak yerine elektrik 
enerjisinin bu dalgalar la iletilmesini yöneldi. Telsiz enerji ileti
mi tek tutkusu halini a ldı . Bu uğurda iş çevrelerinde sağladığı 
büyük mali destekleri harcadı . Gösterişli projeleri, pahalı ba
şarısızlıklara dönüştü. Yılmadı. 4 0 0 kilometre uzaktan binler
ce uçağı yok edecek "ölüm ışını" bulduğunu ileri sürdü. Telsiz
le enerji naklini başarsaydı, enerji nakli sorun olmaktan çıka
cak, bakır ve çelik tel kullanımı ortadan kalkacak ve sadece 
nakil hatlarındaki yüzde 30 oranlar ına varan kayıplar oluş
mayacaktı. 

Nikola Tesla 7 Ocak 1943 tarihinde savaşın karmaşası içinde öl
d ü . Ölümüne ilişkin kuşkular pek çok yerde dile getirildi. Özel
likle "ölüm ışını"na ilişkin açıklamaları bu kuşkuların gerekçe
sini oluşturdu. Tesla gerçekten büyüt umutları ve erişilmesi güç 
hayalleri olan bir isiydi. Sonuna geldiğimiz yüz yıl başlama
d a n önce bulduğu radyo dalgalar ı , bu yüzyıla damgasını vur
d u . Gelecek yüzyılınsa omurgasını oluşturdu. Kendi yoksulluk 
içinde ölürken, insanlığa iletişim zenginl iğini ve büyük hayal
lerini bıraktı. 

kbalci@tr-net.net.tr 

Anadolu Grubu, ERP 
projeleri için SAP'ı seçti 

NESLIHAN ÖMER 

A
nadolu Holding 

A.Ş, grubundaki 

tüm şirketlerde ku

rumsal kaynak 

planlamasına geçilmesi için 

SAP Türk ile anlaşma imzala

dı. 30 Aralık 1998 tarihinde 

Erciyas Biracılık Eğitim Mer

kezi'nde gerçekleştirilen top

lantı ile Anadolu Grubu'nun 

içecek, otomotiv, motor ve kır

tasiyecilik sektörlerinde faali

yet gösteren yurtiçi ve yurtdışı 

kuruluşlarında SAP R/3'ün 

tüm modülleriyle uygulamaya 

konulacağı duyuruldu. 

SAP Genel Müdürü Beh

çet Yanmaz ve SAP Özel 

Projeler Yöneticisi Fatih Ka

raca, toplantıda SAP R/3 Ya

zılımı ve SAP R/3 Yerleştirme 

Projesi ile ilgili teknik bilgiler 

verdiler. Yapılan anlaşmanın 

bir müşteri ve satıcı ilişkisin

den çok öte olduğuna değinen 

Behçet Yanmaz, bunu iki şir

ketin yapmış olduğu uzun yıl

lar sürecek Katolik bir evlilik 

olarak niteledi. 

Daha sonra söz alan Erci

yas Biracılık Proje Lideri 

Erdal Tunca, işleri standart

laştırmak, kaynak kullanımın

da verimlilik sağlamak, değişi

me hızlı cevap verebilmek ve 

daha esnek bir şekilde çalışa

bilmek gibi birçok sebeple ku-

rumsal kaynak planlamasına 

gidilmesine karar verildiğini 

belirtti. Bunun için SAP R/3 

paketini seçme nedenleri ola

rak da başlıca uluslararası mu

hasebe sistemine uygun olma

sı, eşgüdümlü malzeme ve 

maliyet yönetimine olanak 

vermesi, yönlendirici uyan 

sistemine sahip olması ve 

ortak çalışma kültürünü sağla

yabilmesini gösteren Tunca, 

projenin 2 sene içinde tüm 

Anadolu Grubu'ndaki şirket

lerde hayata geçirileceğini 

açıkladı. 

İlk olarak Efes İçecek Gru-

bu'nda uygulamaya geçeceği 

belirtilen SAP R/3 sisteminin, 

fınans, lojistik ve insan kay

naklarında yer alan tüm 

modülleriyle uygulamaya 

alınacağı belirtildi. 

Logosoft "Compaq Intel 

PC" dağıtımını bıraktı 
Logosoft, Compaq Intel PC dağıtımını bırakıp yalnızca Compaq Alpha 

sistemlerinin dağıtımını yapacağını açıkladı. 

GÜNIZ KARAMAN 

C
ompaq'ın kanaldaki 4 dağıtıcısından 

biri olan Logosoft 1998 Eylül ayın

dan beri aktif olarak dağıtımını yaptı

ğı Compaq Intel PC'leri bundan böy

le dağıtmayacağını açıkladı. Logosoft yaptığı 

açıklamada Compaq Alpha sistemlerine odak

lanabilmek için Compaq Intel PC satışını bırak

tığını belirtti. Gerek karlılık, gerekse pazarın 

son dönemde bulunduğu noktanın Logosoft'u 

kendi misyonundan uzaklaştırdığını belirten Lo

gosoft yetkilileri, PC dağıtımı konusunda hedef

lenen hizmeti istedikleri gibi veremediklerini 

söylediler. 

Logosoft yetkilileri hedefledikleri yapıda 

ürün portföylerine gerek teknik, gerekse satış ve 

pazarlama bilgisi açısından kanala her alanda en 

iyi hizmeti verecek ekiple çalışmanın kendileri

ni şirket hedeflerine ulaştıracağını da belirttiler. 

Bilindiği gibi Logosoft'un Compaq ürünleri

nin dağıtıcısı olduğu 1998 Temmuz ayında 

açıklanmıştı. 1998 yılı Eylül ayının ikinci yan

sından itibaren gerçekleştirilen Compaq Intel 

PC satışında ulaştığı rakamın 2 bin adeti buldu

ğunu belirten Logosoft Genel Müdürü Altınay 

Gökşin 1998 yılı başından itibaren satmış ol-

duklan Digital PC miktarının ise 5 bin 200 ci-

varında olduğunu söyledi. 

Logosoft yetkilileri Compaq AlphaServer ta

rafında istedikleri yapıyı bir yılda oluşturdukla-

nnı belirterek, bu pazardaki hedeflerinin daha 

da agresifleştiğini vurguladılar. Yapılan açıkla

mada Alpha'nın gerek pazar ve kanaldaki konu

mu, gerek hedeflediği pazar ve bunun getirdiği 

çalışma şeklinin Logosoft'la birebir uyuşması 

nedeniyle, bu üründe istedikleri başarıyı yakala

dıklarını belirttiler. Logosoft'un Alpha Ser-

ver'lara odaklanabilmek için Compaq Intel PC 

satışını bıraktığını belirten Compaq Kanal 

Müdürü Emin Kurşun da Logosoft'un yeri

ne, Linksoft, Arena ve Mikroset'in yanına, bir 

dağıtıcı daha atayacaklannı açıkladı. 

Öte yandan 1999 ürün stratejilerinde dona

nım konusunda yeni bir marka düşünmedikleri

ni belirten Logosoft, yazılım alanında da özel

likle farklı çalışmalarının olacağını kaydetti. 

mailto:kbalci@fr-net.net.tr
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N E S N E L E R İ N D İ L İ 
Öykü Gençay 

Sakla çerezi, 
zamanı gelince 

benimsersin 

Bilgisayar sözcüğü başta olmak üzere 

bilişim endüstrisindeki Türkçeleştirme, 

terimlere anlaşılır karşılık bulurken, ifade ettiği teknoloji

leri özümseme çabamız hepimizin katkıda bulunması 

gereken bir uğraş. Ancak bu işi yaparken, gerçekten 

uzaklaşmamak oldukça büyük önem taşıyor. 

Şimdi sizlere komik Türkçeleştirmelerden bazı örnekler ver

mek istiyorum. Windows 3.1 zamanından beri her me-

nünün "pencere" menüsü altında yer alan iki ardışık ko

mut var. "Tile", Türkçeleştirilmiş hali "Daya" ve "Casca

de" Türkçeleştirilmiş hali "Döşe". Şimdi asıl soruyu soru

yorum. Pencere dayamak ve döşemek nedemektir? Bu 

halleriyle bana PVC çerçeve reklamı gibi geliyor. Haksız 

mıyım ?! 

Bir diğer örnek. Windows 95 Türkçe ile gelen Scandisk 

programı da Türkçeleştirilmiş. Disklerinizi kontrol etmeyi 

bitirdikten sonra şu mesajı veriyor. "C sürücüsünde hiç 

hata yoktu." Eğer iki diskiniz varsa "C sürücüsünde hiç 

hata yoktu." alt satırda "D sürücüsünde hiç hata yoktu." 

Mesajlarını veriyor. Bu mesajların fiillerinin zamanları 

di'li geçmiş zaman, ingilizce orijinal mesajlardan çıkan 

anlam ise "hata bulunamadı" olarak anlaşılıyor. Ben bu 

mesajı ilk gördüğümde (Windows 9 5 ' i hiçbir zaman 

Türkçe kullanmadım, kullanmam da!) Madem hatası 

yoktu neden vurdular zavallı sürücü C'yi ve D'yi diye 

sormak istedim. Haksız mıyım ? 

Windows 3.1'de PIF editöründeki bir seçeneği gördüğüm 

zaman başka bir bilgisayarda ingilizcesine bakma ihti

yacı hissettim. Türkçe ifade "metin kipine öykünme". İn-

gilizcesi "retain in video mode" Merak ediyorum acaba 

kaç kişi şu sorunun cevabını hemen verebilir. "Sizce me

tin k ipine mi öykünmeliyiz yoksa video kipine mi?" An

layanlar bana da anlatsın lütfen. Benim için "retain in 

video mode"un Türkçesi "retain in video mode"dur. Ne

den mi? Türkçesini anlayamıyorum da ondan. 

İngilizce mastarları Türkçe fiillerle birleştirip bileşik fiiller 

yaratmak konusundaki yeteneğimizi en kısa zamanda 

köreltmeliyiz. Başka diller arası bileşik fiilleri hatırlaya

lım. Compile etmek, save etmek, restart etmek, export et

mek, format atmak, kliklemek, fdisklemek. Benim aklıma 

bunlar geliyor. Aralarında en çok format atmak beni 

güldürüyor. Diğerlerini ediyoruz da formatı neden atıp 

tutuyoruz anlayamıyorum. 

En sona en çok sevdiğim saçma Türkçeleştirmeyi sakladım. 

Internet Explorer 4 . 0 Türkçe sürümünde ayarlarda bir se

çenek vardır. "Çerezleri benimseme seçenekleri" (vay 

vay vay!). Seçenekler birbirinden şahane. Çerezleri her 

zaman benimse (leblebi çekirdek farketmez). Çerezleri 

benimsemeden önce sor (yeterince fıstık fındık var mı di

ye kontrol etmek için sanırım). Hiç benimseme (kusura 

bakmayın rejim yapıyorum). Buradaki saçmalık benimse

mek sözcüğünden kaynaklanıyor. Bana sorarsanız bu 

Türkçeleştirmenin hiç bir anlamı ve değeri yok. Tamamen 

saçmalık. Düşünün bir kere Internet yaygınlaşmış ve ço

cuğunuz gelip size soruyor. "Anne, veya Baba yabancı

ların çerezlerini benimsemek doğru mudur?" Ne cevap 

vereceksiniz? Bu arada unutmadan söyleyeyim, çerez, 

"cookie" demek. İngilizcesinin taşıdığı anlam kullanıldığı 

alanla örtüşen bir deyimden geliyor. Ancak benim bildi

ğim kadarıyla bizim atasözlerimiz veya deyimlerimiz 

arasında böyle bir çağrışım sağlayacak kavram yok. 

Evet, alınacak yolun daha çok başında olduğumuz kesin. 

Teknoloji üretim isim koyma hakkına kavuşamadığımız 

sürece, Fransızlar gibi dil devrimi gerçekleşriremeyip te

rimlere yakıştırmalar yaratıp, Türkçe olduklarını iddia et

tiğimiz sürece de fazla hızlı yol alamayacağız. 

Esenlikler dilerim 

oykug@interpro. com. tr 

Kamuda 2000 yılı 
çalışmaları sürüyor 

ASLI EVREN 

yüzyıla girmeye 

hazırlık yaptığı

mız bu yılda gerek 

dünya gerekse Türkiye sektö

rü, bu yeni yüzyılın sevincini 

'2000 yılı sorunu' sebebiyle 

doyasıya yaşayamıyor. Bir ke

sim bu sorunun çok fazla bü

yütülmemesi gereken, kolay 

halledilebilecek bir detay oldu

ğunu söylerken, diğer bir ke

sim ise bu sorunu yüzyılın fe

laketi olarak adlandırıyor. An

cak her şeye rağmen büyük bir 

sorun yaşanacağı kesin gözü

küyor. Ülkemizde, özel sektör 

bu konuda da diğerlerinde ol

duğu gibi hızlı hareket ediyor 

ve asıl başı ağrıyacak kesimin 

kamu olduğu düşünülüyor. 

BT/haber olarak sıklıkla yer 

verdiğimiz bu konuyu 1999 yı

lında daha ağırlıklı işlemeye 

ve gelecek haftalarda başta ka

mu olmak üzere kurum ve ku

ruluşların ne durumda olduğu 

bilgisini de sizlere vermeye 

çalışacağız. Bilindiği üzere 

Kasım ayında Devlet Planlama 

Teşkilatı 2000 yılı sorunuyla 

ilgili bir teknik kurul oluşturdu 

ve 2000 yılı eylem planı adın

da bir plan hazırlamaya başla

dı. 3 aylık bir dönemi kapsa

yan "2000 yılı sorunu" projesi

nin amacı, kamuoyunu aydın

latmak, ülkemizde 2000 yılı 

ile ilgili yapılacak çalışmalar 

hakkında öneriler getirecek bir 

Ulusal Eylem Planı hazırlamak 

ve kamu kuruluşlarında 2000 

yılı uyum çalışmalarının başla

tılmasını sağlamak. Teknik ku

rul bugüne kadar üç toplantı 

düzenledi ve 150'den fazla ka

mu kurumuna ve belediyelere 

bünyelerindeki sistemlerin en

vanterini çıkarmaları ile ilgili 

bir yazı yazdı. Kurumlardan 

gelen bu envanterlere göre 

hangi kurumun 2000 yılı 

sorunu için ne kadar yatırım 

yapması gerektiği belirlene

cek. Şu anda DİE ile birlikte 

hazırlanan ve Şubat ayında so

nuçlan alınması planlanan an

ket sonucunda ise eylem planı 

ortaya çıkacak. 

Proje Yürütme Grubu 

üyesi ve DPT Yönetim Bilgi 

Merkezi Dairesi Başkanı Sel

çuk Kavasoğlu, gazetemize 

kurulun bugüne kadar yaptık

larını ve yapacaklarını anlattı. 

Kavasoğlu, kurulda öncelikle 

2000 yılı uyumunun sağlanma

sında dikkate alınacak öncelik

li sektörlerin belirlendiğini ve 

genel idare, ulaştırma, haber

leşme, sağlık, enerji ve tabii 

kaynaklar, maliye ve fınans, 

savunma, güvenlik, sosyal gü

venlik, sosyal hayat, üretim, 

hizmetler ve hukuk olarak be

lirlenen bu sektörlerin kendi 

aralarında oluşturacağı çalışma 

gruplarının haftada en az bir 

kez toplanarak çözüm önerileri 

hazırlamalarına ve öneri ge

liştirmelerine karar verdi 

ğini belirtti. İlk başlar

da herkesin 'benim 

sorunum yok' di

yerek yaklaştığı 

kurulda gide

rek daha 

fazla 

paylaşım yaşandığını ve bilgi 

alışverişi olduğunu dile getiren 

Kavasoğlu, şunları söyledi: 

"Genel olarak maliye, güvenlik 

ve savunma grupları diğerleri

ne nazaran daha fazla yol kat 

etmiş durumdalar. 150'den faz

la genel müdürlüğe ve beledi

yelere yazı yazarak, kurum 

içinde bir üst düzey yönetici 

sorumluluğunda bir proje eki

bi oluşturulması ve bir envan

ter çıkarılması gerektiğini be

lirttik ve bir de örnek envanter 

gönderdik. Bu çerçevede riskli 

olan donanım ve yazılımları 

çıkartarak bir önem sırası 

yapmalarını istedik. Bunun so

nucunda bir mali kaynak gere

kecek, belki de bir ek bütçeye 

ihtiyaç söz konusu olacak. Gö

nül isterdi ki bu çalışma bütçe 

çalışmalarından önce olsaydı. 

Bu durumda kamu kurumların

dan bütçeyi karşılamak için 

kendi olanaklarını kullanmala

rını istiyoruz. Listede bina sis

temleri, otomatik kontrollü sis

temler, petrol rafinerileri, 

elektrik santralleri, kesintisiz 

güç kaynakları gibi bütün sis

temler bulunuyor." 

Sırada eylem planını 
belirleyecek anket var 

Kurul, DİE ile birlikte bir 

anket çalışması yapıyor. Bu 

anket kurumlara Ocak ayı için

de gönderilecek ve sonuç-

larına göre de eylem 

planı şekillenecek. 

2000 yılı sorunu

nun ekono

miye etkisi

nin ne ola

cağı yolun

da bir 

araştırma 

yapmak 

isteyen 

kurul bu araştırmayı da eylem 

planına koymayı düşünüyor. 

Ayrıca şu ana kadar üç toplantı 

yapan kurulun bir beklentisi de 

kamu kurumlan, özel sektör 

ve bazı sivil toplum örgütleri

nin üst düzey yöneticilerinden 

oluşacak, yaptırım gücü yük

sek bir danışma kurulunun bir 

an önce oluşması. Kavasoğ-

lu'nun ifadesine göre bu kurul 

sayesinde işin ciddiyeti ortaya 

daha rahat konacak ve kararlar 

daha kolay alınacak. 

Dünya Bankası destekli ola

cağı belirtilen planın halen bu 

desteği alamamış olduğunu be

lirten Kavasoğlu şöyle devam 

etti: "Anketten sonra eylem 

planı çıkacak, kimin bilinçli, 

kimin bilinçsiz olduğu, kimin 

acil sektör olduğu belirlene

cek. Eylem planı sonunda da 

bunun uygulanması var. Muh

temelen uygulamayı başka bir 

kurum yönetir. Dünya Banka

sından alacağımız bir 95 bin 

dolar vardı, halen alamadık, 

görüşmelerimiz sürüyor. Bu ay 

içinde bekliyoruz. Bilgi mahi

yetinde bir broşür kitap bastır

mak istiyoruz. Bir bilgilendir

me toplantısı yaptık. Dünya 

Bankasından bir uzman geldi 

ve bilgi verdi. Bunun benzeri 

bir toplantıyı Ocak ayı sonun

da yapmayı ve yurtdışından 

uzmanları buraya bilgi alışve

rişi için çağırmayı düşünüyo

ruz. Ancak bunun için de bu 

desteğe ihtiyacımız var." 

K0SGEB ve Adalet 
Bakanlığı desteği 

Çalışmalarına kamuyu hedef 

alarak başladıklarım belirten 

Kavasoğlu, KOSGEB'in kendi

lerine KOBİ'lerin bilinçlendir

meleri için öneri götürdüklerini 

de vurgulayarak şunları söyle

di: "KOSGEB, KOBİ'lerin bi

linçlenmelerini çok istiyor. 

Teknik komite olarak bu konu

da nasıl çalışabileceğimizle il

gili bir görüşmemiz olacak. 

Görevimiz kamuda koordinas

yonu sağlamaktı fakat herkesin 

bildiği gibi KOBİ'lerin Türkiye 

ekonomisinde önemli bir yeri 

var. Şu anda onlara nasıl yar

dımcı olunabileceği konusunda 

bir gündem maddemiz de var. 

Adalet Bakanlığı ile kurumla

rın bu sorundan dolayı mağdur 

olması halinde neler yapılabile

ceği konusunda bir çalışmamız 

var. Ortaya çıkan çerçeve ka

nunların kurumlan mağdur et

meyeceği yolunda ancak yine 

de Ocak sonunda bir toplantı 

yapacağız. Henüz istediğimiz 

düzeye gelemedik. Riskli sek

törlerin bir an önce çıkması la

zım, çok geride kalmış, sosyal 

alt yapı için önceliği olan sek

törlerin bir an önce çıkması ve 

tamamlanması gerekiyor. Bakı

yoruz herkes bir şeyler yapıyor 

ancak istenen düzeyde değil. 

2000 yılında bir sorun yaşana

cak ama bunu ulusal felaket 

olarak abartmamak lazım. Bu 

aşamadan sonra da herkes ön

lem aldığı için mümkün ol

duğu kadar az zararla at

latacağımıza inanıyorum." 

DÜZELTME: Öykü Gençay'ın BT/haber'in 200. sayısında yayınlanan 

köşe yazısında, bir dizgi hatası nedeniyle 'Digital' sözcüğü yerine 'Sayısal' 

yazılmıştır. Doğru cümle aşağıdaki gibidir. Düzeltir, özür dileriz. 

"Bir Digital temsilcisiyle görüşerek yaptığının legal olup olmadığını 

araştırdı ve can alıcı bir gerçeğin farkına vardı." 
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HEDEF 
Prof .Dr. Asaf Varol/Fırat Üniversitesi 

Üniversite 
döner sermaye 

işletmeleri telaşta 

43 1 8 nolu K a t m a Bütçeli İda

reler 1 9 9 8 M a l i Yılı Bütçe 

Kanunu'nun 9 / f maddesi gereğince, üniversitelerde 

b i r d e n f a z l a olan D ö n e r S e r m a y e İşletmelerinin 

birleştirme işleminin 6 ay içerisinde yapılması 

gerekiyordu. B T / h a b e r Gazetesinin 1 5 6 . sayısında 

Döner Sermayelerin birleştirilmesinin o r t a y a 

çıkarabileceği b a z ı sıkıntıları dile getirmiş ve bu 

kanun çerçevesinde yönetmelik ve yönergelerin 

mutlaka hazır lanması gerektiğini vurgulamıştım. 

Sonuçta " 2 5 4 7 Sayılı Yükseköğretim Kanunu'nun 5 8 . 

m a d d e s i n e g ö r e D ö n e r S e r m a y e işletmelerinin 

kurulmasında uyulacak esaslara ilişkin yönetmelikte 

değişiklik yapı lması h a k k ı n d a Yönetmelik", 2 5 A r a l ı k 

1 9 9 8 tarihli Resmi G a z e t e ' d e y a y ı m l a n a r a k yürürlüğe 

girdi. 

4 3 1 8 nolu kanunun y a y ı m l a n d ı ğ ı tarih 2 5 . 1 2 . 1 9 9 7 dir. 

T a m 1 yıl sonra, y a n i 2 5 A r a l ı k 1 9 9 8 tarihinde ise 

Döner S e r m a y e İşletmeleriyle ilgili Yönetmelik 

y a y ı n l a n a b i l d i . K a n u n d a ; bünyelerinde birden f a z l a 

d ö n e r sermaye işletmeleri bulunan üniversitelerin, 

birleştirme işlemini y a p m a l a r ı için kendilerine 6 ay 

süre verilmesine karşın, ilgili yönetmelik a n c a k 1 yıl 

sonra y a y ı n l a n a b i l d i . O halde kanun koyucu d a h i , 

o r t a y a koyduğu süre sınır lamalarına u y m a d a güçlük 

çekiyor. Y a y ı m l a n a n son yönetmeliğin Geçici 1. 

m a d d e s i n d e , "Bünyelerinde b i r d e n f a z l a d ö n e r 

sermaye işletmesi bulunan üniversitelerin ve yüksek 

teknoloji enstitülerinin bu yönetmelik hükümlerine 

uygun o l a r a k döner sermaye işletmelerini birleştirmek 

z o r u n d a oldukları" belirtilmektedir. 

Artık üniversitelerimizin kısa süre içerisinde d ö n e r 

sermaye işletmelerini yönetmeliğe uygun 

düzenlemeleri gerekmektedir. Ö z e l l i k l e tıp 

fakültelerine ait d ö n e r sermayeler, bu birleştirmeye 

sıcak bakmıyorlar. Endişeleri, k a z a n d ı k l a r ı p a r a n ı n 

kontrolünün ellerinden çıkmasıdır. K a n ı m c a bu 

k o n u d a endişe etmelerine gerek kalmamıştır. Çünkü 

yönetmeliğin 4 . m a d d e s i n d e "Giderler" başlığı 

alt ında "Her eğitim öğretim, a r a ş t ı r m a veya u y g u l a m a 

birimi veya bölümü ile ilgili öğretim elemanlarının 

katkısı ile t o p l a n a n d ö n e r sermaye gelirlerinin en az 

y ü z d e otuzu o kuruluş veya birimin a r a ç , gereç, 

o n a r ı m , araşt ırma ve diğer gereksinimlere, kalan 

kısmı ise üniversite yönetim kurulunca belirlenecek 

o r a n l a r çerçevesinde üniversitenin araşt ırma fonuna; 

geri kalan gelirler döner sermayeye katkısı o l a n 

öğretim elemanlar ı v e 6 5 7 sayılı Devlet memurları 

kanununa tabi personel a r a s ı n d a paylaştırılır" 

ifadeleri yer almaktadır. Y a n i e ğ e r tıp fakültesi 

maksimum d ü z e y d e gelir kazanmışsa, sağladığı bu 

gelir g e n e kendileri için harcanacaktır. 

D ö n e r sermaye işletmelerinin birleştirilmesi sayesinde, 

önceleri a y n ı üniversitede bulunan farklı d ö n e r 

sermayelerde görevli ve atıl vaziyette bulunan birçok 

memurun bir a r a y a getirilerek, kendilerinden d a h a 

f a z l a verim alınmasını sağlanacaktır. Ö n c e l e r i a y n ı 

üniversite içinde bulunan birden f a z l a d ö n e r sermaye 

işletmelerinde uygulanan farklı yönergeler, böylece 

tek y ö n e r g e haline dönüştürülecek ve birliktelik 

sağlanacaktır. Döner sermaye gelir ve giderleri tek 

elden d a h a rahat kontrol edilebilecektir. 

Üniversitelerimiz kolları sıvayıp süratle yönetmeliğe 

uygun y ö n e r g e çıkartmalıdırlar. Bu yönergeler 

hazır lanırken, rekabete d a y a l ı ve öğretim 

elemanlarının çalışmalarını teşvik edici unsurlara 

mutlaka yer verilmelidir. 

avarol@firat. edu. tr 

Kümeleme çözümünde 
başarılı bir 
uygulama 

NESLIHAN ÖMER 

BT altyapısını güçlendirmek için son 

bir senedir yoğun çalışma içine giren 

Finanslnvest (Finans Yatırım A.Ş), kü

meleme sisteminin kurulması için Te-

pum şirketi ile birlikte ortak bir çalış

maya girdi. 

İ
şlemleri kesintisiz olarak gerçekleş

tirmek dolayısıyla da müşteri 

memnuniyetini arttırmak için uygu

lamaya konan sistem hakkında daha 

ayrıntılı bilgi almak için Tepum Sistem 

Destek Müdür Yardımcısı Erdinç Gü

ney ve Finanslnvest Bilgi İşlem Müdürü 

Bülent Kutlu ile bir görüşme yaptık. 

Kümeleme sistemi kavramının Türki

ye'de çok yeni olduğuna değinen Erdinç 

Güney, Finanslnvest ile gerek yurtiçi ge

rekse yurtdışı araştırmaları yaparak olduk

ça titiz bir çalışma yürüttüklerini söyledi. 

Daha önce birkaç projede çalışmalar yap-

tıklannı da belirten Güney, "Öncelikle ye

ni bir sistem olan kümeleme çözümleri 

alanında daha fazla bilgi sahibi olmak için 

Microsoft'tan 1998 senesinin yaz ayların-

da bir eğitim aldık ve Compaq'ın bununla 

ilgili donanım bilgilerini edindik. Daha 

sonra bu konuda ilk olarak Finanslnvest 

ile çalıştık" dedi. 

Bülent Kutlu ise kümeleme çözümleri

ne gidilmesinin en önemli nedeni olarak, 

kendi sektörlerinde kesintisiz çalışmanın 

önemini gösterdi. Bunun da müşteri mem

nuniyetini doğrudan etkilediğini belirten 

Kutlu daha sonra şunları söyledi: 

"Bizim gibi kuruluşlar, kritik iş olarak 

adlandırabileceğimiz uygulamalarla 

çalışmaktalar. İşte bu uygulamaların hiç 

durmadan sürekli olarak çalışması 

gerekiyor. Bizim için kümeleme 

sisteminin en büyük işlevi bu noktada 

başlıyor. Kümeleme çözümleri sayesinde 

sistemin her zaman işleyeceğini, 

müşterimizin kesintisiz yürütülen işlemler 

sonucunda buradan memnun olarak 

ayrılacağım bilmek bizim için büyük bir 

rahatlık." 

Donanım altyapısının sağlanması ve 

sistemin kurulmasında Tepum'la birlikte 

çalıştıklarını belirten Kutlu, bu projede 

Tepum'u tercih etmelerinin sebebini, ken

di alanında büyük ve güvenilir bir şirket 

olması şeklinde açıkladı. Çalışmalara 3 ay 

önce başladıklarını söyleyen Kutlu, tüm 

pürüzleri ortadan kaldırmak ve sistemin 

istenilen şekilde çalıştığından emin olmak 

için 2 ay boyunca çeşitli testler yapıldığını 

söyledi. Aralık ayı başında da gerçek an

lamda uygulamaya geçildiğini belirtti. 

Uyguladıktan kümeleme çözümünün, 

donanım altyapısının Compaq, yazılım alt 

yapısının da Microsoft tarafından 

sağlandığına dikkat çeken Güney ve 

Kutlu, sistemin iyi işlemesinde temelin 

çok önemli olduğunu belirttiler. Şu anda 

mevcut sistemde 2 ayrı SQL sunucu ve 

SQL uygulaması olduğunu söyleyen 

Bülent Kutlu, bunlardan bir tanesinde 

kendi ana sistemlerinin altyapısının 

diğerinde ise Internet altyapısının kurulu 

olduğunu açıkladı. Böylelikle Internet 

ortamı ile ana sistem ortamının birbirini 

desteklediğini belirten Kutlu, bunun 

kendilerine önemli bir avantaj sağladığına 

dikkat çekti. 

Sistemin, Türkiye'de uygulamaya 

konan SQL kümeleme çözümlerin 

ilklerinden olduğunu söyleyen Kutlu, 

başlangıçta bundan doğan tereddütlerin 

geçen bir ay süresinde aşıldığını belirtti. 

Bu tür proje maliyetinin 50 ile 100 bin 

dolar arasında değiştiğini belirten Güney 

ise, ISS'ler ve büyük mağazalar gibi 

özellikle veritabanına dayalı olarak çalışan 

bütün şirketlerin kümeleme çözümlerini' 

kullanmaları gerektiğini öne sürdü. 

Kümeleme çözümlerinin önümüzdeki günlerde 
çok önem kazanacağını düşünen Finanslnvest, 
kendi bünyesinde bu sistemin kurulması için 

Tepum ile ortak bir çalışma yürüttü. Projenin, 
Aralık ayı başında uygulamaya konmasıyla iki 
şirket başarılı bir çalışmaya imza atmış oldu. 

Kets, yeni yıla yeni şirketlerle giriyor 
BELIZ KUDAT 

D
oküman yönetim ve 

arşivleme sistemleri 

ve faks otomasyonu 

konularında çözüm

ler sunan Kets Şirketler Grubu, 

1999 yılına iki yeni şirketi fa

aliyete geçirerek başladı. Yeni 

yılda sadece Türkiye pazarına 

sunduğu çözümlerle kalmayıp, 

dış pazara açılmak isteyen 

Kets, bu proje doğrultusunda 

Prodakta Inc. ve Invecta Co. 

isimli iki yeni şirket kurdu. 

Gelişmeler konusunda bilgi 

aldığımız Kets yetkilileri, iki 

yeni şirketin kurulmasıyla 

uluslararası pazara Kets'in 

özel çözümlerini sunmayı 

amaçladıklarını bildirdiler. 

1999 yılında ürünlerini Türki

ye ve dünya çapında satışa su

nacak olan Kets'in yeni yıldan 

itibaren pazarlama konusuna 

daha fazla ağırlık vereceği de 

öğrenildi. 

Tuzla Serbest Bölge'de fa

aliyete geçen Prodakta Inc. şir

ketinin, Kets Şirketler Gru-

bu'nun ithalat ve ihracat çalış

malarını hızlandırmak ve ko

laylaştırmak amacıyla kuruldu

ğunu bildiren yetkililer, ayrıca 

bu şirketin serbest bölge avan

tajlarından faydalandığını ve 

uluslararası pazara açılan bir 

kapı olacağını da kaydettiler. 

Prodakta Inc.'ın ithalat ve ih

racat için kurulan bir aracı ku

rum olmadığını, Kets çözümle

rinin üretiminde yer aldığı da 

belirtildi. 

Kets'in, A.B.D. Kaliforni

ya'da kurduğu diğer şirket In

vecta Co. ise, 1 Ocak 1999 

tarihi itibariyle resmi olarak 

faaliyete geçti. Invecta Co. 

Genel Müdürlüğü görevine 

Serdar Savaşan atandı. 

Savaşan, bilindiği gibi daha 

önce Kets Şirketler Grubu 

Proje Müdürü olarak görev 

yapıyordu. Serdar Savaşan'ın 

11 Ocak l999'da A.B.D.'ye 

giderek yeni görevine başlaya

cağı öğrenildi. Söz konusu 

yeni şirketle çözümlerini 

Türkiye'deki müşterilerine 

uygun hale getirmeyi hedefle

yen Kets, doküman-arşiv sis

temleri konusunda dünyadaki 

yeni teknolojileri Türk bilişim 

sektörüne sunmayı planlıyor. 

Kets, 1999 yılında, gerek Tür

kiye'deki şirketlerde gerekse 

Invecta Co.'da bankacılık 

sektöründeki çalışmalara 

ağırlık vermeyi de düşünüyor. 

Yeni yılda, ürünlerinin 

pazarlama çalışmalarına 

ağırlık verecek olan Kets, 

Internet'teki www.kets.com 

adresindeki sayfasıyla da 

müşterilerine ürünleri 

hakkında bilgiler veriyor. 

Kets Şirketler Grubu, Tuzla 
Serbest Bölgesinde açtığı 
Prodakta Inc.'ın yanı sıra, 
Kets ürünlerini dış pazara 

açmak amacıyla A.B.D.'de Invecta Co. isimli 
şirketi de faaliyete geçirdi. 

http://www.kets.com
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Linux 
International 
Linux Piccolo 

Aktif Rozet y a d a y a k a kart

larının, akıllı kartların ye

rini a l m a y a başladığının 

araştırmaları d e v a m ediyor 

d ü n y a d a . Aktif Rozetlerin 

(Active Badges) kullanımının 

işletmelerde, kuruluşlarda ne k a d a r çok konuyu ç ö z ü m 

leyebileceğini h a y a l i n i z d e istediğiniz k a d a r çoğaltın. 

Güvenlikten ücret ö d e m e y e , sağlıktan eğit ime, bilgi trans

ferinden dosya transferine... 

Aktif Rozet u y g u l a m a l a r ı n d a en önemli sorun Aktif Rozet

lerden bilgi toplanması ve kontrolü. Bunun için İngiltere 

C a m b r i d g e Olivetti Araşt ırma Laboratuarında araştır

m a l a r y a p ı l d ı . Z a t e n Aktif R o z e t i n ilk bulucusu da 

( 1 9 9 0 - 1 9 9 2 ) b u laboratuvar. 

Aktif Rozet bilgi toplayıcılar bir Linux uygulaması ile çalı

şıyor, Red H a t 4 . 2 temelli Linux Piccolo ile. Linux Picco

lo iş istasyonu için (hem sunucu, hem istemci için) N F S , 

"Root on N F S " , ethernet sürücü, RARP veya B O O T P 

desteği yeterli. Ve tüm bunlar disksiz PCI, ISA ve hatta 

en eski 8 bit iletişim kart lar ında bi le çalışıyor. Projenin 

en çarpıcı özell iklerinden birisi, Aktif Rozetler'den bilgi 

t o p l a m a n ı n uzaktan RPL ile de yapı labi lmesi. İşte b u r a 

da Akıllı K a r t l a r l a (smart card) Akıllı Rozetler'in ciddi 

farkı o r t a y a çıkıyor. Akıllı Rozetler'de herhangi bir 

okuyucu y a d a manyetik şerit okuyucuya gereksinim 

yok. Bilgiler y a k a n ı z d a n otomatik o l a r a k RPL ile okunu

yor. 

RPL W i n d o w s N T , Novel l N e t w a r e , Microsoft L A N M a n a -

ger, I B M L A N Server g i b i çok çeşitli y a p ı l a r d a çal ışabi

liyor. Düşünün, Aktif Rozetli taksi şoförlerinin b a ş ı n a 

h e r h a n g i bir g a s p v e y a üzücü bir ölüm olayının g e l m e 

mesi v e y a engellenmesi ne kolay. Bu p r o j e için Li-

nux'un seçilme nedeni ise, araştırmacıların ifadesi ile 

(bokun@ics.agh.edu.pl veya kx@ics.agh.edu.pl) Li-

nux'un en iyi, en s a ğ l a m , ve C O B R A standartlarına en 

uyumlu y a p ı olması. 

Araştırmayı y a p a n l a r Krakow Polonya'dan, projeyi des

tekleyenler Olivetti ve O r a c l e C a m b r i d g e araşt ırma la-

boratuvarlar ı . A c a b a n e z a m a n Linux Journal 'da y a d a 

başka bir o r t a m d a Türk öğretim üyelerinin, d ü n y a dev

leri desteğinde projelerini g ö r e c e ğ i z , oğlum görür mü 

dersiniz? 

siyami@sbt.com.tr 

BT/haberde fazlasını 

bulacaksınız! 
haber yeni yılda da bilgi ve iletişim sektörünü 

seçilen çeşitli başlıklarla büyüteç altına alacak. 

Dosya ve ek olarak size ulaşacak olan bu özel 

çalışmalarda ele alman konulara ait pazar bilgilerini, çözümleri 

ve uygulamaları bulabilirsiniz. Söz konusu özel çalışmalar yıl 

boyunca çeşitli zamanlarda BT/haber okuyucularına ulaştırıla

cak. BT/haber'le birlikte yapdacak olan bu 28 özel çalışmanın 

5'i ek olarak gazetemizle birlikte size ulaşacak. Bu ekler; '98 

BT Pazarı, İletişim, Bankacılık, İlk 100 Kullanıcı ve İlk 

100 Şirket olarak belirlendi. Diğer dosya çalışmalarımızın 

başlıkları ve yayın takvimleri ise şöyle: 

Ocak: Arşiv-Belge, Şubat: OT/VT, Sağlık Sektörü, Banka

cılık, Kamu Dosyası, Mart: ERP, Ağlar, Nisan: Eğitim Dos

yası ve KOBİ Pazan, Mayıs: 99 BT Pazan (ilk üç ay), Veri 

Ambarı, Haziran: KGK, PC-OEM Pazan, Ağustos: 99 BT 

Pazarı(İlk 6 Ay), Eylül: Bilişim Özel Sayısı. Ekim: 2000 yılı 

sorunu, Özel sayı (İzbilfu Fuarında dağıtılacak), Yazılım Paza-

n, Kasım: İletişim- Internet, 99 Pazan (ilk 9 ay), Sigorta/Fi-

nans Kuruluşları Dosyası, Aralık: Almanak 

Geleceğin 
İstanbul'u için 
ilk adımlar GÜNIZ KARAMAN 

İ
stanbul Belediyesi 3. 

Millennium (Bin Yıl)'a 

girmeye hazırlandığı

mız şu senelerde İstan

bul'un geleneksel yerel idari 

sistemini teknoloji ile bütün

leştirmeye, Kent Bilgi 

Sistemleri ile 21. yüzyıla 

yakışır biçimde yönetilmeye 

hazırlanıyor. 

Geçtiğimiz haftalarda 

"Akıllı kentlerde yaşamak isti

yoruz" başlığı altında Nisan 

ayında yapılacak yerel seçim

leri de göz önüne alınarak be

lediye başkan adaylarının bilgi 

ve iletişim teknolojileri ile il

gili çözümlerine yer vereceği

mizi ve ayrıca mevcut uygula-

malan da sizlerle paylaşacağı

mızı duyurmuştuk. Bu çerçe

vede İstanbul Büyükşehir Be

lediyesi yetkilileriyle görüştük. 

İstanbul Belediyesi öncelik

le kritik birimler başta olmak 

üzere bilgisayar sayısını arttır

mayı hedefliyor. Bu hedef 

doğrultusunda belediye bünye

sinde bulunan PC sayısının 

1998 sonu itibariyle 1500'e 

ulaştığı belirtiliyor. İstanbul 

Büyükşehir Belediyesi Bilgi 

İşlem Daire Başkanı Mehmet 

Duman "Müdürler masaları-

nın üstündeki bilgisayarları, çi

çek saksısı olarak görmekten 

vazgeçtikleri, hakkını vererek 

kullanmaya başladıkları ve 

nimetlerini görmeye 

başladıklan anda BT 

altyapısının çok daha hızlı 

kurulabilecek" görüşünde. 

Mehmet Duman, önümüz

deki yıllarda İstanbul Büyük

şehir Belediyesi'ne bağlı 8 çe

kirdek birim ile 17 öncelikli 

birimin kent bilgi sistemleri 

kapsamında hazırlanan proje

lerle yönetileceğini söyledi. 

Kent Bilgi Sistemleri'nin İs

tanbul için uygulamaya yöne

lik olan bu ilk adımında kağıt 

ve paftalar üzerindeki bütün 

verilerin sayısal ortama taşın

ması hedefleniyor. Bu birimler 

öncelikle ellerindeki bilgileri 

sayısal ortama dökerek web 

üzerinde herkesin kolayca ula

şabileceği hale getirecekler. 

Projenin diğer aşamaları ise 

Büyükşehir Belediyesi'nin can 

damarları olan elektrik, gaz, su 

şebekelerinin, 

otobüs işletme 

lerinin, trafik 

ikaz işaretleri 

gibi birçok birimin uzaktan 

gözlenmesi ve yönetilmesi 

esasına dayanıyor. 

Haziran 1998 tarihinde ya

pılan görüşmeler sonucu GIS 

Fizibilite raporu olarak adlan-

dırılan projenin uygulanmaya 

başlandığı da öğrenildi, istan

bul Büyükşehir Belediyesi 

Koordinasyon Müdürü Meh

met Çelen projenin finansma

nının Birleşik Devletler Ticaret 

ve Geliştirme birimi (TDA) ta

rafından sağlandığını söyledi. 

TDA fizibilite çalışması ve uy

gulama stratejilerinin hazırlan

ması için İstanbul Büyükşe

hir Belediyesi ve Amerika 

Çevre Sistemleri Araştırma 

Enstitüsü (ESRI) ile bir sözleş

me imzalandığını da belirten 

Çelen, "ESRI bu projenin ha

zırlanmasında BELBİM A.Ş 

ve GISMAP A.Ş'den yerel 

destek almaktadır." dedi. 

Sözleşmeye göre projenin 

yürütücüsü İSKİ olarak belir

lendiği ve projede çekirdek bi

rim olarak ise İBB Bilgiişlem 

Daire Başkanlığı, İBB Planla

ma ve İmar Daire Başkanlığı, 

İSKİ Plan Proje Daire Başkan

lığı, İSKİ Bilgiişlem Daire 

Başkanlığı ile İGDAŞ Bilgiiş

lem Daire Başkanlığı'nın yer 

aldığı belirtildi. 

Bu arada ilk olarak İS-

Kİ'nin çıkarmış olduğu fizibi

lite raporu doğrultusunda Sarı-

yer ve Üsküdar ilçeleri üzerin

de pilot uygulaması tanıtılan 

projenin, 24 Aralık 1998 tari

hinde İstanbul Büyükşehir Be

lediye Başkam Ali Müfit Gür-

tuna'mn görüşlerine sunulduğu 

da kaydedildi. 

Projeyi oluştururken zorluk

larla karşılaştıklarını da söyle

yen Mehmet Duman, Tapu Ka

dastro gibi bazı birimlerin bil

gi vermekte di

rendiğini ve o 

yüzden bu bil

gilerin sayısal 

ortama aktarıl-

ma süresinin 

uzadığını be

lirtti. Duman, 

bazı kurumla

rın mevzuatlarından dolayı ba

zılarının da örf ve adetlerden 

gelen bir kapalılık içerisinde 

olduğu konusuna dikkat çeke

rek "Bu nedenle projenin sa

yısal harita oluşturma aşaması 

uzun zamanlara yayılabilir" 

dedi. 

Büyükşehir Belediyesi tara

fından önümüzdeki en az 5 

yıllık dönem içinde gerçekleş

tirilmesi düşünülen ve Beledi-

ye'ye bağlı birimleri kapsaya

cak olan Kent Bilgi Sistemleri 

projesinin Bele-

diye'nin belirlediği çekirdek 

birimler için ana hatları ise 

şöyle: 

Çekirdek Birimler: 

İBB Bilgiişlem Daire Baş

kanlığı: Merkez binadaki bi

rimlere, donanım, iletişim ağı 

ve MIS veritabanı desteği sağ

lamak, İç ve Dış İBB birimle

rine haberleşme desteği ver

mek, GIS Koordinasyon biri

mini hayata geçirmek. 

İBB Planlama ve İmar Mü

dürlüğü: İmar planlan yapmak, 

hazırlanan planların İBB Mecli-

si'nin onayına sunulmak, ilçe 

belediyelerince hazırlanmış 

planların imar planlarına uygun

luğunu kontrol etmek, tarihi 

alanlar için koruma planlarını 

hazırlamak, planlara gelen iti

razları değerlendirmek ve ce

vaplamak, ilçe belediyeleri adı

na plan yapmak. 

İBB Şehir Planlama Mü-

dürluğü: İmar planlan yap

mak, bu planları onay için İl 

Meclisi'ne sunmak, arazi sa

hiplerinin itirazlarını yanıtla

mak, yer bilimleri birimlerinde 

jeolojik haritaları hazırlamak. 

İBB Harita Müdürlüğü: 

Genel kullanım için harita çık

tıları üretmek, sayısal harita 

üretmek, özel projeler için bü

yük ölçekli harita üretmek, 

GPS kullanılarak arazi ölçüm

leri yapmak, sayısal hali hazır 

haritaları ve ortofotoları sakla

mak, tapu bilgilerini saklamak 

ve güncelleştirmek, v.b. 

İSKİ Genel Müdürlüğü: 

Atık su şebeke haritalarının 

otomasyonunu sağlamak, su 

şebekesi haritalarının otomas

yonunu sağlamak, şebeke ha

ritalarının kalite kontrolü (QC) 

ve sayısal veriyi onaylamak, 

su, atık su ve yağmur suyu şe

bekelerindeki menholların lo

kal koordinatlarım belirlemek. 

İSKİ Bilgiişlem Daire Baş

kanlığı: İç birimlerle donanım 

iletişim ağı ve MIS veritabanı 

desteği vermek, İç ve Dış bi

rimlere iletişim desteği sağla

mak, GIS İşlemleri ile koordi

nasyon sağlamak, MİS desteği 

ile GIS ile entegrasyonu yap

mak. 

İGDAŞ Genel Müdürlü

ğü: Gaz şebeke haritalarının 

otomasyonunu yapmak, boru 

hattını izlemek, İGDAŞ GIS 

veritabanını yönetmek, GIS 

Entegrasyonu için MİS ile ko

ordinasyon sağlamak, gaz şe

bekesinin ve müşteri binaları-

nın CAD ortamında otomasyo

nunu sağlamak. 

İGDAŞ Bilgiişlem Müdür

lüğü: İç birimleri donanım, 

iletişim ağı ve MIS veri tabanı 

desteği vermek, iç ve dış bi

rimlere iletişim desteği ver

mek, GIS işlemleri ile koordi

nasyon sağlamak, diğer MİS 

uygulamalarına destek ve GIS 

entegrasyonu sağlamak. 

Yüzyıllardır uygarlıkların beşiği ol
muş olan İstanbul yeni bir değişi
me daha hazırlanıyor. Kent Bilgi 

Sistemleri ile İstanbul, Türkiye'nin 
teknoloji başkenti olmaya aday. 

mailto:bokun@ics.agh.edu.pl
mailto:kx@ics.agh.edu.pl
mailto:siyami@sbt.com.tr


İNSAN KAYNAKLARI 
Boş bardak, dolu 
bardak meselesi 
Yaratıcılık ve kişisel gelişim son beş yıldır ülkemizde iv

me kazanan konular. Özellikle toplam kalite çalışmala

rıyla kalitenin bireyde başladığını (ark eden insanlar 

kişisel gelişime yönetiyor. Amerika'da ise bu konular 

adeta bir endüstri... Reçete gibi, beş adımlık on adım

lık planlar halinde Kap tipi kitaplar çok. Bazıları bu bil

gilerden gerçekten yorarlanırken bazıları da bu tarzı 

şiddetle eleştiriyor. 

Eleştirel bakışın yüksek bir zeka ürünü olduğu, eleştirmenin 

bilgi ve analiz gerektirdiği konu

sunda bir eğilim vardır. Ancak 

gerçek hayatta çoğu kez böyle ol

maz. Siz de rastlamışsınızdır ki 

her konuda, her bilgi düzeyinde, 

ağzı olan konuşmaktadır. Ve bu 

düşünce ve konuşma özgüdüğü 

sanılmakladır. Doğrudur, özgür

lüktür, ama boş konuşma özgürlü

ğüdür. Bir tür afyondur. Birilerinin 

kusurlarını didikleyince kendimizi 

iyi zannederiz. Kötüye bakarak 

nispeten iyi olduğumuz hissine kapılırız. 

Gerçekte böyle değildir. Hiçbir şey değişmez. Biz sanal bir 

rahatlama ile sadece vakit kaybederiz ve negatif duy

gular içine gireriz. Negatif duyguların getirdiği kimya

sal birikimler vücudumuzda birikir. Vıdı vıdı, sinidi, ra

hatsız edici, çirkin insanlar haline geliriz. Kusurlara 

odaklanmak teknik olarak sizi bir kusur dedektörü hali

ne getireceğinden, güzellikleri kaçırmanız kuvvetle 

muhtemeldir. Bir de bakarsınız ki hayatınızdaki iyilik-

güzellik hissi yaşadığınız zamanların yüzdesi, kötülük-

çirkinlik hissi yaşadığınız zamanların yüzdesinden çok 

aşağıda kalmış. Kısacası mutsuz ve huzursuzsunuz. Bu, 

bardağın yansını boş gördüğünüzde, suyun yelmeye-

ceğine emin olmak ve susuzluğunuzun arttığını hisset

mek gibi bir şeydir. Susuz kalırsınız. Susuz ve sinidi... 

Eleştirel bakışa yaranılmaz. Her şart ve durumda olumsuz 

olarak ortaya koyacak bir şey bulurlar. İnsanlann ku

sur görücü gözü alabildiğine açık olduğu için ifade et

mek istediklerinizi düz metinler halinde verseniz "ağır 

ve karmaşık" bulup adım adım reçete şeklinde yazılmı

şını isterler. Reçete gibi adım adım yazıp verseniz bu

nu okuyucunun zekasına hakaret kabul edip "basit" 

görürler. Kitaplarınız çok satsa, müzik piyasasında ve 

TV programlarındaki satış ve izlenme rakamtarı ile 

benzedik kurup "halkın beğeni standartları belli" der

ler. Satılmasa okura ulaşamadığınızı, basarının maddi 

ifadesi olan satış miktarı ve gelirlere ulaşamadığınızı 

söylerler. Her şeyin ne azının, ne çoğunun ancak orta 

olanının iyi olduğu varsayımı bu durumda sanırım 

açıklık kazanıyor. Eleştirel gözlerden uzak bir şekilde, 

istediklerinizi rahatsız edilmeden gerçekleştirebilirsiniz. 

Fazla dikkati çekmeden, yolunuzda emin adımlarla 

ilerlersiniz. Şöhret olup onun bunun çelmesiyle engel

lenmezsiniz oma, usta olup iş üretirsiniz. Kendiniz için 

yaşıyorsanız, bu size yetecektir. İnsanlar beni tanısın, 

gıpta etsin diyorsanız; o başka... Ünlü olmanız gerekir. 

Kendimizden ve başkalarından gelen eleştirel bakışın 

yarattığı cendereden kurtulmanın yolu, elimizden gel

diğince kusursuz iş yapmak ve etrafımızdaki iyiliklere, 

güzelliklere gözümüzü açmaktır. Bir iyilik ve güzellik 

dedektörü olmayı başarırsanız bir de bakarsınız ki her 

şey güzelleşiyor ve siz mutlusunuz. Bardakta yeterince 

su var. Suya doyarsınız. Huzurlu, mutlu kalın. 

mfyoman@mail.turk.net 

SÖĞÜT ARAŞAN 

ERA Eğitim ve Danışmanlık Mantıksal seçenekler 

duygusal seçimler! İ
nsanlar niye satın alır? Bel

ki de hepimizin, yaşamımı

zın çeşitli evrelerinde kendi

mize sorduğumuz bir soru 

bu. Belki de bunu hiç sorgulamadan 

satış yapmaya çalışıyor bazılarımız. 

Belki de bunu hiç sorgulamadan sa

tın alıyor bir çoğumuz. Gene de 

"satın almanın" veya "para ile bir-

şeyleri değiş-tokuş etmenin" çok te

mel nedenleri var. 

Ekmek satın alıyor aç olan. 

Alarm satın alıyor güvenlik iste

yen. Deri pantolon satın alıyor, ar

kadaşlarına özenen. Lüks önemliy

se hayatında, milyarları de

ğiş tokuş ediyor bir dört te

kerlekli ile ya da İspanyolca 

dersi satıı alıyor kendisini da 

ha da, geliştirmek isteyen. 

Bütün bunlar, temel gereksi

nimler ayrıştırmasına giren, 

" s a t ı n alma" nedenleri. Bir de 

ikincil seviye nedenler var ki be 

nim çalıştığım sosyo kültürel ve 

sosyo ekonomik seviyede, bunlar 

çok daha önem kazanıyor. 

Kişilerin sa ta alırken ki "birey

sel" dürtülerinden söz ediyorum. 

Örneğin, sekiz milyarım bir dört te

kerlekli ile değiş tokuş ederken ne

ye göre A markasını veya B marka

sını seçiyor veya hangi İspanyolca 

eğitim merkezim neden seçiyor? 

Bireysel dürtüleri, ağırlıklı ola

rak, temelde üç grupta toplamak 

mümkün. "Kişisel basarı" için ya

şayanlar, "bir topluluğa üye olarak, 

ait olma dürtüsü" ile yaşayanlar ve 

"güç, para, unvan veya toplumda 

nüfuz" için yaşayanlar. Hepimizin 

s a t ı n alma nedenleri içinde, hepsin

den birer parça olabilir. 

Satış mesleğindeki bizlerin et

kinliği ise örneğin Esra Hanım için 

hangisinin daha çok önem kazandı

ğını bulmakla başlıyor. 

Bir örnek durum ele alalım. 

Satış temsilcisi Ömer, "dört te

kerlek" markalı otomobillerin çeşit

li modellerim satmakla görevli. 

Doldurması gereken belli bir kotası 

var ve kazanacağı para bu kotayı 

doldurması ile doğru orantılı. Ürün-

ler ile ilgili eğitimleri alırken, "Hız" 

modelinin yeniliğinden, fonksiyona-

litesinden ve gücünden etkilenmiş. 

"Sevgi" modelinde ise dikkatini çe

ken noktalar, güvenlik koşullan, se

vimliliği ve parça uygunluğu olmuş. 

"Parlak" modelinde ise hiç şüphe 

yok ki gösterişli yapı, büyüklük ve 

lüks iç dizayn göze en önce 

batan özelliklermiş. 

Ömer, ilk müşteri görüşmesinde, 

kendisine anlatıldığı gibi, müşteri

sinin temel gereksinimlerini basarı 

ile belirlemiş. Buna göre, Atik bey; 

kendi kullanacağı, uzun yolculukla

rında sorun çıkarmayacak, fonksi-

yonları çok karışık olmayan, bagaj 

yeri geniş şehir içinde park sorunu 

yaşatmayacak, bir model aramakta 

imiş. Ömer belirtilen isteklerin çok 

açık olduğunu düşünerek "ne

denlerini öğrenmek gereği duyma

dığından, Atik Bey'e bütün bu is

tekleri karşılamak üzere "Sevgi" 

modelinin en çok fonksiyonlu alter

natifi olan sevgi-Si önermiş. Atik 

Bey ise, biraz düşünmesi gerektiği

ni söyleyerek izin istemiş. Müşteri

sini yüzde altmış kaçırdığını düşü

nen Ömer'e önerilerimiz şöyle ola

bilir: 

Öncelikle, Atik Bey'in, uzun 

yolculukları neden yaptığım bu 

yolculuklar sırasında onun için sü

ratin ne kadar önemli olduğunu 

sormalı idi. Alacağı cevap Ömer'e 

Atik Bey'in "sorun çıkarmamak" 

konusundaki öncelikleri ile ilgili 

ipuçları verebilirdi. Acaba Atik 

Bey, fonksiyonları çok kanşık ol

mayan derken, somut getirilerini 

yaşayabildiği, kendisim hemen so

nuca götüren, örneğin, koltuk ısıt

ma gibi özelliklerden bahsediyor 

olabilir mi? 

Acaba Atik Bey için otomo

bil, bir amaç mı, yoksa kendisi

ne belli noktalarda destekleye

cek önemli bir araç mı? 

Atik Bey, otomobilinin se

vimliliği ve/veya gösterişi ile 

ne kadar ilgili? Acaba fonk-

siyonalitenin yanında şehir 

içindeki park kolaylığı, ka

çıncı öncelikle? Kısaca 

Atik Bey'in "bireysel dür

tüleri" nerede ağırlık bulu

yor? Kişisel basarıda mı, ait olma

da mı yoksa nüfuz oluşturmada mı? 

Atik Bey, mantıksal seçenekler 

içinden, duygusal seçimlerini yap

mak için etkilenmeyi beklemiyor 

mu? Satışlar, kurumlarda da insan

lara yapılıyor. Oralarda da bireysel 

dürtüler çok önemli. Kurum için 

mantıksal kısa liste belirlendikten 

sonra, (fiyat, performans koşullan, 

zaman öncelikleri, kuruma ne kadar 

uyarlanabileceği vb.) sizce de sıra 

kişilerin duygusal seçimlerine gel

miyor mu? 

Peki bu seçimleri neye göre ya

pıyorlar? Siz müşteri olduğunuz 

durumlarda neye göre yapıyorsu

nuz? Sadece sizi iyi anladığım dü

şündüğünüz için, sürekli aynı ku

aföre veya berbere gitmiyor musu

nuz? 

Duygulan dengelemek ne kadar 

profesyonelliğin temel şartlarından 

biri ise de, engellemek de bir o ka

dar imkansız. Müşterilerin alterna

tifleri çok, rekabet hızlı, beklentiler 

yüksek. Bu dinamik tempoda, "bi

reysel dürtüleri" gözardı etmek, 

kaybettirir. Onun için, mantıksal 

olarak seçilebilecek durumda ol

duktan sonra, "insanlan anlayarak" 

onların kapılarını aralayalım, bek

ledikleri bireysel kazardan nasıl 

karşılayabileceğimizi sunalım ki, 

"satışta basarı" gelsin! 

İlişkilerimizde olduğu gibi, 

satışta da tek bir doğrumuz yok. 

Çünkü işimiz insan... 

Hoşçakalın. 
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Gizmor'dan 

kriz dönemleri 

için seminer 
Gizmor Eğitim ve Danışmanlık şirketi, 13-14 

Ocak 1999 tarihlerinde "Kriz Döneminde İnsan 

Kaynaklan Yönetimi" konulu bir seminer 

düzenliyor. İstanbul Armada Otel'de 

gerçekleşecek olan seminerde, kriz göstergeleri, 

krizin şirketlerdeki olası etkileri, stratejik 

planlama ve insan kaynaklan planlaması 

konulan ele alınacak. İstanbul Bilgi Üniversitesi 

İnsan Kaynaklan Direktörü ve Genel Sekreter 

Yardımcısı Coşkun Savcı ile Yönetim Danışmanı 

ve İnsan Kaynaklan Direktörü Şerike 

Çavuşoğlu'nun sunacağı seminerde aynca, kriz 

belirtileri ile beraber şirketlerde alınacak 

önlemler, ücret yönetimi, organizasyonel 

yedekleme, ödüllendirme, çalışanlar, sendikalar 

ve kriz baskısı altında şirketlerde uygulanacak 

olan diğer insan kaynakları politikaları ile ilgili 

konular anlatılacak. 

Bilgi için: Gizmor Eğitim ve Danışmanlık 

Tel: ( 0 2 1 2 ) 2 7 5 8 7 0 7 

sektöre yeni katılanlar... görev değişiklikleri 

Başbakanlıkta 

görev değişikliği 
Adnan Mete, Başbakanlık Bilgi 

İşlem Daire Başkanlığı görevinden 

ayrıldı. Bilgi İşlem Daire Başkanlığı 

görevine Hüseyin Çelik getirildi. 

Çelik, daha önce Türkiye Şeker 

Fabrikalarında görev yapıyordu. 

Computer 

Associates'te 

yeni yüzler 
Mahmut Mash ve Alper Oyma, 

Computer Associates Türkiye 

Ofisi'nde yeni görevlerine başladılar. 

Daha önce Oddysey 

International'da Uluslararası Projeler 

ve Satış Müdürü olarak çalışan 

Mahmut Mash, Computer 

Associates'te Satış Koordinatörü 

olarak göreve başladı. 

Computer Associates Teknik 

Bölümü'nde göreve başlayan Alper 

Oyma ise 30 Computer ve Empa 

Elektronik A.Ş'de Ağ Bilgi İşlem ve 

Proje Mühendisi olarak 

çalışmıştı. 

Atakan Oktar 

Siemens'ten ayrıldı 
1994 yılından beri Siemens 

Nixdorf' da çalışmakta olan Atakan 

Oktar geçtiğimiz ay itibari ile bu 

görevinden ayrıldı. Amerika 

Visconsin Üniversitesinde 

Marketing and Management 

okuyacak olan Oktar'ın Siemens 

Nixdorf'daki son görevi Kişisel 

Bilgisayarlar Bölüm Müdürlüğü idi. 

Bu bölüm Siemens Nixdorf' daki 

son yapılanmanın ardından 

Bilgisayar Sistemleri Bölüm 

Müdürlüğü olarak yeni bir yapıya 

kavuştu. 

Erden tekstile 
SFS şirketinde Halkla İlişkiler Uzmanı olarak görev yapan 

Güler Buluş, Bahariye Mensucat adlı tekstil şirketine geçti. 

Buluş'un, Planlama Uzmanı olarak getirildiği göreve 

4 Ocak 1999 tarihinde başladığı belirtildi. 
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Genpa: "Powerline 1999'da 

Türkiye'nin KGK'sı olacak!" 

BELIZ KUDAT 

G
enpa Dağıtım, yeni kesintisiz güç 

kaynağı (KGK) ürünü Povverline'ı 

Türkiye pazarına sundu. Genpa'nın 

kendi tasarımı olan ve Tayvan'da 

üretilen Powerline ürün yelpazesi, 325 VA ile 

3000 VA arası güç ihtiyacına karşılık veriyor. 

Türkiye'deki KGK pazarında bir boşluk olduğu

nu iddia eden Genpa yetkilileri 1999 yılında 

özellikle KGK pazarındaki çalışmalarına ağırlık 

vereceklerini açıkladılar. Bu yeni ürünün, tekno

lojik açıdan diğer KGK ürünlerinden hiçbir far

kı olmadığını, üstelik piyasadaki diğer ürünler

den fiyat olarak daha ucuz olduğunu belirten 

Genpa, Powerline ile Anadolu'ya açılmayı ve 

bu ürünü tüm Türkiye genelinde yaygın bir şe

kilde satmayı düşünüyor. 

Konuyla ilgili bilgi aldığımız Genpa Dağı

tım Ürün Müdürü Ebru Pokon, özellikle yerli 

bir KGK geliştirmek istediklerini ve bu şekilde 

ürünü düşük fiyatla satışa sunduklarını kaydetti. 

Söz konusu ürünü 3 ay sonra da piyasaya süre

bileceklerini, ancak özellikle yılbaşında satışa 

sunarak, sektördeki durgunluk dönemlerinde 

üretim yapılmasıyla pazarın güçleneceği mesajı

nı vermek istediklerini belirtti. 

Bundan böyle müşterilerinin zihinlerinde 

"KGK Genpa da satdır" sloganını yerleştirmeyi 

hedeflediklerini söyleyen Ebru Pokon, Powerli-

ne ürün ailesinin Genpa ürün yelpazesine katıl

masıyla her kesimden müşteriye ve son kullanı

cılara KGK pazarında seçenek sunmayı amaçla

dıklarını da kaydederek, "Daha önce satışını 

gerçekleştirdiğimiz diğer KGK şirketleri de bu 

gelişmeden oldukça memnun. Müşterilerimiz 

bundan böyle çok çeşitli KGK ürünlerine Genpa 

aracdığıyla ulaşabilecekler" dedi. 

Line Interactive ve Online ürünlerden oluşan 

Powerline'ın tüm modellerinin CPU kontrollü 

olduğu öğrenildi. Aşın yük ve kısa devre koru

ma, bakım gerektirmeyen kuru tip akü, elektrik 

kesintisinde sesli ve görsel uyan, günlük ve 

anında test işlemleri, Cold Start ve ekonomi 

modu özelliklerini de taşıyan Powerline'ın 325 

VA'lık en küçük modeli son kullanıcıya 72 do

larlık bir fiyatla ulaşacak. 

Powerline'ın piyasaya 2 hafta önce çıktığını 

ve ilk haftadan satılmaya başladığını söyleyen 

Ebru Pokon, şimdiye dek aldıkları tepkilerden 

oldukça memnun olduklarını bildirdi. Ankara, 

İstanbul ve İzmir'deki mevcut bayiler dışında 

Anadolu'daki bayilere de ürünün sunulduğunu 

ve her ilde en az 4-5 bayinin pilot bayi seçilerek 

ürünün tanıtım faaliyetlerini yürüteceğini belir

ten Pokon, teknik desteğin de bu bayiler tarafın

dan verileceğim ifade etti ve şunlan ekledi: "Bir 

ay kadar sonra Powerline'ın tanıtımı için büyük 

ve farklı bir kampanya yapmayı düşünüyoruz. 

Ancak reklam çalışmalarına başlamadan önce 

müşterinin ürünü analiz etmesini istiyoruz." 

Genpa dağıtım kanalının, KGK ürünlerini daha 

önceden de satması dolayısıyla bu ürünler hak

kında gerekli bilgi altyapısına sahip olduğunu 

söyleyen Pokon, yine de yakın bir zamanda Po-

werline için eğitim seminerleri düzenleyeceğini 

belirtti. 

1999 yılına yeni bir ürünle giren Genpa, bu 

yıl içinde aynca Powerline dışında başka 

projelere de imza atmak istiyor. 

Genpa Dağıtım, t a m a m e n kendi 

tasarımı olan kesintisiz güç 

kaynağı ürünü Powerline'ı piyasaya 

sürdü. Özellikle pazardaki 

durgunluk döneminde böyle bir 

ürünü kullanıcılara sunmak 

istediklerini belirten Genpa 

yetkilileri pazardaki durgunluğun 

sessiz kalarak değil, bir şeyler 

üreterek çözüleceğine inandıklarını 

ifade ettiler. Powerline'ın gerek 

teknolojik altyapısı gerekse fiyatı ile 

pazarda kısa sürede iyi bir yer 

edineceği öne sürüldü. 

file:///verline
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Hazırlayan: MAHİR AŞUT 

ISS'lik şarta bağlanıyor 
Internet Üst Kurulu'nun 12. toplantısında alınan görüşlere göre Türkiye'de 1SS olma koşulları 

belirlenirken DNS konusunda da belirgin bir yapılanma gerçekleştirilecek. 

I
nternet Üst Kuruiu'nun 5 Ocak'ta 

yapılan 12. toplantısında gündem 

konulan Internet, Türk Telekom, 

Internet Servis Sağlayıcılar 

(ISS'ler), Internet cafeler ve DNS yapılan

masıyla ilgiliydi. 

Gündemin ilk konusu olan Turnet ve 

TTNet konusunda öncelikli olarak Intur-

net anlaşmasının feshedilme işlemlerinin 

tamamlandığı belirtildi. Böylece TTNet 

devreye girene kadar Turnet, Türk Tele

kom'un yönetimi altında işlemeye devam 

edecek ve TTNet devreye girdiğinde de 

oraya aktarılacak. Toplantıda ayrıca 

TTNet'in 15 Ocak'ta 12 noktada deneme 

çalışmalarına başlayacağı da vurgulandı. 

ikinci konu ISS'lerin yapılanmaları ile 

ilgiliydi. Eskiden data hattı talep eden ve 

ücretini yatıran herkese verilen Internet 

servis sağlayıcılık unvanının bir kurallar 

dizisine bağlanabileceği konuşuldu. Bu 

kurallara göre bir ISS'nin ne gibi hizmet

ler yapması gerektiği ve ISS olmak için 

gerekli niteliklerin neler olması gerektiği 

belirlenecek. Kurul, bu konuyla ilgili ku

ralları gelecek toplantılarda karara bağla

yacak. Geçtiğimiz toplantıda da konuşulan 

Internet cafeler konusu bu toplantının da 

gündemindeydi. Internet cafelerin oyun 

salonlarıyla eşdeğer durumdan çıkartılıp, 

Bilim ve Teknoloji Yüksek Kurulu karar

ları paralelinde teşvik edilmesi gerektiği 

vurgulandı. 

Toplantıda aynca 1999 yılı programın

da Internet başlığında Devlet Planlama 

Teşkilatı yetkilileri 1999 yılı yatırım prog

ramında hangi kamu kurumlarının faaliye

ti olduğunu özetleyerek doğan ihtiyaçlara 

destek olacaklarını belirttiler. 

Öte yandan 12 Nisan tarihini Internet 

günü olarak kutlamaya karar veren kurul, 

geçtiğimiz yılda olduğu gibi bu yıl da 12 

Nisan haftasının Internet haftası olarak 

kutlanmasını ve bu haftada internete en 

fazla katkıda bulunan kişi, kurum ve kuru

luşlara ödül verilmesini karara bağladı. 

Ödüllerle ilgili olarak belirli bir yönetme

lik hazırlığı içinde olan kurulda yönetme

liğin tamamlandığı da belirtildi. 

DNS'lere hiyerarşik yapılanma 
Toplantının son maddesi "Türkiye 

DNS'inin hiyerarşik yapılandırılması" idi. 

Türkiye'de domain adlarının belirli bir ku

rala ve yapılandırmaya tabi olmadan dağı

tılmasından dolayı ortaya çıkan karmaşayı 

tartışan kurul, herkesin dilediği gibi isim 

almasından ve özellikle kamu kurum, 

kuruluş, bakanlık, başkanlık gibi yerlerin 

isimlerinin ayrı ayrı olmasından doğan 

sıkıntıyı dile getirdi. Bu yüzden isimsel 

bağlantının kurulmasındaki zorluğu da 

konuşan kurul, domain adlannın belirli bir 

sisteme göre verilmesinin ve daha mantık

lı bir düzen kurulmasının gerekliliğim 

vurgulayarak bu konuyu araştırma ve 

karara bağlama konusunda görüş birliğine 

vardı. Toplantıda alt çalışma gruplarından 

ise herhangi bir rapor gelmedi. 

ACıK KAPı 
Yalçın Gerek/f.i.t. 

Birleştirilmiş 
mesaj sistemi 

1 996 yılında İngiltere'ye yaptığımız bir 
ziyarette meşhur Charles Darwin'in 
torunuyla tanışma fırsatı bulduk Ne 
yazık ki dedesiyle tanışma fırsatı bula
mamış olmaktan üzgündük, fakat torun Robert Darwin de
desinin "Evrim Teorisi" ni kanıtlar nitelikte canlı bir örnekti. 
Müthiş zekası ve girişimci ruhuyla, erişmek istediği ufukları 
anlatırken sizi de yanında sürüklüyordu. Bu genç adamın 
tek hedefi yeni kurmuş olduğu şirketi bir dünya devi haline 
getirmekti. Ayrıca ticaretteki başarı haricinde bir başka mis
yonu daha taşıdığını söylüyordu. Bu misyon sadece para 
kazanmak değil keşfedilmeyenleri keşfetmek, yapılamayan
ları yapmaktı. Kendisini yazılım ve iletişim teknolojilerine 
adamış olan Robert, İnternetle başlayan iletişimdeki global
leşmeyi, diğer iletişim teknolojilerini kullanarak, birleştirilmiş 
bir globalleşme haline getirmek istiyordu. 

İletişimde servisi sağlayan şirketlerde kaliteyi belirleyen en 
Önemli unsur altyapı. Altyapıya sahip olmayan iletişim şir
ketlerinin ömrünün uzun olamayacağı da aşikar. Dolayısıyla 
ülkemizde geleceğin iletişim ortamı olan Internet'i en sağlıklı 
şekilde kurabilecek olan şirketler kimler? Cevap en iyi trans
misyon altyapısına sahip olan şirketler, yani en büyük tekeli
miz! Türk Telekom A.Ş.(TT) ve onun eski gelir ortaklan Tel
sim A.Ş. (TELSİM) ve Turkcell A.Ş. (TURKCELL). TT üç yıl ön
ce bir bilmemezlik sonucunda attığı TURNET gibi yanlış 
adımlardan artık dönmeye başladı. Fakat ne yazık ki bu 
yanlışlar Türkiye'nin üç yılına mal oldu. TELSİM ve TURK
CELL ise yatırım maliyetlerini ve bu yıl özgürlüklerini ilan et
mek için ödedikleri bedelleri çıkarmak için başka teknoloji 
ve yatırımlara araştırma geliştirme bütçesi ayıramadılar. Kı
saca Internet'ten çok uzak kaldılar. Yasalarla kendilerine 
operatörlük hakkı tanınan bu üç şirketin Internet konusunda
ki gecikmeleri ne yazık ki hala daha devam ediyor. Bir ta
rafta inanılmaz bir hızla gelişen teknoloji ve getirdiği verim
lilik, diğer tarafta ise bürokrasiye boğulmuş bir tekel ve kar 
etmek için her yolu deneyen halta kapasite fazlası hat satan 
operatör şirketler. Tablonun eksi ve artılarını topladığımızda 
malesef karşımıza ülke için hep eksi çıkıyor. 

Peki ne yapılmalı? Öncelikle TT haricindeki diğer iki operatörün 
TELSİM ve TURKCELL'in Internet'e adım atması gerekiyor. 
Adım attıkları zaman ne gerçekleşmeye başlayacak? Sun
dukları servisler zenginleşecek. Belki de Robert Darwin'in 
hayali, yapmaya çalıştığı gerçekleşecek. Size sağlanacak 
tek bir numara sizin her türlü iletişiminiz için kimlik numara
nız olacak. 

Şimdi hayal edelim lütfen! UMS adında yeni bir ses operatörü 
şirket devletten izin aldı ve servis vermeye başladı. Siz de 
bu şirketten hat satın aldınız. Telefon numaranız 0 552 
1234567 ve bu numara ile telefon görüşmeleri yapabiliyor
sunuz. Ayrıca size faks çekmek isteyenler aynı numaraya 
faks gönderebiliyor. Siz de gelen bu faksı ister başka faks 
cihazına isterseniz de e-mail adresinize yönlendirebiliyorsu-
nuz. UMS'in size sunduğu bir başka hizmet de Internet eri
şimi. Size verdiği numaralardan Intemet'e bağlanabiliyorsu
nuz. Ayrıca yurtdışı seyahatlerde aynı GSM'de olduğu gibi 
Internet için de size roaming hizmeti sunuluyor. Yani gittiği
niz ülkeden size verilen yerel erişim numaralarından Inter-
net'e erişebiliyorsunuz. Kullandığınız e-posta adresi? 
1234567@ums.com.tr. Bunun haricinde Internet üzerinden 
SMS mesajı gönderip, size gelen SMS mesajlarınızı e-posta 
kutunuza, başka bir faksa veya çağrı cihazınıza yönlendire-
biliyorsunuz. Aynı şekilde size gelen e-posta'ları de başka 
bîr faks, SMS veya çağrı cihazınıza yönlendirebiliyorsunuz. 
Eğer cep telefonunuz kapalıysa bırakılan sesli mesajları da 
e-posta kutunuza yönlendirmek mümkün. Kısaca Birleştiril
miş Mesaj Sistemi sunan ÜMS'ten aldığınız bu servis sonu
cunda artacak olan verimlilik ve memnuniyetinizi bir düşü
nün! Kim istemez böyle bir servis almayı? Peki vermeyi dü
şünen var mı? İngiltere'dekiler şanslı çünkü Robert Darwin 
gibi müteşebbüsler var. Bizler ise herhalde UMS'in kurulma
sını bekleyeceğiz. 

Yukarıdaki satırlarda bahsettiğimiz Birleştirilmiş Mesaj Siste-
mi'nin aslında bir rüya olmadığını ve gelişmiş ülkelerde bu 
tür servislerin verilmeye başlandığını belirtmek isteriz. Bizde 
de TELSİM ve TURKCELL'in yaptıkları yatırımların yanında 
çok küçük kalacak olan ufak yatırımlarla bu tür servisleri 
sunmaya hazır olduklarını farkedeceklerini umarız. 

gereky@fit.com.tr 

Compaq, e-ticaret rekortmeni 

C
ompaq EMEA bölgesi, 1998'in son çeyreğinde, 1 milyar dolarlık sa

tışla elektronik ticarette rekor kazanç elde etti. Haftalık siparişlerin, 

Kasım 1998 ortalarında 153 milyon dolan bulmasıyla, şirket tarihin

de yeni bir rekora imza atıldı. 

Compaq EMEA Pazarlama ve Elektronik Ticaret Bölümü Başkan Yardım

cısı Kasper Rorsted mevcut elektronik ticaret çözümlerinin, iş verimliliğini önem

li ölçüde artırdığını belirtiyor ve ekliyor: "Sipariş verme ve ticaret yapma süreçleri, 

saatlerden saniyelere indi; tedarik zincirindeki stok miktarı, 1998*in üçüncü çeyrek 

yılında, 1997'ye göre yüzde 38 azaldı.' 

EMEA bölgesindeki toplam bin 700 kanal ve servis ortağı, halen, elektronik tica

ret işlemlerini Compaq ile birlikte yürütüyor. Bu siparişlerin yüzde 95'den fazlası, 

elle müdahaleye gerek duyulmaksızın gerçekleştiriliyor. 

Elektronik cüzdan 

standartları açıklandı 

inans 

dünya

sında bir 

devrim 

niteliği taşıyan 

elektronik cüzdan 

kartları sonunda 

bir standarda ka

vuştu. 

Europay Inter

national, ZKA ve 

VISA gibi en

düstri devlerinden 

oluşan Elektronik 

Cüzdan Ortak Spesifikasyonları (CEPS) 

grubu, akıllı kartların ortak standartlar üze

rinde tüm dünyada yaygınlaşması için, yeni 

spesifikasyonları açıkladı. 

Bu spesifıkasyonlann devreye girmesi 

ile birlikte elektronik cüzdan kullanımında 

küresel bir standart uygulanması sağlanmış 

olacak ve akıllı kartlann yayılması hızlana

cak. 

Uygulamanın başlatılması ile, elektronik 

cüzdan kart sahipleri hem ülkeleri içinde, 

hem de ülkeleri dışında elektronik cüzdan-

lannı kullanabilecekler. İlk programların 

uygulama alanı olarak belirlenen Avru

pa'da, yeni para birimi Euro'nun da kulla

nıma sunulması, ortak tanımlamaların geliş

mesini destekleyen önemli bir unsur olarak 

görülüyor. 

CEPS, bir organizasyonun elektronik 

cüzdan kullanımı konusundaki tüm ihtiyaç-

larını karşılıyor. Bunun yanı sıra elektronik 

cüzdan kullanıcıları için daha fazla fonksi-

yonellik ve güvenlik içeriyor. 

Linux pazarı yüzde 2 1 2 büyüdü 

Linux, 

1998 

yılın

da ya

şadığı yüzde 

212'lik büyüme 

hızıyla Windows 

NT, Netware ve 

diğer Unix tü

revlerini geride 

bıraktı. IDC'nin araştırması, 1997 ve 

1998 yıllan arasında, müşterilere gönderi

len Linux kopyalarının üç kat arttığını 

gösteriyor. 

IDC analistlerinden Dan Kusnetzky, ar

tışın nedenlerini Linux'un güçlü perfor

mansına ve düşük fiyatına bağlıyor. 

1991 yılında Finlandiyalı bir üniversite 

öğrencisi olan Linus Torvalds tarafından 

yaratılan Linux, işletim sistemleri alanına, 

diğerlerine göre daha yeni katılan bir üye. 

Açık kaynak kodlu bir yazılım olması sa

yesinde kısa süre içinde, birçok geliştirici 

ve bağımsız programcı tarafından gelişti

rildi. 1998 yılında, tüm sunucu yazılından 

pazan 3.5 milyon sistemden, 4.4 milyona 

çıkarak, bir önceki yıla göre yüzde 25 

oranında büyüdü. Dağıtıcılar tarafından 

gerçekleştirilen Linux dağıtımları ise 236 

binden, 748 bine çıktı. 

Ancak, Linux'un dağıtım hızı ve satış

ları artmasına karşın, Windows NT ve 

Netware gibi diğer işletim sistemlerinin 

pazardaki liderlikleri devam ediyor. 

1997'den 1998'e, Windows NT işletim 

sisteminin tüm pazarın yüzde 36'sını elde 

ettiği belirtiliyor. Netware'inki ise yüzde 

24.2 civarında bulunuyor. 

Unix satışları da, bir önceki yıla göre 

yüzde 4 civarında arttı ve böylelikle pazar 

payını Linux'un ancak biraz üstünde tuta

bildi. 

Not: IDC'nin araştırması, Internet üzerin

den indirilen Lima sürümlerini kapsamıyor. 

mailto:1234567@ums.com.tr
mailto:gereJcy@f7f.com.fr
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Türkiye'yi geleceğe 
taşıyacak bilgi ağları 

ağımız bilgisayar ağları 

çağı. Türkiye'nin önündeki 

stratejik öneme sahip ağ 

projelerini bu yazıda 

topluca ele alıyoruz: 

ULAKBİM (ULUSAL 

AKADEMİK AĞ VE 

BİLGİ MERKEZİ): 

Ulusal Akademik Ağ ve Bilgi 

merkezi, başta üniversiteler olmak 

üzere ulusal inovasyon sisteminin 

bilgi gereksinimlerini karşılamak 

amacıyla 1 Haziran 1996 tarihinde 

TÜBİTAK bünyesinde kuruldu. 

ULAKBİM'in görevi kısa dönem

de inovasyon merkezlerini birbirine 

küresel ve bilgisayar ağlarına bağla

yan çağdaş bir bilgisayar ağını plan

layacak, kuracak ve işletecek Ulusal 

Akademik Ağ, uzun dönemde ise; ağ 

üzerinde bilgi ve içeriğin oluşturul

ması ve paylaşılması için doğrudan 

etkinlik gösterecek Cahit Arf Bilgi 

Merkezi olarak faaliyet göstermekte. 

Cahit Arf Bilgi Merkezi Türki

ye'nin en büyük süreli yayınlar ko

leksiyonuna sahip, ağ üzerinde bilgi 

ve belge hizmetleri sunmak ve İnter-

net teknolojilerini geliştirmek için 

çalışmalar sürdürülmektedir. 

ULAKBİM uzun dönemde Ulusal 

Bilgi Projeleri üzerinde çalışmalarını 

yoğunlaştırmayı planlamaktadır. Bu 

projelerden bazıları, ULAKBİM ve 

Uzaktan Eğitim, 20 üniversiteye bil

gisayar laboratuvarı projesi, uzaktan 

yazılım geliştirme projesi. ULAK

BİM ve Uzaktan Tıp; Türkiye Tıp 

Ağı ve Bilgilendirme Projesi; Ankara 

Tıp Ağı (ATA) Projesi. ULAKBİM 

ve Ağ Teknolojileri; Ankara Hızlı 

Şehir Ağı Projesi, Kamuya Açık In

ternet Erişim Mekanları Projesi. 

ULAKBİM ve Ağ Bilgi İşlem; Inter 

net/Ekstranet Uygulamaları; Cahit 

Arf Bilgi Merkezi Hizmetleri, Java 

Geliştirme Merkezi, Enformasyon 

simsarlığı. 

ULAKBİM'in web adresi: 

www.ulakbim.gov.tr 

KOBİNET: KOBİNET KOSGEB 

tarafından Avrupa Bilgi Merkezi pro

jesi kapsamında KOBİ'lerin ulusal ve 

uluslararası pazarlara açılabilmesi 

amacıyla Internet ortamında kurul

muş bir bilgi ağı. KOBİNET şu hiz

metleri sunuyor: Elektronik ticaret 

hizmetleri, E-posta servisi, Şirketle

rin Web adresleri, Bilgi bankası hiz

metleri, Ekonomi ve İş dünyası, Fi-

nans imkanları, Mevzuat, Avrupa 

Birliği, KOBİNET Bilgi Bankası ka

tılımı, şirket rehberi, yurtdışına nasıl 

açılabileceği projeleri. KOBİNET'in 

web adresi: www.kobinet.gov.tr 

AVRUPA BİLGİ MERKEZİ 

PROJESİ: Proje, Küçük ve Orta 

Boy İşletmelerin (KOBİ) ortak paza

ra adaptasyonunu hızlandırmak için 

Avrupa Komisyonu XXIII. Genel 

Müdürlüğü'nün 1987 yılında başlattı

ğı bir enformasyon ağı projesi. Proje

nin amacı, Avrupa Komisyonu ile 

KOBİ'leri yakınlaştırmak. Bu amaca 

ulaşmak için; Avrupa Birliği'nin ça

lışmaları sonucu ortaya çıkan Avrupa 

ölçeğindeki bilginin KOBİ'lere ulaş

tırılması, KOBİ'lere yönelik politi

kalarını oluşturması için Avrupa Ko

misyonu'nun gereksinim duyduğu 

bilgilerin toplanması hedeflenmekte. 

Avrupa Bilgi Merkezlerinin AB 

içerisindeki başarısından sonra Avru

pa Komisyonu, ABM'lerin Doğu Av

rupa ve Akdeniz ülkelerinde de ku

rulmasına karar verildi. AB'nin en 

önemli KOBİ Destek Programlan 

arasında yer 

alan Avru 

pa Bilgi 

Merkezi 

bu kap 

samda 

1994 

lında KOSGEB içeri

sinde kuruldu. KOSGEB Avrupa Bil

gi Merkezi'nin görevleri arasında; 

Avrupa Birliği'nin çalışmaları hak

kında özel ve kamu sektörünün bilgi 

gereksinimlerinin karşılanması, işlet

melerin AB enstitüleri ile olan işlem

lerinde yardımcı olunması ve rehber

lik edilmesi,Türkiye'ye ilişkin Ko

misyon ve Avrupalı işletmeler için 

değerli olabilecek bilgilerin AB'deki 

diğer ABM'lere dağıtılması, AB ko

nusunda konferanslar, seminerler v.s 

düzenlenmesi, AB ile ilgili her türlü 

bilginin ülke içinde alt bilgi ağı oluş

turarak yayılmasının sağlanması. 

Sunulan hizmetler arasında ise bil

gi hizmetleri, işbirliği hizmetleri, sü

reli yayınlar, Türk şirketleri rehberi, 

işbirliği-iş ortaklığı teklifleri, Avrupa 

Birliği, Avrupa Birliği www servisle

ri yer alıyor. Avrupa Bilgi Merke-

zi'nin web adresi: www.kobi-

net.org.tr/kosgebabm/ 

TECHNET: The Technology Net-

work fikri 1994'te Dünya Bankası-

Ulusal Araştırma Konseyi 

(National Research Council-

NCR) sempozyumunda ortaya 

çıktı. 

TechNet'in amaçları; yeni tek

nolojilerin gelişmekte olan ülkeler

deki etkisinin ve bu yeni teknolojiler

den yararlanmalarını etkileyen faktör

lerin daha iyi anlaşılmasını sağlamak, 

Gelişmekte olan ülkelerde hızlı tek

nolojik gelişimden kaynaklanan fırsat 

ve zorluklar hakkında üye devletleri 

ve diğer ilgili kurumlan bilinçlendir

mek, teknolojik sorunları üye ül

kelerin gelişme stratejileri ve Dünya 

Bankası'nın ülke desteği stratejileri 

ile entegre ederek yeni teknolojilerin 

özel sektörce adapte edilmesini sağ

lamak, gelişmekte olan ülkelere yeni 

teknoloji transferlerini ve yerel şart

lara adaptasyonunu hızlandırmak. 

TechNet'in web adresi şöyle: 

www.worldbank.org/fdp/tech-

net/technet.html 

Türkiye'nin bilgiye 
ulaşma, bilgiyi paylaşma, 
geleceğin bilgi toplumları 

arasında yerini alma 
anlamında ulusal bilgi 
ağlarının önemi artık 

tartışılmaz bir noktada. 
Ulusal ve uluslararası 

bilgi ağlarında etkin bir 
oyuncu olmak ise Türkiye 

için büyük bir fırsat. 

Outlook 
uzayda! 

N
asa tarafından 4 Aralık ta

rihinde uzaya gönderilen 

ve uzay istasyonunun ça

lışmaları ile ilgili olarak 

12 gün boyunca uzayda kalan Endeavour'un astronotları, yeryüzü ile Micro

soft Outlook aracılığıyla haberleştiler. Yeryüzündeki bir Exchange sunucusunu 

kullanan astronotlar, Johnson uzay merkezinin yanısıra, aileleriyle de temas 

kurabildiler. Altı kişilik ekip, uzay istasyonu kurulması gibi olağandışı görev

lerine yeryüzünden 400 km yukarıda başladılar ve toplam 7 milyon kilometre

lik bir yolculuğa çıktılar. Bu arada da, dünyanın herhangi bir yerindeymişçesi-

ne aileleri ile e-posta aracılığı ile iletişim olanağı buldular. 

NASA uzay bilgisayarları bölümü başkam James Grunsfeld, bilişim tekno

lojilerinin kullanımı açısından, astronotların uzaydaki ofislerinin, dünyadakile-

re benzediğini söyledi. Grunsfeld, astronotlar tarafından gönderilen 600 mesa

jın çoğunlukla ailelerine gönderildiğini sözlerine ekledi. 

NASA sözcüsü Eileen Hawley ise yaptığı açıklamada şunlan söyledi: "E-

posta, ekibe zaman kazandırıyor. Mekik komutanı, taşınabilir PC'sini kullana

rak çevrimdışı çalışabiliyor, ailesine mektup yazarak özel dosyasına kaydede

biliyor. Bu e-posta'lar sonradan Johnson uzay merkezi tarafından alınarak aile 

bireylerine ulaştırılıyor" 

Mobicom altyapısı VIS'ten 

T
ürkiye'nin ilk hücresel ve

ri iletişim şebekesini kura

rak, mobil veri erişim ser

visleri sunmaya başlayan 

Mobicom'un, ilk aşamada İstanbul, 

Ankara, İzmir ve Antalya çevresinde oluşturduğu şebeke kapsama alam çerçe

vesinde kurulan geniş alan omurga ağı VIS tarafından oluşturuldu. Mobicom, 

dünya çapında kullanılan Mobitex haberleşme ağı üzerinden ulusal çapta plan

ladığı mobil veri haberleşmesi servislerinde güvenilirliği ve kullanılabilirliği 

çok yüksek düzeyde tutmayı hedefliyor. 

Mobicom Mühendislik ve Otomasyon Departmanı Müdürü Ali Karslı, 1998 

yılı başlarından itibaren farklı çözüm şirketleri ile görüştüklerini ve en sonunda 

VIS'i tercih ettiklerim belirtiyor. Karslı, Mobicom bünyesinde oluşturulan bir 

test ünitesinde çalıştıklarını ve tüm ürünleri burada test ettiklerini söyleyerek, 

diğer şirketlerin pek fazla tercih etmediği bu yöntemin kendilerine karar aşa

masında yardımcı olduğunu ve testlerin sonucunda Netrix ürünlerinde karar 

kıldıklarım vurguladı. 

Rusya, GSM şebekesini geliştiriyor 

R
usya'nın en büyük GSM operatörü ZAO Mobil, 

Motorola ile birlikte, mevcut GSM 900 şebekesini 

genişletmek ve çift kanallı GSM hücresel iletişim 

şebekesi kurmak üzere bir kontrat imzaladı. 

Kontrat çerçevesinde gerçekleştirilecek olan şebeke, 

Rusya'nın GSM 1800 ve GSM 900 sistemlerini birarada 

bulunduran ilk şebekesi olacak. İlk olarak Moskova ve 

Sheremetievo Havaalanı arasındaki ana rotada kapsama alanım 

genişletme yoluna gidilecek, daha sonra Motorola altyapı 

grubu, Moskova'nın iş bölgelerinde ve havaalanı çevresinde 

GSM 1800 kapsama sahaları kurarak ek kapasite olanağı 

sağlayacak. 

1999 yılı içinde tamamlanacak temel çalışmalar, ZAO 

Mobil'in, lisans sahibi olduğu orta ve kuzey Rusya ile 

Ural'larda devam edecek. 

http://www.ulakbim.gov.tr
http://www.kobinet.gov.tr
http://www.kobi-
http://net.org.tr/kosgebabm/
http://www.worldbank.org/fdp/tech-
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2000 yılında öne 

çıkacak ağ teknolojileri 
COŞKUN GÖKTAN 

Anixter Distribution-

Satış Mühendisi 

2
000 yılında öne çıkacağı

nı tahmin ettiğim ağ do

nanımlarını şöyle özetle-

yebilirim: Fiber optik 

teknolojisinde gelişmeler devam 

edecek. Bu konuda zaten bant 

genişliği sorunu yok. Ancak ışık 

kaynakları daha ucuza ve daha 

uzağa sinyal gönderebilecek. 

Hem fiber teknolojisindeki ilerle-

meler ile hem de telekom servis-

lerinin tekel olmaktan çıkıp tüm 

dünyada yerini yavaş yavaş ser

bestçe telekom servisi sağlaya

cak düzene bırakmasıyla, şu anda 

WAN çözümü olarak görülen ve 

büyük bant genişliğine gereksi

nim duyan bazı kurumsal uygu

lamaların, bildiğimiz LAN uygu

lamalarındaki anahtarlayıcılarla 

çok yüksek hızlarda çalışabile

ceklerini sanıyorum. 

Uçlarda yer alan bireysel kul

lanıcıların keyif alacağı bant ge

nişlikleri de bir şekilde sağlana

caktır. Gönül ister ki buralara da 

fiber kablolar gidebilsin ancak 

ekonomik sebeplerle bu Türki

ye'de pek mümkün değil. Sanki 

bu alanda DSL teknolojileri ile 

kablo TV hatlarına bağlanan özel 

modemler arasında bir rekabet 

yaşanacak gibi düşünüyorum. 

Birleşmelere devam 
Uzak noktalar arasında yaygın 

olarak yeterli bant genişlikleri 

sağlanabildikten sonra artık ses, 

veri ve hatta görüntü entegrasyo

nu teknolojilerinin hemen hemen 

tüm kurumlarda kullanılmaya 

başlanacağını tahmin ediyorum. 

Burada iki seçeneğimiz olabilir: 

Öncelikle mevcut ofis içi telefon 

santralleri aynen korunur ve sa

dece maliyeti düşürmek amacıyla 

bu veri ve ses entegrasyonunu 

sağlayan donanımdan faydalanı

labilir. Kullanıcılar için pratikte 

hiçbir şey değişmez, sadece şir

ket giderlerinde bir tasarruf sağ

lanır. İkinci seçeneğimizde ise 

ses ve veri birlikteliğinin avan

tajlarından faydalanmak için uy

gulamalar hazırlanabilir, örneğin 

aranan merkez telefon konuşması 

sırasında arayan kişinin tanıtıcı 

bilgilerini, resimlerini, istatistik

lerini inceleyebilir. Böyle bir çö

züm için şirketlerin ellerindeki 

tüm eski telefon cihazlarını de

ğiştirip, hublara, anahtarlayıcıla-

ra veya PC'lere bağlanacak yeni 

"IP telefonlar" almaları gere

kebilecektir. 

WAN çözümlerde artık veri 

ile ilgili donanım üreten şirket

ler uzak mesafeler arasındaki 

servisleri, içinde neler olduğu

nun detayları bilinmeyen bir 

"bulut" olarak görmeyecekler. 

Eskiden Ascend, Bay Net-

works, Cabletron, Cisco, IBM 

ve 3Com gibi şirketlerin sun

duğu çözümler Alcatel, Erics

son, Lucent, Nokia ve Nortel 

gibi şirketlerin servisleri ile bü

tünleşecek. Yeni şirket satın al

malar, birleşmeler ve ortak gi

rişimlerle 2000 yılındaki ağ pa

zarında yerlerini ayırtan Cisco, 

Lucent ve Nortel'in yanına en 

fazla iki tane daha uçtan uca 

çözüm sağlayabilen üreticinin 

eklenebileceğini düşünüyorum. 
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CADı KAZANı 
Mert Börü/Sybaris Albedo Ltd. 

Bilmemek ne hoş! 

Bazen o kadar canınızı sıkarlar ki, o an tartış
tığınız kişinin konuya "gerçekten" vakıf olup 
olmadığı konusunda şüpheye düşersiniz. 
Çelişkilerle dolu sözcüklerin peşisıra dizildi
ği bu tür dialoglar giderek monologlaşma-
ya başlar. Derken bir de bakmışsınız, za
ten hep o haklıymış, siz boşuna fikir yürü-
tüyormuşsunuz! 

"Durup dururken bu da nereden çıktı?" deme
yin, inanın, yaptığım her 10 görüşmede (iş 

toplantısı ya da kişisel görüşme hiç farketmez), nereden geldiği bilin
meyen bir hanımefendi ya da beyefendi çıkıverir, sizin deneyim ve 
birikimlerinizi hiçe sayar, başlar o kadar kişinin içinde ukalalık etme
ye. Hatta bu ukalalık o kadar ileri gider ki, sarf ettiği sözcüklerle sa
dece kendisini küçük düşürmekle kalmaz, muhatabı olduğunuz için 
bir de sizi yerin dibine batırır! 

Böyle bir durum karşısında birçok kişinin göstereceği tepki benzeşir; iyi 
niyet gösterilir ve "Vah voh! Pek de cahil, bari doğrusunu öğreteyim" 
diyerek cehalete sabırla yaklaşılır. Ben artık onu da yapmıyorum; bu 
tür olayları sıkça yaşamamdan olsa gerek, birkaç yıl önce kendi ken
dime bir karar aldım ve o gün bugündür pek mutluyum. İster iş top
lantısı olsun, isterse de dostluk ortamı, bildiğimi anlatmadan önce or
tamın gerçekten de buna değip değmediğini kontrol ediyorum. Eğer 
gerçekten de karşımdaki insan anlatmama değecek kalitede ise başlı
yorum sözcükler sarf etmeye. Bîr yandan da kontrol ediyorum gözü 
kulağı ben de mi diye. En ufak bir konsantrasyon eksikliğinde toplu
yorum pilimi pırtımı hemen uzakloşıyorum ortamdan çünkü, bana 
saygısı olmayanın, fikirlerime hiç saygısı olmayacağına inanıyorum. 
Böylece, doğabilecek ukalalıkları da önceden kesip atmış oluyorum. 
Ne Şam'ın şekeri, ne Arab'ın yüzü misali... 

Tutun ki bu işe yaramadı, başladı adam ukalalık etmeye, Yöntem yine 
aynı, "bana müsaade" diyerek hemen tüyüyorum. Zira (çok geç de 
olsa) şunu öğrendim; karşımdakinden öğreneceğim çok değedi olsa 
bile, hiçbirşey o anki huzurumdan daha kıymetli olamaz! 

Bu bağlamda, "sabrımı taşırma potansiyeli olan" insanları 3'e ayırıyo
rum: 

1.) Hiçbirşey bilmeyenler. Bu tip insanlar en zararsız olanları. Tek zarar
ları kendilerine. Ana olarak kendi içlerinde ikiye ayrılıyorlar; 

- Kör cahiller: Gerçekten birşey bilmeyen ama dinlemesini bilen ve öğ
renmeye meyilli olanlar, 

- Kara cahiller: Bilip bilmediğinden bile haberi olmayanlar! Bunu "bile" 
bilemedikleri için öğrenmeye meyilli olup olmadıklarını kestirmek 
mümkün değil. 

2.) Çok bilenler. Her an diş göstermeye hazır tipler. Çoğunluklo çok ko
nuşurlar çünkü konuşmayı severler Ancak bunlar da tek tip değildir, 
kendi içlerinde dağılım gösterirler; 

- Bilip de konuşanlar: Bu tür insanlarla konuşmaktan doyum alamazsınız. 
O kadar doludurlar ki, yanlarından bir saniye bile ayrılmak istemez
siniz. Dansı herkesin basına... 

- Bildiğini sanıp da konuşanlar: Elinizde olmadan, sürekli olarak anlatı
lanların ne kadarının doğru ne kadarının yanlış olduğunu filtrelemek 
zorunda kalırsınız. Çoğu kez ne o anlattığından keyif alır, ne de siz 
dinlediğinizden... 

- Bilip bilmeden konuşanlar: Ne siz sorun, ne ben söyleyeyim! Tavsiyem, 
hemen o ortamdan uzaklasın... 

3.) Biraz bilenler. Eyvah! En korkunç kategoriye geldik, içlerinde, nice 
bunamış öğretim görevlilerinden tutun da yurtdışında eğitim görme
siyle böbürlenen holding yöneticilerine kadar sayısız insanı barındı
ran bir kategori bu. Onlara, "eğitimli cahil" adını taktım. Etrafımızda, 
özellikle de eşi bulunmaz (I) seklörümüzde bol miktarda bulunan eği
timli cahillerin birinci derece başarı kriteri, yükselttiğiniz cirodur. 
Ürün emek, kalite filan falan sonra gelir. Halta bazıları için o tür ke
limeler Türk dilinde mevcut bile değildir. Zaten kullandıkları dil de ço
ğu kez Amerikan aksanı ile dejenere edilmiş Türkçe kelime kalıntıları 
arasına serpiştirilmiş finans terimleridir. Maksat, "nasıl anlatsam do 
karşımdaki anlamasa". Yeni kuşak "istisnalar" ise, Azerbaycan'da bi
le kullanılmayan öz Türkçe kelimeleri ardarda sıralamayı pek sever. 
Çarpıcıdır... 

Bu tür insanlar pek biryere gitmezler. İnsanları ayaklarına çağırmayı alış
kanlık haline getirmiş olacaklar, işten eve evden işe gider gelirler. 
Adeta "domestik" bir yaşam tarzı sürerler. Arada sırada kültürel fa
aliyetlere katılırlar; tabii mümkünse o dönem en medyatik olanına. Zi
ra sanat yerine, sanat modasını takip etmeyi pek severler. Bir diğer 
önemli Özelikleri de, hep meşgul olmalarıdır. Onları çoğu kez boş 
otururken görürsünüz ama aslında çok meşguldürler çünkü meşgul ol
mak ile meşguldürler! 

Tavsiyem, bu tür insanlara (bırakın birşey öğretmeyi) çok basit şeyleri an
latırken bile temkinli olun çünkü hem iğneyi hem de çuvaldızı size ba
tırmayı marifet bilirler. Onlar için ikili ilişkiler, kazanılması gereken 
bir boks maçıdır. Sürekli hücum ederler çünkü onbinlerce dolar öde
dikleri yönetim danışmanlarından "en iyi savunmanın hücum olduğu
nu" öğrenmişlerdir. Hele bir de üzerine Japon yatırımcı dehalarından 
birinin kitabını itekaka okuyabilmişlerse, vay halinize! Yandınız... 

••• 

Aslında hiç de yanmadınız :-) Her ne kadar insanları sınıflandırmak ve 
bu satırlar aracılığı ile sizinle paylaşmak bana acı verse de, "hiçbir
şey bilmediğini bilen" Cadı Kazancınızdan size ufak bir tavsiye: Eğer 
insanlar "bilgisizlik ve ukalalıklarından dolayı" yalnız kalmaya man-
kumlarso, layık oldukları bu cezayı onlara verin. Sakın kendinizi su
narak onları ödüllendirmeyin çünkü siz, önce "size", ardından da 
sevdiklerinize lazımsınız... mboru@comnet.com.tr 

http://www.sybaris.com.tr 

PC tabanlı 

arpeggiator'da tek 

isim: A R P - X 8 " 

B
irkaç yıl önceydi. İs

mi lazım değil, ülke

mizin en köklü rock 

gruplarından birinin 

klavyecisi, Taksim Sıraselvi-

ler'deki müzik mağazalarının 

birinde oturmuş, Korg Prop-

hecy'yi kurcalıyor. Satıcı ken

disine "Üstadım bu tam ana-

log, arpeggiator'ı bile var" de

yince, istemeden kulak misafi

ri oluyorum. Üstad, tam tah

min ettiğim gibi, konuşturuyor 

"üstadlığını"; 

- "Haa? Arpeggiator mı, o 

da ne?" 

Dedikodu bir yana... 
İnsan pek beklemiyor tabii 

bu tür bir yorum almayı ama, 

yine de hoş bir deneyim. Mü

zisyenlerin bir yastıkta birlikte 

kocayacakları enstrümanlarını 

ne kadar iyi tanıdığı çıkıyor 

ortaya! Bu bağlamda hoş...:-) 

Aslında çok da muamma 

değildi "arpeggiator". 70'lerin 

başından beri hep müzisyen

lerle birlikte olmuş, "ne olduğu 

anlaşılamasa da" dinleyicilerin 

kulaklarında yer etmişti. 80'ler 

ile birlikte sıkıntılı günler baş

lamış, unutulmaya yüz tutmuş

tu. Ta ki 93'ten sonra hortlayan 

analog çılgınlığına dek. 

Öyleyse ? 
Arpeggiator, kendi başına 

bir enstrüman değil. Klavye 

(keyboard) ve bireştireçlerle 

(synthesizer) birlikte kullanıla

bilen ek bir özellik. Yaptığı iş 

basit; klavyecinin bastığı nota

lara uygun olarak (daha önce

den parametreleri belirlendiği 

üzere) melodik iniş ve çıkışlar 

yaratmak. İlk bakışta karmaşık 

gibi gözükse de, aslında basit 

bir işlevi yerine getirir arpeg

giator. Örneğin, 3 oktav yukarı 

çıkmak üzere programlanan 

bir arpeggiator, basılan nota

dan sonra bir oktav yukarı çı

kar ve bir nota daha basar. He

men ardından bir oktav daha 

çıkarak aynı işi yineler. Bir di

ğer deyişle, klavyecinin bastığı 

notayı referans alarak, prog

ramlanabilir melodiler yaratır. 

70'li yılların başındaki ar-

peggiator'lann birçoğu, yukarı 

(up), aşağı (down), yukarı/aşa

ğı (up/down) ve rastgele (ran-

dom) olmak üzere 4 temel 

yönde melodik gezinme aralığı 

belirlerdi. Bu kısıtlamaya rağ

men, başta Tangerine Dream 

olmak üzere, müziğini sadece 

arpeggiator altyapılarına uy

gun olarak yazan birçok sanat

çı ve topluluk sayabiliriz; Pink 

Floyd, Yes, Kitaro, Vangelis, 

Klaus Schulze gibi. 

Klasik yöntemlerin dışına 

çıkılması ancak 80'lerin başın

da gerçekleşti. 0 dönem için, 

7-8 farklı yönde salınım yapa

bilen bir arpeggiator, müzikal 

bağlamda çok "yaratıcı" sayı

lırdı. Hatta o dönemlerde ar

peggiator kullanmak o kadar 

modaydı ki, Jean-Michel Jar-

re'ın Çin Konserleri için beste

lediği "arpeggiator" isimli bir 

parçaya bile rastlayabilirsiniz. 

Nedendir bilinmez, FM 

(Frequency Modulation) ta

banlı ucuz bireştireçlerin 

1984'te piyasaya sürülmelerin

den, 1993'te Korg'un Prophecy 

ile analog dünyasına popüler 

dönüş yapmasına kadar, arpeg

giator kullanımı da rafa kalktı. 

Techno tabanlı dans müziğinin 

yaygınlaşması ile birlikte, ar

peggiator kullanımı "yeniden" 

gündeme geldi. Ancak, günü

müz standart ve beklentilerini 

karşılayacak arpeggiator'ların 

tasarımı çok zaman aldı. Mev

cutlar arasında ilk göze çarpan 

Yamaha ANlx'in arpeggiator'ı 

ile birlikte süreç giderek hız

landı. Bugünlerde, artık nere

deyse arpeggiator'sız bir klav

ye ya da bireştirece rastlama

mak mümkün değil. 

Geri dönüş... 
Ancak asıl geri dönüş, gü

nümüz PC'sinde yaşanmakta! 

Binlerce USD'ye satılan arpeg-

giator'lı sistemlere inat, Tech

no Toys tarafından geliştirilen 

PC tabanlı arpeggiator, ARP-

X8, MIDI desteği olan her sis

temle çalışabilmekte. Windows 

işletim sistemi ailesi üzerinde 

çalışabilen uygulama, çok kü

çük ve esnek olmasından dola

yı, temel MIDI desteği olan 

her PC tabanlı uygulama ve 

donanım ile sorunsuz çalış

makta. Temel kullanım deste

ğinin dışında, nota düzeneği 

kullanıcı tarafından belirlene

bilen arpej şemalarının da ta

sarlanabildiği uygulamanın fi

yatı ise, sadece 25 USD! Eh, 

bu kadar özellik ve inanılmaz 

bir fiyat biraraya gelince, sanı

rım sitenin adresini vermem 

çok faydalı olacak; 

http://www.technotoys.com. 

(Satın almadan önce deneme

niz mümkün) 

Test sonuçları + yorum = 
muhteşem 

Uygulamayı test etmek için, 

Yamaha ANlx'in arpeggiator'ı 

ile kapıştırdım. Sonuç "fark 

edilemeyecek" kadar özdeşti. 

Uygulamanın aynı anda 8 ar

peggiator'ını birden açtıktan 

sonra, üzerine bir de ANlx'i 

devreye sokunca, bir an ken

dimi Tangerine Dream'in 

Ricochet'sini çalarken kaybet

mişim. Yarım saat sonra "yere 

indiğimde" kapı yumruk

lanıyordu! 

ARP-X8'in, bugüne kadar 

tasarlanan arpeggiator'lardan 

hiçbir eksiği yok, hatta tam 8 

tane farkı var çünkü aynı anda 

8 arpeggiator'ı birden kullana

biliyorsunuz! "Artık bu kadarı 

da pes" demeyin çünkü uygu

lama fazlasıyla övülmeyi hak 

ediyor. Sadece 660 KB uzun

luğunda olan kurulum dosyası

nın, sabitdiskte yer kaplama

ması, her ses kartı ile çalışabil

mesi, MIDI desteği olan her 

Windows uygulaması ile ha-

berleşebilmesi ve aynı anda 8 

"programlanabilir" arpeggi

ator'ı birden kullanılabilmesi, 

tam anlamıyla muhteşem! 

"Binlerce USD'ye 
satılan arpeggiator'lı 

sistemlere inat, 
Techno Toys tarafın

dan geliştirilen PC 
tabanlı arpeggiator, 

ARP-X8, MIDI desteği 
olan her sistemle 
çalışabilmekte." 

http://com.tr
http://*ww
http://sybaris.com
http://www.technotoys.com
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Apple geleceğe döndü 
Derleyen: AMİL KUNT 

BT/haber'in 22-28 Hazi

ran 1998 tarihli sayısındaki 

bu bölümde "Apple iMac ile 

eski günlerine dönüyor" baş

lıklı bir yazı yayınlanmıştı. 

18-20 ay önce geleceği belir

siz bir şirket olarak bakılan 

Apple Computer'in artık ge

ri döndüğü gerçekleşmiş bu

lunuyor. 

A
pple'ın kurucusu 

Steve Jobs'ın 1997 

yılının Eylül ayında 

yönetimi "geçici" 

başkan olarak ele aldığından 

bu yana Apple ilk kez mali yıl 

içinde 309 milyon dolar kar et

ti. Oysa Jobs geri gelmeden bir 

yıl önce Apple'ın zararı 1 mil

yar dolara yaklaşıyordu. Geçti

ğimiz Eylül ayının 25'inde so

na eren Apple'ın 1998 mali yı

lının son 3 aylık devresindeki 

109 milyon karı Wall Street 

uzmanlarının tahminlerinin 

yüzde 39 üzerine çıktı. 

Apple'ın bu geri dönü

şünde önemli bir rol oynayan 

ürün kuşkusuz 1998 Ağustos 

ayı ortasında çıkardığı iMac 

oldu. Steve Jobs'a göre App

le'ın geleceğini simgeleyen 

1300 dolarlık bu bilgisayar ilk 

altı hafta içinde çok büyük bir 

ilgi görerek 278 bin adet satıl

dı. Bu bilgisayarla yıllardan 

beri ilk kez Apple'ın satışları 

bilgisayar endüstrisinin satış 

ortalamasının üzerine çıkmış 

bulunuyor. 1998 yılının sonun

da 800 binden fazla satılmış 

olduğu tahmin edilen iMac'i 

satın alanların yüzde 40'ı ilk 

kez Macintosh alıcısı, yüzde 

12'sinden fazlası PC'den 

Mac'e geçenler ve yüzde 29'u 

şimdiye dek hiç bilgisayar sa

hibi olmamış kişilerden oluşu

yor. Bir araştırmaya göre de 

iMac alıcılarının yüzde 16'sı 

ilk kez bilgisayar kullanıcısı 

ve yüzde 28'nin yaşları 50 ve 

üstünde. 

Apple'a gelmeden önce 

banyo küveti tasarımı yapan 

31 yaşındaki Jonafhan Ive'ın 

tasarımı ile gerçekleşen iMac 

Time dergisinin seçtiği 1998 

yılının En İyi Tasarımları ara

sında 3. sırada bulunuyor. 

iMac, endüstri uzmanlarına 

göre şirin görünüşü ile özellik

le teknolojiden çekinenlerin il

gisini kazanıyor. Internet'te 

kullanımı en kolay bilgisayar 

olarak tanıtılan ve bu nedenle 

isminin başına (i) harfi konu

lan iMAc Fortune dergisine 

göre 1984'te çıkan ilk Macin-

tosh'dan bu yana bilgisayar 

endüstrisinde en çok heyecan 

yaratan ilk masaüstü bilgisa

yar. 

Apple'm 180 derece dönü

şünde Steve Jobs'ın bu şirkette 

yaptığı köklü deği

şiklikler son derece 

önemli rol oynuyor. 

Ürün, şirket yapısı, 

personel, üretim, da

ğıtım ve pazarlama

da yeniden yapılan

ma ile Apple kay

bettiği odak noktası

na, pazar payına, sa

tışlara ve kara dön

meye başladı. Artık 

gerileme geçmiş gün 

lerde kalıp, şimdi 

Jobs Apple'ın bü

yümesini gerçekleştirmeye ça

lışıyor. Bilgisayar endüstrisi 

uzmanlarına göre yıllardan be

ri ilk kez Apple net bir strateji

ye sahip. Steve Jobs'a göre 

"Apple'm geleceği tüketici pa

zarında. Bu pazara tam anla

mıyla hizmet eden bir şirket 

yok. Apple'ın ise bu alanda 

elinde büyük bir fırsatı var." 

Aralarında Oracle ve Int-

vit'in başkanları Larry Ellison 

ve Bill Campbell'in bulunduğu 

yeni yönetim kurulunun deste

ği ile Jobs son 15 ay içindeki 

yoğun çalışmasıyla eski baş

kan Amelio döneminde birçok 

alanda biriken sorunlara çö-

züm getirdi. Toplam sayısı 

15 'i bulan ürün hattı ile odak 

noktasına kaybetme noktasma 

gelen Apple'da ilk önce yazıcı 

ve Newton'lann üretimi dur

duruldu. Şirket profesyoneller 

ve tüketiciler için masaüstü ve 

taşınabilir Macintosh'lar ola

rak ürünlerini dört 

kategori üzerinde 

topladı. 22 bölüm

den oluşan şirket 

yapısı pazarlama, 

satış, üretim ve fi-

nans olarak dört 

bölüme indirildi. 

Pazarlama rek

lamları 1984'te çı

kan ilk Macintosh 

için çok etkin olan 

ünlü televizyon rek

lamını hazırlayan 

Chiat/Day ajansı-

na verildi. 100 milyon dolarlık 

yeni kampanyada Albert Eins-

tein, Miles Davies ve John 

Lennon gibi ünlülerin fotoğ

rafları ile şu mesaj vurgulandı: 

"Bir Macintosh al ve farklı dü

şünen yaratıcılara katıl" 

' PC'lerin modası geçme sü

resi peşpeşe yeni modellerin 

çıktığı bir dönemde beş altı 

aya inerken, envanterleri de bu 

gelişime göre en düşük düzey

de tutmak milyonlarca dolar 

tasarruf olanağı sağlıyor. Bu 

nedenle Compaq'tan transfer 

edilen bir uzman sayesinde 

Apple'in bitmiş ürünlerinin 

1997 yılı Aralık ayındaki 400 

milyon dolarlık envanteri 1998 

Eylül ayı sonunda 78 milyon 

dolara indi. 

1997'de Microsoft'un App

le'a 150 milyon dolarlık yatı

rım yapması Bill Gates'in 

Apple'ın geleceğine olan gü

veninin net bir işaretiydi. Mic

rosoft'un önümüzdeki beş yıl 

içinde Office için yeni uyarla

malarını Macintosh için dü

zenleme yükümlülüğüne gir

mesi Apple'a büyük bir destek 

anlamına geliyor. 

Son birkaç yıl içinde çeşitli 

belirsizlikler yüzünden App-

le'dan uzaklaşan ve Win-

dows'a yönelen programcılar 

iMac ile beraber Apple'a dön

meye başladı. Apple'ın bu bil

gisayar ile tüketici pazarına 

çok net ve kararlı bir şekilde 

dönmesi bu olumlu gelişmenin 

en büyük nedeni sayılıyor. Bu

gün Microsoft'ta 200 program

cı sadece Mac yazılımları üze

rinde çalışıyor ki bu kadro 

Apple dışında en büyük 

Macintosh kadrosu olarak 

nitelendiriliyor. 

Apple şimdiye dek, Po-

werBook dahil ilginç tasarımlı 

pek çok ürün çıkardı ise de bu 

ürünler için talebi karşılaya-

madığından yüz milyonlarca 

dolar satış kaybına uğramış 

bulunuyor. Bu nedenle şimdi 

aynı duruma düşmemek için 

Sacremento, Singapur ve İrlan

da fabrikalarında iMac'in üre

timi aralıksız sürüyor. 

Gelecekle ilgili beklentiler 
Apple'dan gelecekte neler 

bekleniyor? Larry Ellison Java 

uygulamaları ile ilgili Ferrai 

adlı bir proje üzerinde 

çalıştıklarını, ayrıca Macintosh 

tabanlı Internet bilgi gereçleri 

üreteceklerini, bu gereçler 

arasında birkaç yüz dolarlık 

dizüstü ve avuçiçi bilgisayarlar 

bulunacağını; bir yıl içinde 

başka ürünlerin de çıkacağını 

belirtiyor. 

Şimdi merak uyandıran bir 

konu da 43 yaşındaki Steve 

Jobs'ın Apple'ın bu yeni 

ürünler dönemine erişmesine 

kadar şirketin başında kalıp 

kalmayacağı. Jobs başkanlık 

unvanının önündeki "geçici" 

sözcüğünün kaldırılması 

önerilerini hala geri çeviriyor. 

Yakın arkadaşı Ellison'a göre 

Apple Steve Jobs'ın kişiliğinin 

temel bir parçasını yansıtıyor 

ve bu nedenle kendisinin 

Apple'da kalacağına inanıyor. 

Apple'ın geri dönüşünde önemli bir rol oynayan 
ürün kuşkusuz 1998 Ağustos ayı ortasında 

çıkardığı iMac oldu. Steve Jobs'a göre Apple'ın 
geleceğini simgeleyen 1300 dolarlık bu bilgisayar 

ilk altı hafta içinde çok büyük bir ilgi görerek 
278 bin adet satıldı. Bu bilgisayarla yıllardan beri 
ilk kez Apple'ın satışları bilgisayar endüstrisinin 

satış ortalamasının üzerine çıkmış bulunuyor. 

Bangladeş'ten 

yazılıma destek 

B
angladeş Ticaret ve Endüstri 

Bakam Tofael Ahmed, 30 

Aralık tarihinde yaptığı bir 

açıklamayla, ülkeyi bir yazı

lım geliştirme devi haline getirmek için 

gümrüksüz ithalat ve nakit desteğini de 

kapsayan bir dizi önlem aldıklarını bildirdi. Bang

ladeş bunların yanında fikir haklarının korunmasına yönelik 

önlemleri artırmayı ve bilgisayar sektörüne yatırımı cazip hale 

getirmek için bir "bilgi teknolojileri köyü" oluşturmaya hazır

lanıyor. Tofael Ahmed, hükümetin bilgisayar yazılımlarına ve 

bilgisayar aksesuarlarına yönelik olarak vergileri düşürdüğünü 

de sözlerine ekliyor. 

Hükümetin, bu sektörden kazancı 5.15 milyon dolar civa

rında. Bangladeş bu rakamı 5 yıl içinde, sağlanacak ihracat ar

tışıyla 3 milyar dolara çıkarmayı hedefliyor. 

Seagate'in yeni ortaklığı 

K
işilerin bilgiyi depolaması ve yönetebilmesi için tek

nolojiler geliştiren Seagate Technology, CMP Media 

Inc. ve Ziff-Davis (ZDNet) şirketleri ile ortaklık 

kurduğunu açıkladı. Seagate, bu anlaşma ile Web 

için geliştirilen stratejik bilgi depolama ürünlerini dünya çapın

da yaymayı hedeflediğini bildirdi. CMP ve Seagate, www.Pla-

net.IT.com/techcenters/Storage adresinde, depolama alanında 

Planet IT'nin teknoloji merkezini kullanıma açtıklarını duyur

dular. İlgilenenlerin bu adresi kullanarak, ürün özelliklerini, 

teknolojide meydana gelen yenilikleri, yeni haberleri ve konuy

la ilgili birçok bilgiyi daha edinebilecekleri belirtildi. Ayrıca 

Seagate, ZDNet ile iki yeni kaynak merkezi kurduğunu da 

açıkladı. Teknolojik ürünlerini son kullanıcıya sunan şirket ve 

kişilere yönelik olarak hazırlanan Web sayfasına 

http://ads.zdnet.com/micro/seagate/1998/ adresinden ulaşılı

yor. http://ads.zdnet.com/micro/seagate/storage/ adresi ise 

bilgi ve iletişim teknolojileri profesyonelleri için hazırlanmış. 

Oracle 
eğitim ve 
ders 
programı 
internette 

O
racle, Çevrimiçi Eğitim Uygulaması OLA kapsa

mında, Avustralya Deakin Üniversitesi'nin Callis-

ta Öğrenci Bilgi Sistemi ile bütünleşik bir prog

ram geliştirdi. İki kurum arasında varılan anlaşma

ya göre, Oracle ile Deakin Üniversitesi, sanal eğitime yönelik 

kendi geliştirdikleri ürünleri bütünleştirerek üniversiteler için 

bir Internet çözümü oluşturacaklar. Anlaşma dahilinde Orac

le, Deakin Üniversitesi'nin Callista adını verdiği Öğrenci Bil

gi Sistemi'nin dünya çapında dağıtımını üstlenecek. 

"Byte" artık kağıt üzerinde 

varolmayacak 
de yayın hayatına başlayan ve dünyanın birçok 

yerinde yayın hakkı veren Byte artık ABD'de ya

yınlanmayacak. Derginin geçtiğimiz yaz CMP tarafından satın 

alınmasının ardından yayımına ara verilmişti. CMP'nin bu sü

rede ürün yelpazesini gözden geçirdiği ve Byte'ı sadece elekt

ronik ortamda sunacağı açıklandı. Türkiye Byte da dahil olmak 

üzere dünyanın birçok ülkesinde ise derginin basılı medyada 

var olmaya devam edeceği belirtiliyor. 

http://www.Pla-
http://net.IT.com/techcenters/Storage
http://ads.zdnet.com/micro/seagate/1998/
http://ads.zdnet.com/micro/seagate/storage/
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Depo alanları bilgisayar ağları (Storage Area 

Network-SAN) 
Hazırlayan: 

Prof.Dr. OĞUZ MANAS/Manas Ltd. 

Başlarken, 

1999 yılında yeni bir yazı düzeni 

ile karşınıza çıkıyorum Bundan böy

le üç ayrı köşede yazı yazmak yerine 

sizlere VİZYON sayfamdan seslene

ceğim. Böylece çok uzun diziler ha

linde devam eden yazılarım hem bir, 

bilemediniz iki sayıda bitecek, hem 

de şekillerim çok kolaylıkla okuyup 

görebileceğiniz boyutta olacak. Bu 

konudaki görüşlerinizi bekler bu ve

sile ile yeni yılınızı kutlar basarı, 

mutlu ve sağlıklı nice yıllar dilerim. 

İ
stemci/sunucu ağları, sonu bel

li olmayan protokoller. Inter

net'teki patlama. Web uygula

maları, eldeki verilerin üzerin

de var olan Y2K (Yıl 2000) sorunun 

test işlemlerinin yürütülmesi ve bun

ların yeni şekillerine göre depolanma

sı, depolama için isteklerin çok büyük 

oranda artmasına ve bunun sonucu 

bilgiişlem merkezlerinde pek çok so

run yaşanmasına neden olmuş, olma

ya da devam etmektedir. 

Bu sayımızda tanıtacağımız, Depo 

Alanları Bilgisayar Ağlan (SAN) ve 

Depoların Eklendiği Bilgisayar Ağlan 

(NAS) büyüyen bu sorunların çözü

mü için en uygun çözüm olarak gö

rünmektedir. 

SAN'lar özellikle kurumsal 

LAN'larda bulunan verileri kopyalan

ın (Back-up) saklayabilmek için oluş

turulmuş ve bu işe adanmış paralel 

LAN'lardır. Bunlar 1 Gbit/sn Fiber 

Channel (FC) teknolojisi kullanırlar 

ve verilerin çok hızlı bir şekilde hare

ketini sağladıklan gibi kurumsal 

LAN'larda var olan verilerin yığın 

halinde iletiminin LAN ve WAN'lar-

da yaratacağı dar boğazlann oluşma

sını engellerler. 

SAN teknolojisi ile birlikte depo 

aygıtları, ortak ulaşım aygıtlarına ek

lenirler. Hemen belirtelim ki, SAN 

ürünleri sunucular veya bildiğimiz 

klasik işletim sistemleri gibi hareket 

etmezler. Onlar, ağ sunucuları için 

kütük giriş/çıkışları yerine, fiber ka

nal gibi blok giriş/çıkış işlemleri uy

gularlar. SAN etkin bir şekilde kulla-

nıcıların kendi verilerine doğrudan 

ulaşabilmelerini sağlamak üzere sunu

culara girmeden (by-pass yaparak) 

geçişi olanaklı kılar. 

NAS ise ağ iletişiminde IP (Inter

net Protocol) mesajlaşmayı kullanan 

tümleşik bir depolama sistemidir. 

NAS ürünleri LAN üzerindeki sunu

culara benzer bir rol oynarlar ve bir 

işlemci ile bir iletişim sistemine sa

hiptirler. NAS sistemleri kütük gi-

riş/çıkışlarını işler ve kendi içlerinde 

ve işlemciler arasında veri iletimini 

yönetir. NAS sistemleri fonksiyonel 

ve kapasite olarak benzer yapıdaki su

nuculara kıyasla çok daha ucuzdurlar. 

SAN ve NAS çözümleri birlikte sı-

nırsız depolama kapasitesi sağlarlar. 

Örneğin yüzlerce peta-bytes (Quadril-

lions-Katrilyon byte) genişliğinde bir 

veri yığını ile uğraşacak bilgi teknolo

jisi sorumlusu için bu yaklaşım çok 

özel bir çözüm niteliğindedir. 

Diğer 
seçenekler 

SAN ve NAS'ın karşı seçeneği 

olan ve halen kullanılan RAİD'ler 

(Reduntant Arrays of Independent 

Discs), Optical Juke Boxes veya kü

tüphane verileri, başarımı (performan-

ce) inanılmaz boyutlarda düşürürler. 

Bir başka yaklaşım ise verileri ana sis

temlerle sunucular arasında gönderim

de SCSI (Small Computer Systems In-

terface) kullanılması olabilir. Ancak 

bu yaklaşım 25 metre gibi (bakır tel 

bağlantısı) bir mesafe sının ile karşı 

karşıyadır ve üstelik bu bağlantı fiber 

ile sağlanamamaktadır. 

SAN 1 Gbit/sn hızında Fiber Chan

nel üzerine kurulmuş ve intranet ana 

sistemler sunuculan taşıyan LAN'lara 

bağlanmak için kendine atanmış anah

tarları, hub'ları ve geçit kapılarını kul

lanır. SAN'lar, bu 1 Gbit/sn hızı, 30 

metreye kadar bakır kablolar, 500 

metreye kadar çoklu-mode fiberler ve 

10 km. kadar tekli-mode fiberlerle, 

sağlayabilir. Ancak, SAN çözümlerini 

kullanmadan önce anahtarlar ve 

hub'lardan hangilerinin kullanılacağı

na karar verilmesi gerekir. 

Halen SAN'lar için pek çok şirket 

tarafından anahtarlar piyasaya sürül

müş bulunmaktadır. Anahtarlar FC'le-

ri kullanır ve özel servis hızları hiz-

meti verirler. Doğal olarak bilgisayar 

ağ yöneticileri kendi uygulamaları 

için hangi seviye servise gereksinim

leri olduğuna karar vermeli ve buna 

göre hareket etmelidirler. Örneğin vi

deo ve senkronize ses gibi devamlı 

iletim gerektiren uygulamalar için 

Class-1 servisini seçmelidirler. Bazı 

SAN anahtarları bütün trafik sınıfları-

na bir arada destek verecek özelliğe 

sahiptir. 

Multicasting özelliği de ek bir 

özelliktir. Eğer yüklü kütük iletimi 

yapılıyor veya batch-mode da yedek-

leme işlemleri gerçekleştiriliyorsa, 

SAN'daki multicasting özelliğinin 

varlığı seçim için önemli bir neden 

olacaktır. 

Hub'lar trafiği farklı bir şekilde 

yönlendirir. Zira onlar var olan bant 

genişliğini ortak olarak kullanırlar ve 

teoride 126 node'du yönlendirebilir

ler. Ancak pratikte bu rakam bağlantı 

adedine bağlı olarak çok değişebilir. 

Ancak her şeye rağmen hub'lar çok 

daha ucuz olduklarından anahtarlara 

karşı cazip bir seçenek olarak durum-

lannı korumaktadnlar. 

Ancak hub'lar, konfigürasyon ku

ruluşunun karar aşamasında ağ yöne

ticilerinin PC test ekipmanlarına ge

reksinme duymaları nedeniyle de, se

çilmektedirler. Ancot of Menlo Park, 

Finisan of Mountain View, Xyratex 

International of Hampshire bu tip 

ürünler sağlayan şirketlere örnek gös

terilebilir. 

SAN ürünlerinin fiyatları, geliştir

me aşaması daha ilk bölümde oldu

ğundan, çok değişkendir. Bu konuda 

araştırma yapan eleştirmenlere göre 

kurumsal bilgisayar ağlannın bilgi 

depolarının yüzde 98'i FC'ler aracılı

ğı ile ve direkt olarak disklere ve disk 

array'lere bağlanmaktadır. Yine aynı 

eleştirmenlere göre bu oran 2002 yı

lında yüzde 10 düzeyine gerileye

cektir. 

Sonuç 
Çok değil bundan bir yıl öncesine 

kadar çok büyük hacimde veri depo

layan pek çok kuruluşa önerimiz RA

ID'ler olmakta idi. 

Yukarıda da belirttiğim gibi henüz 

tam olgunlaşma aşamasına gelmemiş 

olmasına rağmen çok kısa süre içinde 

SAN ve NAS ürünleri bunların yerle

rini almayı başarmaktadır. 

Özellikle yeni disk kapasitesi artır

ma hazırlığında olan ve bu tip veri 

üreten ve depolayan kuruluşların bu 

durumu yeniden gözden geçirerek 

SAN ve NAS seçeneğinin varlığını 

da göz ardı etmemelerinde yarar var

dır. 

Sizlere SAN ve NAS ürünleri satın 

alırken dikkat edeceğiniz konulan, 

yazı dizimin içinde çeşitli noktalarda 

da değindiğim gibi, aşağıda bilgileri

nize sunuyorum; 

• SAN çözümlerini satın alma

dan önce anahtar ve hub'lardan 

hangilerini kullanacağınıza karar 

vermelisiniz. 

• Hangi servis seviyesine gerek

sinimiz olduğuna karar vermeli ve 

ona göre ürünleri satın almalısınız. 

Unutmamanız gerekir ki bazı ürünler 

tüm servis sınıflan için hizmet vere

bilmektedir. 

• Eğer çok yüklü kütük iletimi 

yapıyor veya batch mode da yedek-

leme işlemleri gerçekleştiriyorsanız 

satın alacağınız SAN'larda Multi

casting özelliğini arayınız. 

SAN ürünleri ve satıcı şirketleri ile 

ilgili özel bir listeyi aşağıda sunuyo

rum. Daha ayrıntılı bilgi isteyenlere 

e-posta ile liste gönderebilirim. 

Çok değil bundan bir yıl öncesine kadar çok büyük 
hacimde veri depolayan pek çok kuruluşa önerimiz 

RAİD'ler olmakta idi. Henüz tam olgunlaşma 
aşamasına gelmemiş olmasına rağmen çok kısa süre 

içinde SAN ve NAS ürünleri bunların yerlerini 
almayı başarmaktadır. 
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Yeni yüzyıl insanlığa neler getirecek? 

lecekte bilişim teknolojileri alanında 

kullanılacak sistemlerin boyutlarının 

belirlenmesi ve bu sistemlerdeki ulu

sal katkımızın arttırılması ile ilgili 

stratejik planlama çalışmasıdır. TÜ

BİTAK'ın bu çalışmadaki temel nok

tası geleceğin enformasyon teknoloji

leri yarışmasına katılabilmek ve ülke

mizin bu alandaki teknolojik yetene

ğini yükselterek uluslararası rekabet 

üstünlüğüne dayalı düzeninde yerini 

alabilmektir. 

Bilgi teknolojileri alanında BİL-

TEN'de yürütülen gelecekte ilgili en 

önemli projeler elektronik ticaret ve 

uzaktan eğitim alanındaki projelerdir. 

Bilgi teknolojileri alanında projeyi 

yürütme ve desteklemenin yanı sıra 

TÜBİTAK bu teknolojileri ülkeye ta

nıtmak, bu alanda stratejik araştırma

lar yapmak, ülkelerin teknolojik yete

neğini geliştirmek işlevlerini de sür

dürmektedir. Bugün olduğu gibi gele

cekte de TÜBİTAK, bilgi teknolojile

ri alanında özel sektör ile birlikte ça

lışarak bu alanda araştırma geliştir-

me faaliyetinde bulunan kuruluşları 

destekleyerek Türkiye'nin küresel re

kabet gücünü geliştirmesine katkıda 

bulunmaya devam edecektir. 

TÜBİTAK tarafından önümüzdeki 

yıllarda desteklenmesi öngörülen ön

celikle konular şöyledir: 

• Bilişim ve iletişim teknolojileri 

• Bioteknoloji ve biomedikal tek

nolojiler, 

• Türkiye'nin biyolojik zengin

likleri, 

• İleri ve yeni teknoloji malze

meleri ve uygulamaları, alternatif 

enerji kaynaklan, 

• Denizler ve içsularda doğal sis

temler ve yönetimleri, yeraltı kaynak

lan aranması ve işletilmesine yönelik 

yeni yönetim ve teknikler, kıyı yöne

timi, 

• Enerji-etkin tasarım ve yapım 

teknolojileri, depreme dayanıklı tasa

nın ve yapım teknolojileri, 

• Sağlık bilimleri, 

• Tarım, orman, gıda ve tarımsal 

bioteknoloji alanlarında üretim, ve

rimlilik ve kaliteyi artırmaya yönelik 

modern yöntem ve teknolojiler, 

• Hayvancılıkta yöre özellikleri

ne göre üretimi ve verimi arttırıcı 

araştırmalar, 

• Bilim ve teknoloji politikaları. 

Bu konularda önerilecek temel ve 

uygulamalı araştırma ve geliştirme 

projelerine TÜBİTAK tarafından ve

rilecek destek ile gelecekte bu bilim 

dallarında gelişmeler 

hedeflenmektedir. 

200'üncü sayımızda "Gelecek İnsanlığa neler getirecek" 
başlığı altında gelecek yüzyıla ilişkin öngörülere ve 

görüşlere yer verdik. Bu hafta da TÜBİTAK Başkanı Prof. 
Dr. Dinçer Ülkü ile Bank Kapital Genel Müdür Yardımcısı 
Ertan Güvener'in Bt/haber için kaleme aldıkları gelecekle 

ilgili yazılarını bulacaksınız. 

Rekabet üstünlüğünün 

anahtarı bilim ve 

teknoloji 
Prof.Dr. DİNÇER ÜLKÜ 

TÜBİTAK Başkanı 

B
ilim ve teknolojiye egemen 

olmanın toplumların yazgı

sını belirlediği yadsınamaz 

bir gerçektir. 

Sanayi ve teknolojinin, toplumların 

geleceğinin belirlenmesindeki giderek 

artan önemi açıktır. Çünkü geleceğin 

enformasyon toplumu günümüzün 

bilgi teknolojileriyle şekillenmektedir. 

Bunun yanı sıra sanayi toplumunun 

özelliği olan iş süreci yerini, üretim 

girdisinin bilim ve teknoloji olduğu 

yeni bir sürece bırakmaktadır. 

Rekabet üstünlüğüne dayanan 

uluslararası düzen, sadece bu dönü

şüm sürecine ayak uydurabilen ve sü

recin beklentilerine uygun nitelikte 

ürün üretebilen toplumların ayakta 

kalmasına izin vermektedir. 

Özetle söyleyecek olursak küresel

leşen dünyada ülkelerin rekabet üs

tünlüğünün tek anahtarı bilim ve tek

noloji olmuştur. Bu gelişmeyi yakala

yıp kendisini yenileyebilen ülkeler bi

reylerin refah düzeyini arttırabilmek-

tedirler. Ülkemiz de böyle bir dünya

da yerini alabilmek için bilim ve tek

nolojide yetkinleşmek zorundadır. 

Bilim ve teknolojide yetkinleşmek 

yalnızca bilim ve teknolojiyi üretme

de yetkinleşmek anlamına gelmemeli

dir. Ülkeler ancak bilimsel ve tekno

lojik araştırmalarının sonuçlarını eko

nomik ve toplumsal faydaya hızla dö-

nüştürebildikleri ölçüde uluslararası 

rekabet üstünlüğüne sahip olabilmek

tedirler. Bu ise ekonomik açıdan güç

lü olmayı getirmektedir. 

2000'li yılların enformasyon toplu

munda en önemli teknolojilerin bilgi 

teknolojileri olduğu gerçeğini gören 

Bilim ve Teknoloji Yüksek Kurulu, 3 

Şubat 1993 tarihli toplantısında bili

şim (bilgisayar, mikroelektronik, tele

komünikasyon teknolojilerinin bir 

birleşimi) konularındaki çalışmalara 

öncelik verilmesi kararlaştırmıştır. 

Bilişim sektörü ile ilgili olarak ha

zırlanan politika metni Kurul 'ca 

onaylanmıştır. 

Buna göre Türkiye'nin bilişim ala

nında: 

• İnsan gücü yetiştirilmesi 

• Kamu sektörünün öncülüğünde 

bilişim teknolojilerinin yaygınlaştırıl

ması 

• Yasal düzenlemelerin yapılması 

• Bilişim teknolojileri araştırma 

ve geliştirme projelerinin desteklen

mesi ile hedeflerinin belirlenmesi ko

nularında çalışmalar yapılması karara 

bağlanmıştır. 

Bu doğrultuda TÜBİTAK tarafın

dan yürütülen Ulusal Enformatik 

Master Planı çalışması, ülkemizin ge-

2000'li 

yıllarda 

teknoloji ve yaşam 
ERTAN GÜVENER 

Bank Kapital Genel Müdür Yardımcısı 

G
ünümüzden 2000'li yıllar

da neler olacağmı görmek 

oldukça zor, hatta imkan

sız... Ama geçmişe baka

rak ve günümüzdeki gelişimi incele

yerek, geleceğe yönelik olarak birta

kım tahminlerde bulunabiliriz. 

• Ağların kablosuz olabileceğini 

düşünmek hiç de hayalcilik olmaz. 

Telekomünikasyon teknolojisinde çok 

hızlı gelişim ve değişim bizlere bu 

imkanı mutlaka tanıyacaktır. 

• Çok değil 3-5 yıl Öncesine ka

dar PC'lerde GB disk kapasiteleri ve 

MB belleklerden söz etmek çok zor 

idi. Şimdi eskilerin orta büyüklükteki 

bilgisayar kapasiteleri PC'lere sığdı-

rıldığından gelecekte ise bu iş iyice 

ileri giderek bugün için imkansız gibi 

görünen yerlere gelecek, terabyte'lar-

dan söz edilecek. 

• GSM teknolojisi iyice gelişerek 

herkesin her yerden her yere ulaşması 

sağlanacak, her türlü görüntü, ses, ve

ri iletimi kolaylıkla yapılabilecek. 

Notebook ve GSM birleştirilerek kişi

lere tam anlamı ile teknik özgürlük 

sağlanacak. TV, radyo gibi yayın or

tamları da PC/GSM yapısına entegre 

edilerek her yerde ve konumda tüm 

olaylara ve veritabanlarına erişim ko

laylıkla yapılabilecek. 

• Klavye kullanımı tarihe karışa

cak, her türlü teknik cihaz ile ses ara

cılığı ile iletişim kurulacak. Bilgisa

yarlar daha akıllı cihazlar olacak, bir

takım işlemleri otomatik olarak yapa

cak. Kullanıcılar adına birtakım ka

rarlar alabilecek. 

• Nakit para tamamen ortadan 

kalkacak, sanal para kullanılacak. 

Akıllı kartların kullanımı hayatımızın 

her alanına girecek, tüm kişisel bilgi

ler bir kartta toplanacak, her türlü iş

lem bu kartlar aracılığı ile yapılacak

tır. Sistemlerin kişileri tanıması ise ta

mamen biyolojik unsurlara bağlana

cak, bu şekilde şifre ve ID gibi uygu

lamalar geçerliliğini yitirecek. 

• Kağıt kullanımı en aza indirile

rek tamamen ortadan kaldırılacak. 

Yazılı medya tamamen ortadan kalka

cak. Gazete ve dergiler baskı yolu ile 

kişilere ulaştırılmayacak. Internet türü 

sanal uygulamalar ağırlık kazanacak. 

Gene aynı anlamda her türlü hikaye, 

roman, kitap basımı da yerini sanal 

ortamlara (sanal medya) bırakacak. 

• Ofis, ev ve okul yaşamı da bu 

gelişmelere paralel olarak değişecek, 

tamamen hür, bir lokasyona ve zama

na bağımlı olmadan yapılabilecek ak-

tiviteler olacaktır. Günün her saati her 

iş her yerden yapılabilinecek. 

Tüm bunlar ilk bakışta hayalcilik 

gibi algılanabilir ama birileri dedele

rimize de 15-20 yıl önce Internet'ten 

söz etselerdi herhalde çok hayalci ol

makla nitelendirilirlerdi. 
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Kurumsal ağlarda yardım masası kavramı-2 
TÜRKER CAMBAZOĞLU 

Empa A.Ş. Gn. Md. Yrd. (Teknik) 

turkerc@turk.net 

urumsal ağlarda kullanıcı 

sorun re isteklerine yanıt 

veren birim ve bu birimin 

izlediği yöntemlerin bütü

nünü kapsayan yardım masası (help-

desk) kavramını ele aldığımız yazı di-

zisinin ilkini 199 sayımızda yayınla

mıştık. Yazıya kaldığımız yerden de

vam ediyoruz. 

"Yeniden tasarımlama" 
yaklaşımı 

Maalesef şimdilik, tüm kullanıcı 

desteği ve sistem bakımı sorunlarını 

çözen, destek personelini daha verimli 

kılan ve son kullanıcıları daha fazla 

tatmin eden bir sihirli değnek bulun

mamaktadır. BT profesyonellerinin 

karşı karşıya kaldığı sorunlar, sadece 

teknik olarak yaklaşılan tek bir "yeni

den tasarımlama (reengineeringf pro

jesi ile de çözülebilecek gibi gözük

müyor. Sorunların bir kısmı için hala, 

sorunun özünü açıklayan ve aynı soru

nun gelecekte tekrarlanmaması için 

alınması gerekli önlemleri anlatan, in

san elinin dokunuşu gereklidir. 

Kullanıcı desteği ve sistem bakımı 

sorunlarının kökünden çözülebilmesi

ne yardımcı olabilecek yeniden tasa

rımlama yaklaşımlarında, son kullanıcı 

desteği ve sistem bakımı konularına 

hem yönetimsel hem de yeni teknolo

jileri benimseyip onları etkin bir bi

çimde kullanma anlamında daha farklı 

yaklaşılmalıdır. 

Örneğin kullanıcı desteğinde, so

runlara "tanı koyma (diagnostik) işle

mini ele alalım. Destek veren personel 

açısından bu işlem, aslında işin en 

zevkli yanı olarak görülür. Fakat aynı 

zamanda, işin en fazla zaman alıcı ya

nıdır da. Bu süreçte, birçok deneme ve 

yanılma ile yürütülen deneyler yapılır. 

Tabii her bir deneme yanılma birbiri 

peşi sıra seri bir biçimde yapılmalıdır. 

Çok deneyimli ve bilgili bir uzman so

runun nereden kaynaklandığını seze

rek, sorunlara daha hızlı teşhis koyabi

lir. Fakat böyle bir kişiyi son kullanıcı 

desteğinde çalıştırmak çok lüks kaça

bileceği gibi, öyle birisi de bu tür bir 

işten fazla bir mesleki tatmin duyma

yacaktır. 

Bilgi toplamaya dayanan 
uslamlama 

Son kullanıcıların desteklenmesin

de, sorunlara "bilgi toplamaya dayalı 

uslamlama (muhakeme)" ile girişmek, 

konuya sistematik bir yaklaşım getirir. 

Bilgi toplamaya dayalı uslamlamada, 

sorunlar ve çözümleri şeklinde bir ve-

ritabanı oluşturulur. Bu yaklaşımın 

"sıkça sorulan sorulara yanıtlar 

(FAQ)" yaklaşımıyla benzerliği fazla

dır. Bu veritabanı, gelecekte karşılaşı

lan sorunlarda eski sorunlarla yenileri

ni karşılaştırmak ve aynı çözümleri 

kullanmak şeklinde, bir başvuru kay

nağı olarak kullanılır. 

Fakat "bilgi toplamaya dayalı us

lamlama" bunun ötesine giderek, "çı

karsama (neticeye varabilme)" yapa

bilmeye yardımcı olan olanaklara da 

sahip olmalıdır. Çıkarsama işlemi, ya

zılım programlarıyla gerçeklenen karar 

destek sistemlerini andırır. Bu durum

da, yazılımın bu kısmına "çıkarsama 

motoru" demek uygun kaçacaktır. Çı

karsama motoru, veritabanındaki so

runların temel özelliklerini alarak, 

kendine özgü yeni sorun ile karşılaştı

rır. Karşılaştırmada bir dizi sorunun 

özünü anlamaya yardımcı olan kural

lar kullanılır. Kurallar, çıkarsama mo

toruna mevcut bilgileri nasıl uydurma

sı gerektiğini, bilinen noktalardan ha

reketle bilinmeyen yeni bir sorunla 

karşılaştırmanın nasıl yapılacağını ve 

öğrendikçe daha isabetli tahminler 

yapmanın yolunu gösterir. Karşılaştır

ma yapıldıktan sonra, bilinen çözüm

lerden hareketle, mevcut sorunun ana

lizine uyan uygun çözüm kurallar yar

dımıyla oluşturulur (ekstrapolasyon). 

Eğer çıkarsama işlemi başarısız ka

lırsa, çözüm gene eski klasik yol ile 

bulunmalıdır. Yani, BT uzmanlarının 

fikir yürütmesi yoluyla. Daha sonra, 

bu el yordamıyla bulunan çözüm, bilgi 

toplamaya dayalı veritabanına eklen

melidir. Eğer bilgi toplamaya dayalı 

uslamlama yöntemi başarılı olursa, ge

ne aynı şekilde davranılarak, yeni so

run ve onun çözümü veritabanına gi

rilmelidir. Sonuç olarak, sorun-çözüm 

mailto:turkerc@turk.net
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veritabanı gittikçe büyüyecek ve bu 

arada iş görebilme yetisi de zamanla 

iyileşecek, sistem daha karmaşık so

runları çözebilecek hale gelecektir. 

Başka bir deyişle sistem zamanla öğ

renecektir. 

Yukarıda sözü edilen türden akıllı 

bir tanı koymaya yarayan bir yazılım 

uygulamasının anahtar bileşenleri, 

çıkarsama motoru ve onunla ilintili 

anlam katan kurallardır. Veritabanı 

içindeki bilgileri analizde kullanılan 

kurallar ne kadar iyiyse, sistem o 

ölçüde iyi çalışır. Asıl mesele, yeni 

durumlarla karşı karşıya kalındığında, 

daha önceki bilgileri uygun bir şekilde 

değiştirerek, yeni karşılaşılan soruna 

uydurabilmektir. 

Bilgiye dayalı uslamlama tekniğinin 

iki çekici yanı vardır. Birincisi, 

sistemin öğrenmesi ve öğrendikçe daha 

çeşitli sorunlarla baş edebilmesidir. 

Sistem ne kadar çok kullanılırsa, o 

kadar fazla ve hızlı öğrenir. İkinci 

olarak, sistem kendisini kullanan o 

kuruluşa ait özel durumları 

öğrenmektedir. Çünkü veritabanındaki 

bilgiler, sistemin kullanıldığı kuruluşun 

içinden ve yürüttüğü işlemlerden 

kaynaklanmaktadır. 

Bilgiye dayalı uslamlama yöntemi, 

çeşitli sistem yönetimi eylemlerinde 

kullanılabilir. En yaygın kullanıldığı 

alan, teknik sorunların zor fakat 

benzer, hatta kendi kendini tekrarlayan 

karakterde olduğu ağ yönetimidir. Bu 

tekniği ağ yönetimi ürünlerinde 

kullanan şirketlerin başında hub 

üreticisi Cabletron gelmektedir. 

Bu yöntem, son kullanıcıların 

desteklenmesi işine de uygulanabilir. 

Yardım masası kavramı, yöntemin 

uygulanabileceği alanlardan biridir. 

Kullanıcı sorunları karşısında yapılan 

her bir teşhis ve bulunan her bir 

çözüm, veritabanına işlenecek olursa, 

ortaya altın değerinde bilgi birikimi 

çıkacaktır. Bu yaklaşım, yoğun insan 

gücü gerektiren test ve tanı koyma 

işlemlerinde epey bir zaman tasarrufu 

sağlayacaktır. 

Masaüstü Yönetim Arayüzü 
(DMI) 

Yardım masası kavramına çözüm 

sağlamaya yönelik diğer bir yöntem, 

"Masaüstü Yönetim Arayüzü (DMI= 

Desktop Management Interface)dür. 

DMI, donanım üreticileri ve VVindovvs 

95 (VVindovvs 98) gibi işletim 

sistemlerince desteklenmektedir. 

Kullanıcı destek sorunlarına otomatik 

olarak tanı koyabilmek için, yazılım 

içinde son derece karmaşık 

uygulamalar geliştirilmiştir. Bu akıllı 

yazılım yaklaşımlarıyla birlikte, Intel 

gibi üretici şirketlerce, modern 

PC'lerin içine yeni donanımsal ve 

yazılımsal-donanım (firmware) 

teknolojileri tümleştirilmiştir. 

Günümüzün kurumsal ağlarında, 

PC'lere hem bakım işlemleri yapılmalı 

hem de çıkan arızalarının giderilmesi 

gerekir. Tüm kurum boyunca aynı 

konfıgürasyona sahip PC'ler kullanılsa 

bile, coğrafi açıdan dağıtık sistemler 

için makinelerin arızalı durma süreleri, 

tanı koyma ve arızaların giderilme sü

releri, birçok organizasyonun kaynak

larını hızla tüketmektedir. Bu yüzden 

masaüstünün yönetimi için güçlü bir 

endüstri standardına gereksinim duyul

maktadır. 

DMI (Desktop Management Interfa-

ce), ağ yönetimi yazılım araçlarının ağ 

üzerindeki PC kaynakları hakkında bil

gi toplayabildiği endüstri standardı bir 

uygulama programlama arayüzüdür 

(API=Application Programming Inter-

face). Bu sayede DMI yetenekleriyle 

donatılmış PC'ler, Microsoft'un SMS 

(Systems Management server), Intel'in 

LANDesk Management Suite, Com-

paq-Digital'in Polycenter Asset-

WORKS gibi popüler kurumsal işgru-

bu yönetim yazılımlarıyla çok miktar

da yeni bilgi alışverişinde bulunabile

cektir. Masaüstüne getirilen DMI yete

neğinin, PC'lerin "Toplam Sahiplenme 

Maliyetini (TCO)" düşüreceği, ağ yö

netim işlemlerinde harcanan süreden, 

eğitim ve seyahat masraflarından tasar

ruf sağlatabileceği, sorunlara gösterilen 

yanıt süresi kısaltacağı ve son kullanıcı 

tatminini artıracağı umulmaktadır. 

DMI'ın sağladığı "dinamik varlık 

(envanter) yönetim" olanağı sayesinde 

ağ yöneticileri: (i) ağ üzerindeki sis

temlerin konfıgürasyonunu ve (ii) bir 

sistemin durumunu belirleyebilirler, 

(iii) sistem özkaynakları hakkında sor

gular hazırlayıp, bunları koşturabilir-

ler, (iv) her bir sistem üzerinde hatala

ra tanı koyma (diagnostik) işlemi yü

rütebilirler ve tüm bu işleri hızlı bir 

şekilde yapabilirler. DMI yetenekleriy

le donatılmış PC, konfigürasyonunda 

bir değişim olduğunda DMI verilerini 

güncelleştirdiğinden, ağ yöneticileri

nin elindeki bilgi her zaman güncel 

olacaktır. 

Bazı PC üreticileri, DMI tarafından 

sağlanan bilgileri, anakart seri numa

rasını, CPU hızını, model ismini, ma

kine üzerine monte edilmiş bellek 

miktarını ve BIOS uyarlama (revision) 

numarasını içerecek kadar ileri götür

müştür. Anlaşılabileceği gibi DMI sa

yesinde, kurum üzerindeki PC'ler 

uzaktan yönetilebilmektedir. 

(Konu incelenmeye devam edilecektir.) 
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Peritus, Ege Bölge Yöneticiliği 

açılışını kutladı 

Peritus Bilgisayar, bir 

tanıtım toplantısı ve 

kokteyl düzenleyerek Ege 

Bölge Yöneticiliği açılışını 

kutladı. Peritus yetkilileri

nin yanı sıra IBM PC Bö

lüm Müdürü Cüneyt Tü-

ren'in de katıldığı toplantı

da, Peritus Bilgisayar ve 

çözümleri, Peritus Lotus 

Notes "Kalite Güvence 

Uygulamaları", IBM 

PC'lerde yönetilebilirlik, 

IBM ThinkPad, IBM Net-

fınity konularında katılım

cılara bilgiler verildi. IBM 

Netfinity 5500, IBM ThinkPad 380 ve IBM PC 300GL modellerinin de ta

nıtıldığı toplantıda aynca bir çekiliş düzenlendi. Lotus Weblicator, Lotus 

Intranet, Lotus Smart Suit, püskürtmeli yazıcı gibi armağanların verildiği 

çekilişin büyük ödülü olan IBM ThinkPad 380'i EGSBank'tan Sevin Elbek 

kazandı. 

Hilton Otelleri, Micros 

8700'ü seçti 

Türkiye'deki 5 Hilton oteli, konuk ağırlama siste

mi olarak Mikrosaray'ın Micros 8700 Satış Nok

tası Sistemi'ni (POS) tercih etti. Değişen rekabet koşul

lan içinde koşulsuz müşteri memnuniyeti sağlayabil

mek amacıyla bu sistemi seçtiklerini belirten Hilton 

Otelleri yetkilileri, sistemin İstanbul, Parksa, Ankara, 

İzmir ve Mersin Hilton otellerini kapsadığmı ifade etti

ler. Hizmet kalitesi ve karlılığı arttırmak üzere yapılan

mış olan bu sistem, 1 milyar adet menü/mal çeşidi, per

sonel, ana grup, alt grup, zaman aralığı, ödeme tuşu, in

dirim servis ücreti ve gelir merkezi tanımlayabiliyor. 

Kopya yazılıma 

kamu davası 

BSA Türkiye'nin 22 Nisan 

1998 tarihinde kopya yazılım 

kullandığını tespit ettiği Tümeks Tekstil şirketi için kamu 

davası açılıyor. Denizli'de bulunan şirkette Jandarma Ko

mutanlığı ve BSA Türkiye katılımcı yazılım sahipleri avu-

katınca yapılan araştırma sonucunda şirketin Microsoft'a 

ait 5 adet Office, 1 adet Windows 95 programlan işletilen 

6 bilgisayarda kopya yazılım kullanıldığı tespit edildi. Bu 

tespit sonucunda, Denizli Cumhuriyet Savcılığı, şirket yet

kilileri hakkında kamu davası açılmasına karar verdi. 

İhlas/Acer'dan kampanya 

Ihlas/Acer, Aspire bilgisayarlar için kampanya başlat

tı. Evlere yönelik bir bilgisayar olan ve "Aile Dostu" 

olarak adlandırılan Aspire'lar, kampanya süresince alındı

ğı günkü TL değerinden biri peşin 3 taksitle kullanıcılara 

sunulacak. Okul öncesi çocuklardan yetişkinlere kadar 

çok geniş yelpazeli bir kullanıcı kitlesine hitap eden As

pire bilgisayarlar, Windows 98 işletim sistemini içermesi

nin yanı sıra Acer'ın geliştirdiği Acer Computer Explorer 

(ACE) yazılımı ile kullanıcılara Türkçe kullanım kolaylı

ğı getiriyor. Bilgisayar aynca, TV, müzik seti, Internet ve 

faks özellikleri de taşıyor. 

İhlas/Acer Bilgisayar Sistemleri, 

Bilgi için: 0 2 1 6 - 317 96 50 
İdaş için Porcan'dan 

Ambar Yönetim 

Sistemi 

Porcan Holding, ambar giriş ve kabul işlemle

ri ile ambarda bulunan barkod etiketli malların sayımını gerçekleştirecek 

olan Porcan Ambar Yönetim Sistemi'ni İdaş'ta faaliyete geçireceğini açıkladı. 

Tüm fabrika, ofis ve birimleri arasında bilgi bütünlüğü sağlamak amacıyla Ku

rumsal Kaynak Planlama yatırımlarına yönelen İdaş, depolarında bu sistemi 

kullanarak, tüm ambar işlemlerini merkezi bir bilgisayar ortamından takip ede

bilecek. Yükleme aşamasında ve envanter kayıtlarında meydana gelebilecek 

hataları önleyecek olan sistem, Unix Server üzerinde çalışacak depo giriş/çıkış 

yazılımı, Intermec el terminalleri ve etiket yazıcılarından oluşacak. 

SAP, Data Sistem ile KOBİ'lere 

çözümler sunuyor 

SAP Türkiye, 

çözüm 

ortaklarından Data 

Sistem ile KOBİ'lere 

yönelik çözümler 

sunmak için işbirliği yapıyor. Data 

Sistem, küçük ve orta ölçekli 

işletmelere yönelik SAP R/3 

yazılımının satışını ve kurulumunu 

gerçekleştirecek. Data Sistem aynca, 

bu şirketlere proje yönetimi, eğitim, 

teknik destek ve danışmanlık 

hizmetleri de verecek. 

İzmir ve 

Ankara'da bulunan 

KOBİ'ler ise. Data 

Sistem'in HP Türkiye 

ile ortaklığı nedeniyle, 36 aya kadar 

uzanan vadelerle teknoloji fınans 

çözümleri satın alabilecekler. Data 

Sistem bu çözüm ile, teknik donanım 

ve danışmanlık gibi hizmetlerde 

teknoloji maliyetini en aza indirmeyi 

amaçlıyor. 

AKSİS dünya pazarında 

Geçen yıl Doğu Avrupa, Ortadoğu ve Afrika ülke

lerinde 25 Kodak distribütörü arasında en başanlı 

şirket seçilen AKSİS Bilgisayar Hizmetleri Danışmanlık 

A.Ş, İsviçre'de Value VAD Ltd adı altında uluslararası 

bir ortaklık kurdu. Bu ortaklığın Genel Müdürlüğü'ne 

Kodak'ta 11 yıldır görev yapan Bölge Müdürü Lars 

Bogvad getirildi. Bölgedeki ilk ofisini Birleşik Arap 

Emirlikleri'nin Dubai kentinde açan Value VAD Ltd'in 

kurucusu AKSİS, aynı zamanda kuruluşun en büyük or

tağı oldu. 

Value VAD Ltd'in Yönetim Kurulu Başkanı ve 

AKSİS Genel Müdürü Cavit Akşehirlioğlu, yeni şir

ketle birlikte satış cirolarını 10 milyon dolara çıkarmayı 

hedeflediklerini söyledi. Öncelikle Suudi Arabistan, Gü

ney Afrika ve Hindistan pazarına yönelik faaliyette bu-

lunacaklarını belirten Cavit Akşehirlioğlu, Doğu Avru

pa, Ortadoğu ve Afrika pazarında da bir numara olmayı 

amaçladıklarını söyledi. 

İzmit'in su şebekesine 

bakım yönetim sistemi 

İ
zmit su toplama ve dağıtım şebekelerinin işletmesini 

yapan Thames Water şirketi, bakım ve malzeme yöne

timi için Boğaziçi Yazılım'ın Maximo Bakım Yönetim Sis

temi'ni seçti. Daha önce üretim sektörüne yönelik ürünler 

sunan Boğaziçi Yazılım'ın hizmet sektörüne yönelik ilk 

projesi olan Thames Water projesi, büyük ölçüde tamamla

narak hayata geçti. Projede kurulum, eğitim ve danışman

lık hizmetleri Boğaziçi Yazılım tarafından verilen bu proje

nin işletme sürecindeki bütün bakımı ve ilgili malzeme yö

netimi Maximo tarafından gerçekleştirilecek. 

4K Bayi Eğitim 

Toplantısı yapıldı 
Bilgi İşlem şirketi, Ankara Bayi Eğitim toplantısı

nı gerçekleştirdi. 4K, Dedeman Oteli'nde düzen

lediği toplantı ile, 4K ürün grubuna yeni katılmış markala

rı tanıttı ve ürünler üzerinde merak edilen konular hakkın

da bayilere bilgiler verdi. Toplantıda ev pazarına yönelik 

Powercom Line Interactive serisi ürünü Ultima, KOF seri

si, Sony monitörleri ve MSI anakartları bayilere tanıtıldı. 

Bayiler ve 4K arasında fikir alışverişinde bulunmak için 

bu gibi toplantıların önemli olduğuna dikkat çeken 4K yet

kilileri, bu toplantılann diğer şubelerde de yapılacağını 

bildirdiler. Bayilere çeşitli armağanlann verildiği toplantı, 

kokteyl ile tamamlandı. 

Probil'den sanata destek 

Probil Grup, fotoğraf ustası Ara Güler'in 70'inci do

ğum yılında yayımlanan "Ara Güler'e Saygı" kitabı

nın sponsorluğunu üstlendi. İngilizce, Almanca ve Türkçe 

olarak hazırlanan kitabı Probil 1999 yılına girerken sanatın 

hayatımızdaki önemini hatırlatıyor. 3 bin adet basılan ki

tap, Türkiye'nin ve dünyanın en önemli fotoğraf sanatçıla-

nndan Ara Güler'e armağan olarak hazırlandı. 57 adet Ara 

Güler Klasiği ile Ara Güler'in özel albümünden 58 fotoğ

rafı içeren kitapta, siyah beyaz fotoğraf basımında en iyi 

baskı kalitesini veren duoton baskı tekniği kullanıldı. 

Adres Değişikliği 

Armada Ankara ofisi taşındı 

Armada Ankara ofisi faaliyetlerini yeni adresinde sürdürecek. Şirketin 

yeni adres ve telefonu şöyle: 

Adres: Nilgün Sok. No: 14/3 Çankaya/Ankara Tel: (0 312) 428 2 7 1 8 

Tekofaks, Şubat'ta yeni yerine taşınıyor 

Tekofaks Elektronik ve Teknik San. A.Ş'nin Şubat ayı içinde Çağlayan'da 

faaliyete geçeceği bildirildi. Böylelikle satış ve teknik bölümlerini 

birleştiren şirketin, yeni adres ve telefonu şöyle: 

Adres: Gürsel Mah. Sevilen Sok. No: 65 Çağlayan/İstanbul Tel: 0212- 210 68 01 
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Türkiye'nin En iyi 50 Yöneticisin'de BT'den yüzler 
NESLIHAN ÖMER 

B
u sene ikicisi gerçekleştiri

len "Türkiye'nin En İyi 50 

Yöneticisi" seçimi, Genç 

Yönetici ve İşadamları Der

neği (GYİAD) yönetiminin oluşturdu

ğu jürinin uzun çalışmaları ve Hafta

lık Ekonomi Haber Dergisi Para'nın 

katkılarıyla sonuca ulaştı. 

Seçimde listeyi oluşturmak için 

öncelikle 1998 senesinde iyi bir per

formans göstermeleri, çalıştıkları şir

keti yurt dışına açmış olmaları, şirke

tin cirosunu hedeflerin üzerinde ger

çekleştirmeleri gibi kriterler göz önü

ne almıyor. 

Bilgi ve iletişim sektöründen 4 yö

neticimizin bulunduğu listede, İnterp-

ro'dan Erdem Özel de yer aldı. İn-

terpro A.Ş.'de Organizasyondan 

Sorumlu Genel Müdür Yardımcısı 

Erdem Özel, aynı zamanda İnterpro 

kurucularından. BT alanında birçok 

projeyi yürüten Özel, özellikle Bili-

şim'98'de yaptığı çalışmalarla listede 

yer aldı. Kendisine verilen ödülü İn-

terpro'nun başarısı olarak değerlendi

ren Özel, "Ülkemizi uluslararası bir 

alana taşıyacak olan projeler, tama

men bir takım çalışması sonucunda 

ortaya çıktı. Şirketimizin 

çalışmalarında doğru yolda olduğunu 

gösteren değerlendirmeler bize 

mutluluk veriyor. Biz inanıyoruz ki 

Bilişim, hem bilgi ve iletişim pazarını 

büyüten önemli bir etkinlik, hem de 

bizi dünyaya taşıyacak, İstanbul'u bir 

bilgi iletişim teknolojileri kenti haline 

getirecek önemli bir harekettir." dedi. 

Erdem Özel, dışardan bu tür olumlu 

değerlendirmeler alınmasının ve 

yapılan çalışmaların ödüle layık 

görülmesinin işe olan inançlarını da

ha da arttırdığını sözlerine ekledi. 

Bu sene ikinci kez en iyi 50 yöne

tici arasına giren Alcatel Teletaş Ge

nel Müdürü Lütfi Yenel ise 1998 se

nesi içinde şirketin ihracata yönelik 

faaliyetlerini arttırarak, Azerbaycan, 

Gürcistan, Çin, Türkmenistan ve 

Kırgızistan'da çalışmalar yaptı. 1994 

yılından beri Alcatel Teletaş'ta 

çalışmakta olan Yenel, Türk Tele

kom'un en önemli projelerinden olan 

'kablosuz telefon' ihalesinin abone 

kapasitesinin yarısının Alcatel tarafın

dan sağlanmasında önemli rol oynadı. 

Microsoft Ortadoğu ve Kuzey 

Afrika Bölge Direktörü Emre 

Berkin ile Microsoft Türkiye 

Pazarlama Müdürü Tansu Yeğen de 

ödül alan BT sektörü yöneticilerinden 

oldular. 

1993 ile 1997 seneleri arasında 

Microsoft Türkiye'nin Genel Müdürü 

olan Emre Berkin, Mart 1998'den 

beri Microsoft Ortadoğu ve Kuzey 

Afrika Bölge Direktörlüğü görevini 

sürdürüyor. Genel Müdürlüğü 

süresince Microsoft Türkiye'yi dünya 

genelinde en hızlı büyüyen ofis yapan 

Berkin, şu anda yönetimini üstlendiği 

bölgede yer alan 10 ofiste de bu 

performansı sürdürmeyi düşünüyor. 

1998 yılında HP Türkiye'den Mic-

rosoft'a geçen Tansu Yeğen hem do

nanım hem de yazılım alanındaki tec

rübesiyle bilişim sektöründe dikkat 

çeken yöneticiler arasında. Win-

dows'98'in duyurulması için Bilişim 

'98'i de en etkin şekilde kullanan Ye

ğen, bilindiği gibi Microsoft Türki

ye'nin bayi ve son kullanıcılarına yö

nelik pazarlama yöntemlerini 

geliştirerek uygulamaya başladı. 

"Türkiye'nin En İyi 50 Yöneticisi" 

Para Dergisinin 226'ıncı sayısında 

açıklandı. Genç Yönetici ve İşadamları 

Derneği (GYİAD) ile Para Dergisi 

tarafından gerçekleştirilen seçimde, 

bilgi ve iletişim sektöründen de 

4 yöneticimiz listede yer aldı. 


